041021310079

B . ! 1
7\\\?‘:{“ - ""-:'us,_. 5 G o r’“%{'
W s . Y
MATERIAL REVIEWED BY HSCA STAFFERS i E
v"-:' Ly .

Folder Subject: HSCA Review at Headquarters - Comments on Book

V, SSC Fiml Repar ¢t The Investigation of the Assassination of

Preside;t Kenned*::c?(ir_fo‘rz@ﬁg&%?&,{}é%gxtelligence Agencies ,

77-0090/7

. DATE HOTES TRANSMITTED
DATE SsTAFFeRs (Signature) (Filled in by OLC)

Jr12/79 A |
(/’Jf/ 75 4/«/6;’—// .
(v | Fngak |
(ol e ..///“6‘“'

-7 -1 1<) JJMM
6:7123 : K

Y}uj1e Retoy M/ ,

-
»
[T

3-2-2&

s ds Shea O




14-00000

Eeplmane

e ——ppraevpFoRBRlEaSne®
il HEVIER PROGRS
R : b&i E&Eﬁﬁ&% :

LR, W/ <

B .
o
; ‘ 7 7-0090/)
’
*MATERIAL REVIEWED BY: Mr. G. Robert Blakey on 8 December 1977
{reviewed unsanitized version)
Mr. G. Robert Blakey ard Mr, John-Ws=Hornbeok ,
. reviewed unsanitized version on Saturday, :
' 10 December 1977,

MATERIAL FURNISHED BY: Inspector General - sanitized and unsantitze d

copies

e

FILED: HSCA 77-0090/1: Review at Headquarters: Comments on Book V

#*Members of House Select Committee on Assassinations

P e e g e

*MATERIAL REVIEWED BY: Mr. G. Robert Blakey on 13 and 14 December 1977

Mr, Gary Cornwall on 14 December 1977
Mr. Gary Cornwall on IS December 1977

|
;‘
;
|
l
]
|

B - .
b S RN 8

Lt

T T Ay W e

it e T N 5 (e e R LS S PERCSES

e i A R AN T T P ,4&{5-:&39‘@?9 6 S N R
ﬁ;‘ﬁﬁ!ﬁ?}iﬁ'ﬁtﬂf" 4 AR 5«’3‘4{9‘:«:},‘» g

> dnn. 4o

e
3.

¢
4
H
;
H




- AR

é!;,:& J’g”%é‘ g? 'ﬁ"t,@ A ears
@Eﬁ %B‘@mm{ g@ o

S
d&:i,. z@'nﬂ

s a

! Table of Contents
P B Surmary of Findings
i Tab A. Organization for and Conduct of the Review
: Tab B. CIA Performance on the Inquirfes

Tab C. CIA Operations Against Cuba
Tab D. AMLASH Operation

@ mngptrin, 4 —atts £

Tab E. Materials Forwarded to Warren Cormission and FBI
’ 1ab F. Mexico City Coverage of Oswald Visit

Tab 6. Selected Newspaper Stories with Comments

BT
¢
L

J

g e
o

st

A
.

B s J

:

P R . - P —-""“"vlut,}ﬁ»m L ST S . Sy e




®4-00000

C b me .

U\jlﬁ; ol amt 8 8 U8R ;

PRNERIS

SUBJECT: Corments on Book V of the Final Report of the U.5. Senate
Select Comittee to Study Governmental Operations with
Respect to Intelligence Activities

1. Book V of the SSC Final Report, titled The Investigation

of the Assassination of President John F. Kennedy: Performance of the

Intelligence_Agencies, presents a number of issues that address thenselves

to the conscience of the Agency. The criticisms of CIA are based on a ;
series of presentations of how various investigative leads were handled,
and on the non-reporting of various Agency operational activities that
the SSC Final Report judges to have been relevant to the Warren
Commission inquiry.

2. A stated thesis of the SSC Final Report is that the onerations

of the intelligence agencies against Cuba exercised a negative influence

I VTS S X

i
i
on the quality of their support for the larren Commission investigation. i.

i g

- PRI
KA ),

The following statements appear in the Report: P

wall B

“It (the SSC Report) places particular ,
» emphasis on the effect their Cuban opera-

tions seeméd to have on the investigation.”

RPN

Page 2.
“They (senior CIA officials) should have ;

RS B Y 2 -

realized that CIA operations against Cuba, :

particularly operations involving the
assassination of Castro, needed to be con- ;
sidered in the investigation. Yet, they ?
directed their subordinates to conduct

an investigation without telling them of

these vital facts.” Page 7.
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The significance of these statements, to the authors of the SSC
Report, 1s highlighted as follows:
sCertainly, concern with public reputation,
problems of coordination between agencies,
‘possible bureaucratic failure and embarrassment,

and the extreme compartmentation of knowledge

of sensitive operations may have cont?iBuiéﬁ'to
these shortcomings. But the pbssibility
exists that senior officials in both agencies
made conscious decisions not to disclose

potentially important information.® Page 7.

A central feature of the rationale s the concept that if Castro
had learned of these activities it would have provoked him into
retaliation against President Kennedy. The $SC Final Report makes
it clear that it feels this theory should have been perceived and
accepted at the time by the intelligence agencies (not to mention
the Warren Commission) leading to a review of the various anti-Castro
programs to see what it might reveal.

The provocation theory, in the specific form postulated by the

$SC Final Report and the press, is of more recent vintage than the

ducting its investigation. There was a general concern in 1964 that

the USSR or Cuba might be behind the assassination of President

j @ :
‘I CONFIDENTIAL

perceptions that prevailed in 1964 when the Warren Commission was con-
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Kennedy. This was based on a more broadly recognized understanding

of the tensions that existed between the Kennedy administration and the
Soviet and Cuban regimes. The Bay of Pigs in 1961 and the Cuban
Missile Crisis in 1962 must have appeared remarkably provocative to
Fidel Castro, along with the array of American anti-Cuban programs.
The humiliation of the USSR in having to retreat in the Cuban Missile
Crisis cannot be dismissed completely as t; how 1t might have been
perceived by a foreign power as a provocation. To note these events
serves only to remind the reader of the tensions well recognized at
the time. The SSC Final Report has elected to emphasize instead CIA
operational activity against Cuba as requiring specific attention.
This emphasis on CIA's Cuban operations as a possible source of
provocation of Castro represents the result of an evolution in percep-
tions. In response to it we undertook dn extensive review of the
various operational activities against Cuba and Castro.

QOrganization for the Review

As there are no persons now in CIA who were directly involved
at a senfor level in the investigatiop of 1964, it was felt necessary
to organize a fresh approach to the matter. The persons who, in 1963
and 1964, knew the details of the various operational activities are
no longer available, for the most part, to provide the current and
detailed factual familiarity that existed at the time of the investi-

gations. Primary reliance had to be placed instead on the records for
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the period preceding President Kennedy's death and the period foliowing
it.

It was determined that a special research effort would be mounted
to review those Agency files that might relate to this problem. The :
organization for this research is summarized at Tab A of this paper.

It required not only the meticulous review of all Cuban operations,

" it necessitated careful analysis of the conmtent and nature of the oper-
: ations with specfal attention to their security. Files relating to the
Warren Commission inquiry were reviewed as well as those relating to
plotting against Castro.

The results of the efforts of tﬁose assigned to the task are

Yo ek

contained in this covering report and in the separate annexes to it,

Tabs B through &.

[N
P A R S

s

CIA has now conducted such a review -- looking at "the other end"

of a possible chain of evidence, where ihings theoretically could have

™

RPN
3t

i
started. This has produced no new evidence bearing on the assassination, é
although 1t has produced the basis for new lines of speculation. In :

fact, the review sometimes seemed to become a futile exercise in trying

NS 2 JRRNRE S

b
~

to fit facts to the provocation theory rather than being able to
identify evidence actually bearing on the assassination of President

Kennedy. The emphasis sometimes became one of asking if this activity
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{whichever was under review) could have provoked Castro to order the
assassination of President Kennedy, had he (Castro) learned of it.
The $SC, in its Final Report, fell into this very trap, trying to make
the AMLASH operation actually fit the theory for which the SSC's
presentation seemed to be tailored. (See Tab D.)

We have looked at other operational activities with the $5('s

theory in mind, but have been unable to provide tangible substance

in support of the theory. In the final analysis the reviewer is

compelled to fall back on the evidence. A wide variety of theories
can be--as they have been--advanced in strident and challenging tones.
Mot all of them are susceptible to conclusive answers; the primary
possibility of finding such answers was lost with the death of Lee
Harvey Oswald. The fact is that the Warren Commission considered the
possibility of Cuban or Soviet involvement, but could not find evi-
dence of it. Were it known at the time of the Warren Commission, it
would have been reported and dealt with then; that it was not is a
simple reflection of the fact that it did not exist at that time in
the minds of Americans knowledgeable on the subject. To hold dif-
ferently would be to accept uncritically a social paranoia often
prevalent today, which would hold that a significant number of
government employees could engage in such a well-disciplined con-

spiracy to suppress evidence.
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Operations Agqainst Castro

The AMTRUNK Operation, starting in 1963, sought to develop a
capability to join dissident elements among the Cuban leadership into
a group that could oust the Castro regime. It was conceived by Cuban
exfles and sold to the Kennedy Administration, which assigned it to
CIA. The program was very slow in developing substance and momentum,
with 1ittle concrete progress during President Kennedy's life. At a
later date, in 1965, it was believed to be corpromised and CIA withdrew
from 1ts association; the key members were arrested later and tried in
Cuba. There are basic questions about the security of the activity
from its inception, due to the involvement of personalities who are
suspected of having pro-Cuban sympaihies..inéluding possibly having
been foreign agents. While the suspicions cannot be verified, the
reservations are sufficiently basic to consider the possibility that
Castro knew of the operation from its earliest days. Its Tong range
objectives--the overthrow of Castro and his regime--would have been an
frritant to Castro; its inability to develop any substance and momentum
until long after President Kennedy's death suggests that it is unlikely
that it, of itself, would have moved him at that time to resort %o
assassination in retaliation. This is discussed at Tab C.

Operation AMLASH centered on a high-level Cuban official, AMLASH/T,
who had expressed his opposition to pastro and to the Castro regime.
The SSC Final Report undertakes to demonstrate that the operation planned

Castro's assassination during the period preceding the murder of
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president Kennedy; to the contrary, a full review of the operation X
shows that prior to the President’'s assassination not only had CIA l
not agreed to give any support to AMLASH/1, but had rejected his ‘
proposals to assassinate Castro. When evidence supporting this view
was offered the drafters of Book V of the S$SC Final Report, it was
dismissed out of hand as false, despite confirming evidence. The $SC
Report, instead, having asserted that assafsination was the character
of the operaticn at that time, then undertook to show that AMLASH/1

was at least indiscreet in his conduct, risking exposure of the plot.
Alternatively, it suggested that he may have been acting for Castro

as a provocateur, to lead the United States into a plot against
Castro's 1ife which in turn was then to provide Castro with the
justification to order President Kennedy's assassination. Ir either
event, had Castro learned about the relationship between AMLASH/1 and
CIA he would have known only that there.was an inconclusive association
thgz certainly had not progressed to the point that it constituted the
basis for the postulated provocation. This is discussed in some detail
at Tab D of this paper.

The SSC Final Report discounts (at page 68) the possibility that
actual plotting by CIA with the criminal syndicate served as a source
for provocaf.ion for Castro to have President Kennedy murdered. There
are new considerations that developed in the course of the present
review that throw more 1ight on the role of the criminal syndicate,
but they do not provide a basis.for taking issue with the judgment of
the SSC Final Report, which dismissed the activity as having provided
Castro with the postulated provocation. This is discussed at Tab C.
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Itums Selected by the SSC for Critical Cumment

The SSC Final Report picked out a number of selected subjects for
treatment in support of its criticism of the thoroighnass of the in-
vestigation by the intelligence agencies. One of these had to do with
the allegations in Mexico City by a man designated as "D". These al-

legations were demonstrated conclusively by the Warren Commission to.

L

have been false; why they are discussed at all in the SSC Final Report
is a question in itself. In another instance, reference is made to a

reported five-hour delay of a Cubana flight from Mexico City, awaiting

arrival of a private aircraft with a mysteriou~ ~~---- o B Co
See file on filberto
was the Cubana flight on the ground for four h
Policarpo LOPEZ )
alleged five hour delay in departure) it depar :

I
alleged arrival of the private aircraft. After CIA reported on a .
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Cuban-American who departed on another Cubana flight, the FBI investi-
gated the man extensively, as is revealed by the information available

for use in the SSC Final Report; a single report that caused him to be

dramatized is so full of errors as to be highly suspect, essentially : :
being placed in doubt by cther evidence in the record. In another
instance considerable emphasis was given by the SSC Final Report to a

cablé‘?rom the Hexico City Station, replying to a 23 llovember 1953*3n—

quiry from CIA headquarters asking for reports orn contacts with certain
named Soviets. The true name of AHLASH/i was given in the Mexico City : '
reply, but not as having had contact with the Soviets -- which was the

purpose of the inquiry -- but as the subject of a meeting in December

¥DIR 84885, 23.11.63
MEXI 7045 (IN 67281)

CONFIDENTIAL 24 Novenber 1963. /
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";"3 1960 between a functionary of the Cuban embassy with a Soviet, concern-
ing a press conference to be held in Mexico City by AMLASH/1 in February : :
and March 1961. AMLASH/1's name could have been omitted from the cable .
altogether, so far as its having any relevance to the inquiry about
persons having contact with Soviets is concerned. In any event, the

- meeting in December 1960 was prior to President Kennedy's inauguration,

which removes it yet further from any possible relevance to the subject

RABGIT_ W p e

matter. It really is not difficult to understand why the reference to

AMLASH/1's name did not lead te detailed research about him. This is

o dod s, ”

discussed further at Tab D.

Conclusions !

PSPy AY C

Basically, the research effort for the present paper produced two

general conclusions. First, the SSC Final Report contains numerous

RALRET =" § BB e’

factual errors, both in the extensive treatment of a selected opera-

tion (AMLASH) and in a number of separate incidents that it presents.

Second, while one can make the point in principle that the Warren

Commission could well have broadened its review to include the anti-

Cyban programs of the U.S. Government, in trying to make the case for
that concept Book ¥ of the $SC Final Report went to such lengths in its
treatment as to detract from the point at hand. It is difficult to
characterize it more generously.

In a very real sense, the $SC Final Report has compounded the

g s n s - ——

problem of public perception. On a flawed presentation it has accused
the intelligence agencies of derelictions and worse. While it has
reinforced the public sense of unfinished busineés yet to be done, it

has so badly beclouded the fssue as to have done a disservice to

r--v-,-v\' R

Coirlgtiitinl ;

R o R AR C e S

. SRR W DR RIS ST T A LRI PR T L ¢ A OIS 1 S




14-00000

CORFIBENTIL |

future attempts at objective and dispassionate inquiry.

while one can understand today why the Warren Commission limited
fts inquiry to normal avenues of investigation, it would have served
to reinforce the credibility of its effort had it taken a broader

view of the matter. CIA, too, could have considered in specific

terms what most saw then in general terms--the possibility of Soviet

or Cuban involvement in the assassination because of tensions of

the time. It is not enough to be able to point out erroneous

criticisms made today. The Agency should have taken broader

{nitiatives then, as well. That CIA employees at the time felt--as
‘ they obviously did--that the activities about which they knew had ‘
fo relevance to the Warren Commission inquiry does not take the place ;

ofia‘record of conscious review. The present research effort has

[PV A

un&ertaken to conduct such a review; it is noted that the findings .. ) ’

are essentially negative. However, it must be recognized that CIA

cannot be achonfident of a cold trail in 1977 as it could have
been in 1964; this apparent fact will be noted by the critics of
the Agency, and by those who have found a career in the questions
already asked and yet to be asked about the assassination of
President Kennedy. : i
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Orqanization for and Conduct of the Review

1. Hany years have passed since the inquiry by the Warren Com-
mission. The persons who were most familiar with the activities
of the Agency during the period preceding the death of President
Kennedy, and during the {nvestigation of the Warren Cormission, are
no longer in place in the same work. Somer of the employees have
retired or have been transferred to other work. Some have died.

2. To respond to the questions raised in Book V of the $SC
Final Report, it was necessary to review old files and to assign to
this undertaking personnel not really familiar with the activities
of the Agency during a period of a dozen or more years before. A
study group was established to consider the size of the prbb\em and
to develop a plan for conducting the review. Chaired by a repre-
sentative from the 0ffice of the Inspector General, the group also o
consisted of members from cl Staff, LA Division, and the Office of

security. Terms of Reference for the review were agreed upon in

early August 1676. Points emphasized for the review, because of the

thrust of Book V of the sSC Final Report, were (1) to conduct a full

review of information and operations on the Cuban target to identify

" any activity that might relate to the assassination of President Kennedy,

and (2) to review the possibility that CIA activities against Cuba

did, by their nature, cause Castro to order the assassination of

CORFIDENTIAL
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President Kennedy. A copy of the Terms of Reference is attached.
3. The two main holdings of files for the period in question

were in LA Division and CI Staff, of the Directorate of Operations,

TR AVL N ST® ANk YA "Rt s ¢ BB AR A 8 R AN S 1

with less voluminous files being held in the Office of Security and

S

P

the Office of the Inspector General. The organization for the review

I

of those files is described below.

5.

4. LA Division: LA Division was the }epository of the files

for Agency operations conducted against Cuba. These files were known

to be extensive. Under the Terms of Reference those files for the

e Cha sV S TSP St U, 7T

period 1 January 1961 to 1 January 1965 were selected for review,
covering a three-year period prior to the death of President Kennedy

and the following year. A research group was formed composed of

An additional four researchers participated in different phases of
the research, which continued to mid-May 1977. '
g 5. Reference to material for this research was obtained from

the LA Division registry, the Cuba Desk machine runs, and a special

comprehensive file listing prepared for this purpose by Information
‘Services Staff (ISS). On the basis of this it was originally believed
that material pertinent to the search would number approximately 900

operational folders, plus numerous related 201-files. It was later

BT RN R AN R

determined, however, that a thorough review should include additional
pperational and subject files which brought the total to well over

‘E‘ ~ two thousand files. In view of the date of the material, much of it,

~GONFBENTHE—

etnare e 3 e an i ey

© five full-time réSearchers, a group Teader and a task force supervisor.
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both operational and subject, had been retired to Archives at

Virginia. The remainder is held at Headquarters in the

files or archival material of Information Processing Group. This
material §s easily retrievable through the use of specific job
numbers and file reference numbers recorded and retained in the
LA Division research group files (too numerous to cite herein).

6. Following is a breakdown of the types and numbers of files
reviewed, criteria employed in the research, the findings, and
organization of the material:

a. Types and Number of Files Reviewed

{1} Operational 1,729
{601 with findings and 1,128
with no findings ‘

(2} Subject Files . 547
(186 with findings and 361
with no findings)

{3) Cuba Policy Files 101
(4) Chief, WH Division Chrono Files
{Task Force W Chronos) 37
{5) Official 201 Dossiers __100-plus
Total 2,514

b. Criteria Used in the Research

As a guide the research group followed the Terms of
Reference referred to above. In addition to the Terms of

Reference, the group remained alert to other items of interest
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brought to its attention by the IG Staff, on an ad hoc basis,
and to additional questions raised in the course of the
study. A name trace was always run, and/or the 201-file was
reviewed, if available, on any individual allegedly involved
in an assassination plot against President Kennedy or Fidel
Castro. This task was made somewhat easier as the result of
a memorandum prepared by the Cuba Desl, in Aygust 1975,
based on traces of the names in the so-called Black Book
that Fidel Castro passed to Senator McGovern, which dealt
with individuals the Cubans alleged were involved in assassi-
nation attempts against Castro.

¢. Findings and Organization of the Findings

Each researcher submitted a draft paper noting the
subject of the folder(s) reviewed, a brief description of the
activity, and a copy of those document(s) or findings which
contained information believed to be pertinent to the review.
Also included were job numbers, official file numbers,

inclusive dates of material researched, and the number of

.volumes reviewed. Beginning in January 1977, at the request

of the IG Staff, the researchers also began noting FBI and/or
other government agencies knowliedge of information, to the
extent recorded in Agency files. Separate finished memoranda
were prepared, on the basis of these data, including the
heading Findings. This heading Tists the specific document
number(s) and othar pertinent data, and a few lines providing
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the gist of the document(s) for purpose of easy and quick

reference. These memoranda, with a copy of the document(s)

attached, are filed in alphabetical order, by project and
subject, in hard-back green folders as part of the official

LA Division research group files under the official classi-

fication number 019-604-001 (VYolumes XI through XX}. Alse

included in the records are two folders {Volumes IX and X)

containing 1,439 draft memoranda with negative findings.

These records are restricted in LA Division.

7. The LA Division research effort proved to be far more
complex than originally estimated. - Research continued to.lead to new
files, and the requirements. for meticulous analysis and correlation
of material further extended';he time required to complete the under-
taking. By completing this exﬁaustive review of files the Agency
can speak with considerable confidence as to what the records of
Cuban operations show, so far as they relate to the question of the
death of President Kennedy.

8. CI Staff: CI Staff assigned one senior officer to review
fts files on Lee Harvey Oswald, working under the general Terms of
Reference referred to above, and also to generate papers on points
not covered by the guidelines but pertinent to the general subject.

9. Since December 1963, the CI Staff has served as the point

of record for all questions relating to Lee Harvey Oswald and the
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Agency's role in the investigation conducted by the Warren Com-
mission. The so-called "Oswald File* now fills 57 volumes comprising
some 142 file folders and portfolios. In addition, the Staff has
accumulated some 50 supplemental files including the master copy

of those documents released under provisions of the FOIA to the public

jn March 1976 (first series) and those documents (second series) .

P e N NI

released in September 1976 and March 1977.°
10. By necessity the documents in the file are held in chrono~

logical order; however, the file has become much more than just 2

B b e 0 PSRBT %

chronological file on Lee Harvey Oswald. It has now become the
Agency's central repository for information and documentation that

it holds on:
a. The life of Harvey Oswald;

[

b. The Agency's role in the {nvestigation conducted
by the Warren Commission, 1963--1964;

¢. The testimony by various Agency officers before
the several commissions and comittees set up to review :
the validity of previous investigations. (NB: It should |
be pointed out that this portion of this file is not
complete); and

d. The point of record for Agency action taken in
response to requests submitted to the Agency under pro- ‘ i

visfons of the Freedom of Information Act. )
1
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11. In order to come to grips with the voluminous material in
the Oswald files, it soon became obvious that, in order to be in
a position to respond effectively and expeditiously to the Terms of i
= Reference and to allegations and accusations in Book V of the S$SC .
- Final Report, it would be necessary to copy much of the file and to
place these copies in folders set up accoﬁiing to general and specific '
subjects. In order to check charges that this Agency had withheld
information from the FBI and the Harren. Commission, and that there
was "no evidence that the FBI asked the Agency to conduct 2n investi-

gation or gather information,® the following files were set up:

SRS T

a. Correspondence from the Warren Commission; o ,

AN

b. Correspondence from the Agency to the Warren
Commission;

¢. Agency disseminations to the Intelligence Community,

particularly the FBI;
d. Correspondence from the FBI to the Agency requesting
assistance and information;
e. Chronological summary of information on and actions
taken relating to Silvia Tirado de DURAN; and
f. Chronological summary of information on and actions ) H
taken relating to Gilberto ALVARADO Ugarte. -
These files provided a basis for checking statements included in the
U SSC Final Report and to determine what the Agency actually did do
- in relation to the Warren Commission inquiry.
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12. The approach to the problem at hand was to assemble by i
chronological and statistical compilations the Agency's record on
= the matter, {a) its initiation of collection requirements for infor-

mation, and the papers it originated on various aspects of the f

é investigation for passage to the Intelligence Community, particularly
the FBI and the Warren Commission, and (b), its response to require-
4 ments and requests Jevied upon it by the Intelligencé Community and i

< of

the Warren Commission. Certain parts of the record were summarized
to record what actually happened in those instances in which it

differs from representations in the SSC Report.

s\
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13. Office of Security: The Office of Security assigned one

officer to identify material in its records believed to have some
po§sible relation to the Kennedy assassination. During the course of
this review, approximately fifty subject files were identified as

containing material of some relevance. This matenial amounted to

the equivalent of approximately two safe drawers. The files reviewed !

included volumes on Lee Harvey Oswald, AMLASH, various individuals
connected with the Criminal Underworld Plot, and a collection of
files containing the results of name traces conducted at the time
of the "Garrison Investigation.”

14. Office of the Inspectsr General: The Office of the Inspector

General held the report that it produced in 1967 on plotting against
Castro, as well as related materials accumulated subsequently. It

ﬁl’ also received files developed in 1973 im response to a 9 May 1973
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request by the DCI to Agency employees concerning questionable

)
-

activities. Two members of the Inspection Staff were assigned to

LRt ot g T L R

the project, responsible for pverall coordination of the research

o hei g rid

e,

effort. Additionally, because of the emphasis given to events in

Y

AN

Mexico by Book V of the SSC Final Report, the Office of the Inspector

-

General emplcyed on contract a retired employee who had served as
a special case officer in Mexico City durihg the period preceding

President Kennedy's death and during the investigation afterwards.

g A R R

The retired employee recalled for this task conducted an extensive
review of all Mexico City files and materials held in Headquarters
or retired to Archives. The result of her research is found in

Tabs B and F.

—p 15. The file holdings in the Office of the Inpsector General

are less than one safe drawer. However, the AMLASH file, held by
LA Division/Directorate of Operations, was reviewed by a member of
the Office of the Inspector General, as were parts of the AMTRUNK

file, also held by LA Division. These two activities are discussed

in Annexes D and C, respectively.
16. There were a limited number of interviews to clarify

specific points.
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Detailed records of the research undertaken are held in the
respective components participating in this effort.v Selected back-
~!‘ up material for the final report is also held in the Office of the

Inspector General.
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request by the DCI to Agency employees concerning questionable
activities. Two members of the Inspection Staff were assigned to
the project, responsiblie for overall coordination of the research
effort. Additionally, because of the emphasis given to events in
Mexico by Book V of the $SC Final Report, the Office of the Inspector
General emplcyed on contract a retired employee who had served as -
a special case officer in Mexico City duriﬁg the period preceding
President Kennedy's death and during the investigation afterwards.
The retired employee recalled for this task conducted an extensive
review of all Mexico City files and materials held in Headquarters
or retired to Archives. The result of her research is found in
Tabs B and F.

15. The file holdings in the Office of the Inpsector General
are less than one safe drawer. However, the AMLASH file, held by
LA Division/Directorate of Operations, was reviewed by a member of
the Office of the Inspeétor General, as were parts of the AMTRUNK
file, also held by LA Division. These two activities are discussed
§n Annexes D and C, respectively.

16. There were a limited number of interviews to clarify
specific points.

F 28 25 BN 2R 3% 3R AR
Detailed records of the research undertaken are held in the
respective components participating in this effort. Selected back-
up material for the final report is also held in the Office of the

Inspector General.
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_ this to the Warren Commission, in the context of the provocation

TERMS OF REFERENCE
FOR REVIEW OF
ISSUES RAISED I¥
BOOK V, SENATE SELECT COMMITTEE

FINAL REPORT

1. The Schweiker Subcommittee has two basic theses=- ) .
(1) the general idea that the intelligenée community--primarily :
CIA and FBI--did not undertake a full review of the possibility
of Cuban involvement in the assassination oi President Kennedy,
and (2) the idea that CIA activities against Cuba were provocative '
and may have led to the assassination of President Kerredy. The
former by itself is not too difficult a problem to address. Either
there was or there was not an extensive intelligence collection
program to ascertain all possible information on the subject.
Either there was or there was not an exhaustive review of all
information in the Agency that might in some way relate to this
question. Either the Agency did or did not report what it had
to the Warren Commission for further inquiry and review.

ntrrn e 1 am oo s

2. The second portion of the Subcommittee's presentation
is somewhat more diffuse and complex. By way of general back-
ground it swnimarizes Agency and U.S. operations against Castro's
Cuba. There is an inference--almost subliminal--that these
general activities were provocative. More specific, however,
is the detailed treatment of thee: AMLASH operation as an activity
that the report suggests could have provoked Castro into retaliatory
action against President Kennedy. The failure of CIA to report

theory, is advanced as a failure to report relevant information.
Detailed treatment of the operation is given in the report in . .
support of the thesis. .

.

0
R

T N N Y
s s




% 4-00000

P
(‘./_3‘
[
-Gt |
et}
po |
o,

ﬂ 3, The issue of operational activity that could have provoked
a retaliatory strike by Castro against President Kennedy cannot -
be restricted to the AMLASH operation, In itself it may be one of
the poorer examples of something that might have proven so pro-
vocative as to stimulate a retaliatory strike by Castro against
. President Kennedy. There were other operations with the un-
qualified objective of killing Castro. These contrast with the
AMLASH affair in which the agreed purpose was not so clear and
in which the sequence of events throws considerable doubt on the
Subcommittee’s treatment of the activity in this respect,

R

a. The following questions are intended to serve as i
a guide in a records review of the extent of the Agency's
investigation prior to the end of the Warren Commission.

N

(1) What collection requirements were issued to
the field with regard to Kennedy's assassination?

L
LRI
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{2) What follow-up of these requirements was
there during 19647

(3) What form did the follow-up take?

{4) Identify and describe the records with regard
to this activity.

T € A W e 3w

(5) What reporting was there from the field in )
response to Hecadquarters' requirements? - i
y ®
(6) What dissemination and review was this
reporting given?

(7) Was dissemination made on this reporting to
the CI Staff?

{8) Was this reporting given to the Warren Commission?

(9) What review of Headquarters® material was
ordered through 1964? A .
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(10} What werethe parameters of these instructions?
(11} What responses were therc and where are they?

; (12) What evidence is there that the "provocation"

theory was considered during the Warren Commission :

enquiries, either in CIA or the Warren Commission? ¢
{13) What action was taken with reference to this !

concept as a basis for reviewing relating Agency programs? :

{14) What records are there on this and where are they? }

a
oo BB T WAL G%a P By

(15) Were there any effocrts made to develop an
Oswald/Cuban connection? ;

(16) What form did they take? '

petn

{17) What exchanges were there with the FBI on this
subject?

{18} What action developed from these exchanges? ‘

{19} What records are there on these exchanges and
where are they?

et g oo o

e (20) To what extent were elements of the Agency

) other than the CI Staff and LA Division involved in-in-
vestigating the assassination during the Warren Commission
tenure?

{21} What is the total CIA information on the two :
flights from Mexico City to Havana?

{22) What was done at the time to develop further !
information on this matter? ’ !
(23) Can further information be acquired on this
matter now? i
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(24) What is the total CIA information on "'D''?

(25) Is further information on "D'" needed in view
of the SSC Subcommittee reference to it?

(26) What information does CIA have on Oswald T
FPCC relations?

T A S

(27) What does CIA know about the New Orleans
training activity and was anything provided on this to
the Warren Commission?

e
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(28) What is the total CIA information on "A"?
! (29) Who is the man photographed in Mexico City?

N . (30) What is the CIA information on the 4 December
1963 report of an agent meeting Oswald in Cuba?

LS

(31) What is the total CIA information on Cuban
assassination policies and programs up to November 22, :
19637 !

(32) What is the total CIA information on Castro's L
7 September 1963 statements re retribution? i

(33) Does the testimony before the SSC of CIA ‘
employees contain anything on the above questioas? i
If so, what? |

H
|

b. On the subject of possible provocation for the
assassination plots against Castro, cach of the known ‘activities
should be reviewed to the extent possible in order to determine
any additional relevant information on this plot.

(1) What is the total information on the plots involving
the criminal syndicates?

(2) Who was witting of the planning for the syndicate .

operation?
i
2
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{3) Are there current considerations on the syndicate
operation not faced previously (e.g., a former Oifice
of Security officer may have knowledge that was rot
surfaced in the interviews with him with the SSC or
Agency personnel. Additionally, a former LA Division
career agent may have some insigh!s that could throw
light on one of the operations),

(4) There are a couple of cases based on agent
traffic (reported to the SSC during the study of allcged
assassination plots) indicating plans during the Bay of
Pigs period to shoot Castro., What is the total CL
information on these? *

{5} What is the significance on the subject of
provocation in the book given Senator McGovern by
Castro?

{6) While the AMLASH operation is subject to fairly
detailed reconstruction from a very complete record,
there are points that should be addressed particclarly,
because of their treatment in the SSC Subcommittee report,
For instance, is there significance in the fact that CIA
contacted AMLASH/1 in September 1963 after such a
long time? Or was it simply that this was the first time
the opportunity had presented itself since earlier meetings?

(7) Just what did the case officer tell AMLASH/1

when making plans for the 22 November meeting? s

(8) What was the security of the relationship with
AMLASH/1 during the period preceding the assassination
of President Kennedy? i

(9} In what time frame was Fitzgerald's Executive
Officer speaking when he stated his judgment that the
AMLASH/1 operation was an assassination plot?
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€. What other action might CIA have taken in coancction
with the investigation? An effort should be made to list
these, including consultation with surviving officials to
determine not only what they considored the requirement
at the time, but what was omitted and why.

4. In conclusion, these "Terms of Reference" undertake
to address the entire questior of possible provocation of U, S,
policy and CIA programs in the period preceding the assassination
of President Kennedy. An aspect of this ig the S5C Subcommittee's
apparent view that CIA assassination plotting could have instigated
a retaliatory strike by Castro against Pregident Kennedy, which,
therefore, should have been reported to the Warren Commission.
Just as importantly, the final paper should reflect findings in the
area of what the Agency did in response to Warren Commission
requirements (both stated by the Warren Commission and those
that could have been conceived by the Agency), and how it pursued
these lines of action and reported them to the Commission, This
will include consideration of specific new and wnansw

ered questions
raised in the Schweiker repors
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CIA's Performance on the Inguiries

i Book V of the SSC Final Report challenges the performance of the
intelligence agencies during the Warren Commission inquiry, empha-
sizing things that it feels should have been done but which it asserts

were not. i
It is correct to say that CIA has not produced evidence or

analysis that addresses every theory that h?s been advanced over the i
years. A record of the volume of CIA reporting to the FBI and the

Warren Commission is at Tab E. As a practical consideration, every

theoretical question that can be conceived cannot be answered con-

clusively; there simply may be no evidence at all, or if there is i

TRRD oi s B ey RO e

evidence somewhere it may not be accessible.  The issue is what the :

intelligence agencies did -- in the present instance, what was the K . i

performance of CIA -- with Book V of the $SC Final Report portraying

2 patter of neglect or avoidance that is not supported by the record. i
The SSC Final Report offers a number of separate subjects in f

support of ifs case:
a. It refers to an allegation by a person identified as

“D" (pages 28-30, 41-42 and 102-103) that he overheard and

saw Oswald being handed money in Mexico City for the purpose :
of assassinating President Kennedy; this was proven false, both
by polygraph and by determining that Oswald was in New Orleans
dnstead of Mexico City at the time the incident was supposed to i
have occurred. This subject is treated in a confusing and in- i
$

conclusive manner in the SSC Final Report.
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b. A considerable portion of the Report is given to the

AMLASH operation. The operation is described inaccurately.
The Report assigns it characteristics that it did not have during
the period preceding the assassination of President Kennedy, in
order to support the SSC view that it should have been reported
to the Warren Comission. This is treated in some detail at Tab D
§ of this report. § See separate folder -
’ ¢. Space is devoted to two aircrafﬁ flights from Mexico "Unidentified Air Pas
; City to Havana, on 22 Kovember and 27 November (see pages 60- . Rer” !
63). The first of these flights, as described in the $SC Report, "i;k7

is based on an inaccurate report about a delay of the 22 November

it

flight to meet a mysterious private aircraft; the correct story

™

removes the basis for the inferences of the SSC version. The

o v

second of these flights had to do with a man whose significance

arises from a patently erroneous report; the FBI investigated him

thoroughly, as is apparent from the condensed summary in the SSC

Final Report. ’
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These examples 1llustrate the problem of commenting on the SSC Final

Report, the question becoming that of how to deal with Congressaona!

4
e ———

* - criticism presented on the basis of inaccurate factual perceptions. .
To treat the problem it was felt necessary to review the record in-depth

and to report the findings, whatever they are.

Recognizing the possibility of error or oversight in 1964--both

on the part of CIA and the Warren Commission--consideration was given

N DLW NBREL T A el

to courses of action CIA might have taken to throw some light on the
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questions as understood at the time, as well as considering those
questions that have developed since then. What would be the areas of
inquiry? Oswald was an obvious subject of investigation.

Oswald was known to have been out of the country twice subsequent
to his return to private life from the Marine Corps in September 1959.
These overseas adventures were appropriate for CIA attention. The
first of these overseas trips was when he went to the Soviet Union in
October 1959 from which he réturned in June 1962. The second of these
trips was when he went to Mexico City in late September 1963, from
which he returned in early October 1963.

In addition to these two areas of obvious specific inquiry for CIA,
there is the problem of general foreign intelligence collection that
might in some way produce information on the subject. The SSC Final
Report adds to these considerations overations being conducted by CIA
as part of a general U.S. program against the Castro regime. These
four general areas of inquiry are covered below.

1. Travel to and from the USSR 1959-1962

On 26 November 1963 a cablé‘was sent to Paris, Rome, Hadrid,

rhe Hague, London, and Ottawa

giving biographic information on Lee Harvey Oswald. It noted his
discharge from the Marine Corps in September 1959 and his travel to
the Soviet Union in October 1959, including sketchy details as to his
employment and marriage while in the USSR. The cable requested:

"any scrap information which bears on President’s

Sssassination....“ - e
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DR 86077, 2 Pecember 1963

g é BONN $579 (IN 73338), 4 December 1963 j;'- ég
HACH G110 (IN 733782), 4 December 1963 : i
N les (IX 75065), 6 December 1963 : §
. STUT 5545 (I 76758), 9 Pecember 1963 o ;
EGNT R400, 9 December 1963 ;

VX 1
o ][ ]2ze9 1x 68730), 27 November 1963 ;
ROME 1235 (IN 68802), 27 November 1963 5
1

OTTA 1275 (IN 69005), 27 Kovember 1963
1
i

. 3469 (IN 69011), 27 November 1963

LOND 6097 (IN 69100), 27 November 1963
OTTA 1277 (IN 69233), 27 November 1063

4490 (IN 692906), 27 Novenber 1963

MADR 9789 (IN 69328), 28 November 1963
BRUS 8739 (IN 69852), 29 November 1963
ROME 1258 (IN 70111), 29 November 1963
PARI 1770 (IN 74234), § December 1063

PARI 1833 (IN 77148), 10 December 1963
PARI 1845 (IN 77397), 10 December 1963

Wmmﬁ AR R B LIRS PN Sa S b e B T T

wten



o

3
H

H

. *
On 27 Nevember the various addressee stations replied, with

and Loadon providing additional details on the travel of

Oswald to the USSR. Additionally, LondoﬁCreported that a British
Journalist claimed that during his own imprisonment in Cuba in 1959
there was a U.S. gangster there by the name ;f Santos, who was living
in luxury in jail because he could not return to the U.S.; the source
stated that Santos was "visited frequently by another American
cangster named 'Ruby’.® (See pages 24--25: Tab C.)

Also on 27 November Cttaw%yreported the "delight" of the Cuban
Embassy staff over the assassination of President Kennedy although
the staff was instructed to “cease looking happy in public," in

conformance with instructions from Cuba to “govern their actions by

official attitude of Govt to which they accredited.” on the

same date, reported that the Soviets were shocked, blaming the
assassination on extreme right-wing elements. - Otherwise, the initial

responses produced no other information.

On 29 November Thé Hague and Frankfuré were queried about Oswald's

travel back from the USSR. This query was followed on 2 December by
& similar cable to Berlin, Frankfurt, .Bonn and The Hague?ﬁ:Various
reporting produced details about the travel of Oswald and his wife
from the USSR through Germany and the Netherlands enroute to the
United States in June 1962.

The other stations involved in these inquiries had no traces or

information on Oswald; liaison services were also queried without
—

\‘\
DIR 85973, 29 mnber 1963
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detailed results although there were some technical operations that
produced peripheral information about the reactions of various groups
under intelligence surveillance. Considerable exchanges were held
with the Warren Commission on Oswald's Soviet record and its possible
significance. No evidence was found tying the Soviet Union to Oswald's
assassination of President Kenredy. Book V of the SSC Final Report,
in not criticising the Agency's performanQF in this aspect of the
investigation, seems to have accepted it as adequate, and it will
not be detailed here.

1I. Oswald Mexico Visit -- September-October 1963

The visit by Oswald to Mexico City, in his attempt to get

visas for travel to the Soviet Union and Cuba, has received extensive

vattention. The details concerning the coverage of QOswald's visit to

Mexico is treated in another annex to this paper (Tab F). The concern
felt by all initially for the possible significance of Oswald's visit,
and his contacts with the Cuban and Soviet embassies, was obvious at

the time. The following statement is in a cable to Mexico City*bn

- 28 November 1963:

“He have by<no means excluded the possibility

that other as yet unknown persons may have H
been involved or even that other powers may

have played a role. Please continue all your
coverage of Soviet and Cuban instﬁllations l

and your liaison with Mexicans."

i S
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: DIR 85655, ZBymber 1963 |
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The allegations made by "D," about having seen Oswald taking money

from Cubans in the Cuban embassy in Hexico City, received intensive
attention from CIA and the FBI, working together closely on the mattier,
and with the Hexican authorities. This was demonstrated conclusively

to have been a false allegation. Oswald was in New Orleans at the

time of the reported incident, and the person making the allegations

was demonstrated by polygraph to have been lying. After the allegations
by "D* had been demonstrated to be false, Headquarters made theAfollowing

20 drewtie”

statement to the Mexico City Station on 1-December 1963

upls continue to follow all leads and tiops. ‘DI!Z 36064, 30.311.63 \

The question of whether Oswald acted solely
on his own has still not been finally resolved.”

Again, on 13’December 1063 the Mexico City Station was cabled as

follows: DIP 88650, 12 Deccnber 1}'63

*tl
*plse continue watch for Soviet or Cuban reaction

to investigation of assassination, evidence i
of their complicity, signs they putting out
probaganda about case. FYI only, Soviet Intel
in India had letters sent to {U.S. Government]
jeaders demanding full invest1gation of case.”

On 17 December 1963 Headquarters' forwarded a dispatch to the Mexico

City Station stated as follows:
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= ..Mexico City has been the only major ; -

o

¥ EDMMY-12103, 17.12.63
overseas reporter in the case. thile this

partly dictated by the facts of Lee Oswald’s T e
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1ife, we have not overlooked the really out- -

standing performance of Mexico City's major

assets and the speed, precision, and perception

with which the data was forwarded. Here it was

relayed within minutes to the White House,

[Department of State] and [the FBI].

»Your LIENVOY data, the statements of Silvia

DURAN, and your analyses were major factors in

the quick clarification of the case, blanking

out the really ominous spectre of foreign backing.”

Essentially, Oswald's visit to Mexico City was investigated as
thoroughly as possible, producing no evidence there of Soviet or
Cuban complicity in the assassination of President Kennedy. If anything,
events during Oswald®s visit there are move subject to being seen as
counter to such a possibility, given his troubles with both Cubans
and Soviets. We do not offer this thought as the final word, but more
simply that if it bears on the subject at all it is inconsistent with
speculation that he had some special relationship with either nation.
1t is noted that varfous allegations have been made in the press

in connection with the House Select Committee on Assassinations

inquiry concerning CIA information regarding Oswald's Mexico visit;

these are commented on at Tab G. 15 C
f DIR 84608, 22.11163

II1. General Collection Requirements

On 22 November 1963’&11 CIA stations abroad received a cable”

from Headquarters with the following statement:
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“Tragic death of President Kennedy requires all

of us to look sharp for any unusual intelligence

developments. Although we have no reason to

expect anything of a particular military nature,

all hands should be on the dﬁick alert at least

for the next few days while the new President

takés over the reins.”®

it is appropriate at this point to observe the general reaction
to be expected from such a communicatioﬁ. Without any leads, other
than those arising from Oswald's identification, the requirements to
field stations were necessarily general. General reporting can be
stimulated by general requests, if there is something to report, and
this is what was undertaken. In addition, in any event, intelligence
assets and 1iaison services overseas are quick to realize the signifi-
cance of impertant information and will report it on their own initiative.
It {s significant, in the light of these considerations, that there has
been the most limited reporting on the subject. Were there relevantA
or significant information on the subject it would have been reported
either in responses to the expression of general interest, or
spontaneously, if such information was known to Agency sources.
If one believes that there was a conspiracy, with Oswald involved,

one must accept the likelihood that his fellow conspirators would not
have shared their knowledge beyond the narrow circle of those directly

fnvolved. Conversely, if there were no conspiracy, there obviously
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would be nothing to report in the first place. The absence of concrete
reporting seems to serve, regardless of which is the case, as the basis
for the apparent SSC view that no collection effort was undertaken.

As has been noted above, there were initial CIA coliection re-
quirements to the field. What they could be realistically expected to
produce must be related to whether there was any information to collect
at all, and if so whether it was accessible. The requirements were issued,
but in retrospect it is doubtful that they could produce much of the who-
what-where-when-how information that typifies intelligence collection
reporting. A reflection of the basic nature ;f the problem is found in
the Headquarter§£$£§;§\to Mexico City on 17 December 1963V(note above)

which contains the follswing comment about the limited reportinag from

other stations: & rerr-12103, 17.12.13
w, . . this partly dictated by the facts of Lee == L
Oswald's life.- . ." 1

The SSC Final ﬁeport speaks in rather unqualified terms at page 10
about the resources of the intelligence agencies, including a description
of “"an extensive intelligence network in Cuba,” suggesting that it was
only necessary to ask to get. It is correct to say that there were
sources in Cuba able to report on events, such as troop mcvements, but
there‘were no penetrations of Castro's inner circle, where any infor-
mation on the subject in question would exist. The distinction apparently
was missed -- or ignored -- by the authors of the SSC Final Report. As
stated by the Miami Chief of Station, quoted at page 58 of the SSC Report:

‘How‘if you are referring to our capability to conduct
an {investigation in Cuba, 1 would have to say it was
1imited.”

This does not mean that such assets as there were did not have reporting
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extended to apply to what was done with reporting assets outside the
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% |
requirements levied on them, in fact, there vas considerable activity . o
’ Z, in this respect. In the course of the present review a nunber of case

‘ officers at the Station during that period have described the frenetic

1 activity in this respect. The characterizatioa by the Chief of Station |
: as to passive collection by CIA inside the United States should not be

PR

United States, as the SSC Final Report attempts to do at the bottom of

e page 58. ;
S !
ﬂ The $SC Final Report has undertaken to paint this in very different f
terme than the record supports. The extensive reporting to the FBI {
# g
Ny and the karren Commission provides a truer reflection of the level of
activity by CIA (see Tab E), even if its sources did not bear on every . "
;{’; 9‘% question that has been concejved since then.
; IV “Unpursued Leads" ‘
: : |
gé At pages 60-67, in Book V of the SSC Final Report, there is a section
3% that addresses leads that were felt to not have been followed by the
7
:3 intelligence ayencies. This follows the section on CIA's Perfeormance
,f;: ~on_the Inquiries. This section first addresses two Cubana flights to
’;*ﬁ Havana from Mexico City on 22 Novembér (the date of President Kennedy's ‘
g murder) and 27 Hovember 1963, raising questions about passengers reported
] iahts® ¥
% to be aboard those flights. ) See file on Gilbertd
# s s T s .
‘§ By way of background it is noted that during that period Cubana Policarpo LOPEZ
g flights traveled on a round trip basis between Havana and Hexico S
%i ' o s R
‘g City every other day. More specifically, there were flights at this i
2 time on 22 November, 25 Hovember and 27 lovember. The flights on 5
e g {
g 4 | 10 g
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22 and 25 November to Havana were passenger flights, while the one
on 27 November appears to have been essentially a cargoe flight, with
one passenger, the man referred to in the SSC discussion. All flights
to Havana apparently carried some freight.

CIA conducted regular surveillance of Cubana flights, filing cable
reports to Headculrt.rs. Chere was one[::::::::::]CIA surveillance
team {1 IFTRE) that observed zrrivals and departures of Cubana flights,

reporting any unusral incidents and providing copies of flight manifests.

The also had a surveillance team of its own at the

airport, which provided photographs of passports and also provided copies’

of passenger Iists][:g;;itionally, a telephone tap operation (LIENVOY)
against the Cuban embassy provided transcripts of conversations with
the Cubana office and the Mexican Airport Control Office::::]

The 22 November 1963 Flight

At pages 30, 60, 61 and 103 of Book V of the SSC Final Report,
reference is made to a reported five-hour delay of a Cubana flight from
Mexico City to Havana the evening of President Kennedy's assassination,
22 November 1963. The SSC Report déscribes the delay as being from
6:00 P.M. EST to 11:00 P.M. EST. The especially intriguing aspect
of the report was that the reported delay was to await arrival at
10:30 P.M. EST of a private twin-engined aircraft, which deposited
an unidentified passenger who boarded the Cubana aircraft without customs
clearance and traveled to Havana in the pilot's cabin. The SSC Final
Report emphasized CIA's apparent failure to follow up by inquiring

further into the matter.

1

§ T IR o =

480 il

e R T A T e LTSI T S o B AT e g™ % E M e Tt

RSN

et s b AR o+ R T8 L S T 3 i

T R T T S g P oo

otans e e i —_—

1 e ey -

e



14-00000

N
- Book V of the SSC Final Report states that CIA could not ékplain, -
- at the time of the writing of the SSC Report, why there was no .ecord
of a follow-up. In fact, the SSC was advised that the Mexican authori-
ties were asked about the reported flight delay, although there was no
recorded response. The éurrent review revealed additional information
from the surveillance noted above, which bears directly on the subject.
In reviewing that information below, it is noted that the conversion
of Mexico City time to Eastern Standard Time (EST) in the SSC Final
i Report tends to distort the time Perspective somewhat. Mexico City
; times are used in the following discussion.

The LIENVOY transcripts record a series of discussions about the
status of the 22 November flight--when it was to arrive and when it
departed. These records show that the flight arrived at the platform
at the airport at 1620 hours Mexico City time; presumably it landed
a few minutes earlier. At one point prior to arrival of the aircraft,
one person speaking on the telephone stated that the aircraft was due
at 1630 hours and “it will go" at 1736, suggesting a quick turnaround
that would have reduced unloading and loading time, as well as
servicing, to a relatively short period. However, the key report on
the departure of the aircraft was a statement at 2040 hours that the
aircraft had taken off five minutes earlier, i.e., 2035 hours.

]
,ﬁ The following facts stand out, in contrast to the presentation in
the SSC Final Report:

1. The Cubana flight was on the ground in Mexico City

for a total of four hours and zbout ten minutes. It was not
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delayed five hours, as alleged.

2. The Cubana flight took off at 2035 hours Mexico City
time, 55 minutes ahead of the alleged arrival at 2130 of a
private flight with a secret passenger. This also contrasts
further with the alleged departure time of the Cubana flight,

which the report stated to be 2200. Actual departure preceded

substantially the reported arrival of the aircraft for which it

allegedly was delayed. .

In view of the surveillance coverage of the Cubana flight, it is
very doubtful that the alleged activity involving the private twin-
engined aircraft and passenger would have gone unnoticed or unreported
had it occurred. Personnel in Mexico City at the time were aware of
these sources and probably knew the above facts, feeling no need to
follow further.

The report in question was in error, and misled the SSC in its
summary of the matter. . ’

The Passenger on the 27 November 1963 Flight

At pages 61-63 and 104, the SSC Final Report describes in con-
siderable detail information concerning a Cuban-American who came to
the attention of the CIA and the FBI in the period following the
assassination of President Kennedy. The introductory comments of the
$SC Final Report state that:

® _ . . one source alleged that the Cuban-American

was 'involved' in the assassination.”
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The SSC Report states that the CIA reported the case to the FBI "almost
fmmediately,” but that the Bureau did not conduct a follow-up investi-
gatfon "as part of (its) work for the Warren Commission.” Further
down the same page the SSC Report states that “(t)he FBI did investi-
gate this individual after receiving the CIA report of his unusual
travel." At page 63 the SSC Report observes that "...the suspicious
travel of this individual coupled with the possibility that Oswald had
contacted the Tampa chapter (of the Fair Play for Cuba Committee--FPCC)
certainly should have prompted a far more thorough and timely investi-
gation than the FBI conducted..." We do not know just what the Bureau
did in this respect, nor have we tried to resolve the apparent incon-
sistencies in the SSC Report noted above, but the SSC Final Report
contains considerable detail about the man, presumably reflacting the
results of FBI inquiries.
While this section of the SSC Report is directed primarily at the
FBI, we reviewed the reporting because of CIA's initial role in reporting
about the man. There is also one implicit criticism of CIA, which will
be noted.
Book V of the $SC Final Report has the following summary statement

at page 104, in the chronology section:

*December 5 - Mexico Station cables that someone who

saw the Cuban-American board the aircraft to Havana

on November 27 reported that he 'locked suspicfous’..."”
At page 61 it states that there "is no indication that CIA followed=-

up on this report (that the man was "involved in the assassination™),
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except to ask a Cuban defector about his knowledge of the Cuban-

American's activities.”

e e et ren e oy S

The presentation of this matter in the SSC Report contains some
inaccuracies. First, the Mexico City Station did not cable Washington boe

that the man "looked suspicious." There was a cablef dated 5 December

TGRS R G B W ime e g e - gy 2wt

1963, but it reported that the man had "crossed at Laredo, Texas on

23 Hovember,® that he registered at a certain hotel in Mexico City at

a certain time on 25 November, that he chetked out of the hotel at a

e B

certain time and departed for Havana "as only passenger on Cubana

flight on night 27 November," and that there was a good photograph of
k1

him taken at the airport. This was followed by a dispatch’the same

date, repeating the basic information in the cable, enciosing the photo- . —
graph, and containing the following cryptic statement: *\113)(1-7253 (IN 7422§7)
"Source states the timing and circumstances surrounding f S December 1963

Subject's travel through Mexico and departure for Havana

¥ I'PIA-22570, 5 Decenber

are suspicious.” ‘

This comment s cryptic, at least, and--given that dramatic moment in -
history--doubtless reflects a preliminary comment of a person who

was on the alert at that time for anything that might be construed as

e A .\:xrifm;:w.uaawwuztﬂwcx:r.cxm:;-m“?,-::—z,sfxm;, Lelata Tk et e,

.~r's;ammmwm:w;«amﬂawmwﬁmxm&q.'w:.w

possibly unusual. The above quotation was the Station's actual report
of the observation by the source, and is what was reported to the FBI;
it di{fers from the quotation in the $SC Report. There was an internal

&
memd‘in the Station that was even more cryptic, but which was in the ! .

nature of an informal reminder, which stated that the man was reported

15 963
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to have “Tooked suspicious®; but this formulation never found its way
into the more careful statements that usually characterize official

reporting. The point is that the observation was cryrtic and impres-

sionistic, rather than constituting a tangible basis for dramatic

activity or final conclusions.

the record, but which is essentially resolved when considered in the oo ,"“iusf

s

!
|
!
i
i’
: g There is one piece of reporting that could confuse those reviewing é
H
f context of known facts. On 19 March ]965? Monterrey Base cabled g *‘5trr¥-0829 (1 431933
E that a source of a local (Monterrey) "agent of the federal judicial 5 19 March 1964
2 police" had information on a man; the description seems to have the :

é same Cuban-American in mind. The following should be noted about the

report: it misspelled the man's name; it offered a bare statement 5
that he "was involved in Kennedy assassination”; it states that he

entered Mexico “on foot” from Laredo, Texas (according to the SSC Final

éeport, the FBI concluded that he entered by automobile); it asserts

that he stayed at the Cuban Embassy in Mexico City (while the dates and N o,

times of his registration and check-out at a specific hotel in-Mexico

N e

City, where ge stayed, were known); it gave an incorrect number for his

i

g ) passport; and, it stated that his Mexican tourist card was issued
in Nuevo Laredo (when it was known to have been issued in Tampa, ,
] Florida). The report, on its face, was factually incorrect on a number

! of known points. The source patently was extensively misinformed, the

hard facts of his report being in error. The Chief of Base at the time,
when queried about the report in the course of the present review, could :

not recall it.

Gurarire.
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There is one additional aspect of the matter, in which the
record is confused. If we are to comment negatively on the pre-

sentation by the SSC in its emphasis on report, we must point out

S e b e

that the Mexico City Station’s response to the Monterrey report . b o
contributes to such confusion as may exist on the matter. When - * MEXT-8749 (L1 43040)
Mexico City received the Monterrey cable the Deputy Chief of : 20 March 1964 )

Station rep]ied‘%hat the information in the report "jibes fully

B T Y B

with that provided Station by (Mexico City source) 4 December 63.°
It did not jibe in most respects, other than the date and place of

entry into Mexico. The mistake of that cable cannot be explained

today, but wrong it obviously was. It does, however, serve to

highlight the basic unreliability of the report and indicate how
! it should be considered responsibly.

Implicit criticism of CIA’s not collecting more information
on the man is not well founded. It had no real sources with access

to information concerning him; when a defector from Cuba became

Feneey

available with such information he was queried and the results

were provided the authorities.
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A dperations Agafnst Cuba

The §SC Finai Keport spaals of ap2rations aacinst Cubz and the
Castre regime, snd contends tizt they should have teen reported in
i detsf1 to the Wirozn Commission as part of the subject matter that
s conscicusly tovk into consivecation. A iuse can be made for
specific considerations ¢ these variius setivitias by the Warren
Comission, at teast as pert of the unijw backgrevnd of the times;
, it might have provided it additiorat dnvisl.gitive leads. However,
to advance the general Lioucht iz act te discard the ucual tascs of
; evidence that must still contrei Fow the findings are treated.
It should be noted that at the time of the Warren Commission
fnquiry there was no secret about the tensions Letween the Kennady
’, Administration and the Castro regime. Eusk Vv of the SSC Final

"Report refers briefly to some of the mory dramatic events, such as

oo g s e # £

the Bay of Pigs in April 1961 and the Missile Crisis in October 1962 -
(see pages 2, 3, 10 and 11). In fact, the totality of American } i

policy and practice must have appeared threatening to the Castro ( //

regime, and most certainly must have been considered by it as pro- \

yocative.

Additional U. S. policies and programs that could have been

viewed negatively by Castro were the breaking of diplomatic relations,
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economic and political sanctions, paramilitary operations {which re-
ceived recurring publicity in thne press), as well as a variety of
covert operations that were not known publicly. On 18 November 1963
president Kennedy -- four days before his death -- delivered a major
policy address in Miami, accusing Castro of having betrayed the Cuban
revolution; at the time the press, reportedly on the basis of what
sWhite House sources” said about it, viewed it as a call for the Cuban i
people to overthrow the Castro regime.

The United States provided a haven and base for Cuban exiles, who
conducted their independent operations against the Castro government.
Some of these exiles had the support of CIA, as well as from other
elements of the U.S. Government, and still others had support from
? private sources. With or without official U.S. support these exiles
spoke in forceful Latin terms about what they hoped to do. The Cuban i
{ntelligence services had agents in the exile community in America f
and it is 1ikely that what they reported back to Havana assigned to ‘
CIA responsibility for many of the activities under consideration:
whether CIA was involved or not.

se do not know the extent to which the ‘Warren Commission took

i
{
i
!
what might be characterized as »judicial notice"” of the tensions i
between the two governments and their leaders; it certainly was in g

the public domain. That consideration was given the possibility of
,

£
DL
ST rr,-}_,\




14-00000

raql
PR CATY

[ )
L ]

Cuban or Soviet involvement in the assassination is no secret, clearly
reflecting a recognition of the question at the time. That a request
was not made by the Warren Conmission, nor volunteered by the intel-
ligence agencies, for extensive review of all Cuban operations is being
faulted today. Yet, in the light of understandings at fhat time, it

could well have appeared to members of the Warren Commission and its

‘staff as not directly relevant, in fact, to the specific issue of the

murder of the President. In the absence of evidence to the contrary
a case could still be made for that view, although the evolution of
public perceptions probably would not accept it without reservation.

The $SC Final Report has fixed on the Cuban operations of the
{ntelligence agencies--primarily those of CIA--for special attention
in considering the question. Implicitly it accepts the theory that
there couid well have been conspiracy in the murder of President
Kennedy, and that Castro could have been behind it, having been pro-
voked by depredations against Cuba or plotting against his own life.
However, in advancing its thesis, the SSC Report cautioned that it
had "seen no evidence that Fidel Castro or others in the Cuban govern-
ment plotted President Kennedy's assassination in retaliation for U.S.
operations against Cuba.”

In response to this perception, conveyed in Book V of the SSC

Final Report, we have conducted a major review of Agency files {the

!:u! -
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organization of that effort is discussed at Tab A of this report). 1lhis
was for the express purpose of identifying any separate activities that
§ could have provoked Castro to order the assassination of President
Kennedy had he learned of them, aﬁd to evaluate their security.

Today, in 1977, it is difficult to reconstruct exactly everything
that did and did not occur in the course of the Warren Commission in-
quiries in 1964. HNot all that happened is.a matter of record. For
jnstance, in CIA at that time there were many individuals assigned to
various aspects of Cuban operations. They were familiar in detail with .
those activities, with what they were and with their strengths and
weaknesses. They doubtless made numerous conscious but unrecorded

’ Judgments about what seemed relevant or irrelevant to the considera-

tions of the Warren Commission. Had they been aware of any aspects of
those activ1t1é§ that may have related to the assassination of the
President it is safe to say it would have been surfaced in some way.
While CIA produced considerable material for the investigatioﬁ (see
Tab £) that more was not ;eported is a meaningful indication of what
was known then by those actually involved, as distinguished from what :
might be hypothesized at a later date. To contend to the contrary --

which has been suggested by some -- would require a unanimous con-

spiracy of many American citizens, employees of CIA, many of whom

knew aspects of even the most closely guarded activities.

) 4
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Today, the knowledge of the persons involved directly in the
various Cuban operations in the period preceding President Kennedy's . '
death cannot be recaptured in the form that it existed then. Those
persons are scattered, their memories are blurred by time, and some

{ are dead, The SSC, for instance -~ in its attempt to capture ele-
f ments of the past -- seems to have led some employees into expressing
opinions on subject matter they did not know in 1964, apparently in
response to representations by SSC staff members as to the facts; this
§1lustrates at best the difficulties in resolving hypothetical issues, '
today, on a responsible basis.
The SSC Final Report devotes considerable time to the so-called ;
AMLASH operation, which centered on a high Cuban official who was
dissatisfied with the Castro regime. The Agency had only a tentative
relatfonship with this man during President Kennedy's life, although

o et ¢t o e s s — wa e b

the SSC Final Report -- in trying to prove its thesis -- has attempted

to present it differently. Because the case is discussed so exten-
sively in the SSC Final Report, it is treated in a separate annex in ‘ § !
this paper, at Tab D. The key point is that prior to President % .
Kennedy's death the relationship with AMLASH/1 was amorphous and '
without substance. Had Castro learned of it he could learn only that

there was a contact that had not developed to the point of an under-

taking. This will not be treated further in this section of this

discussion.
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In the face of the hypotheses advanced by the SSC Final Report,
it has been felt necessary to review in depth all records of Cuban
operations conducted by CIA during the period in question, 1961-1964.
The organization of the review is described at Tab A. 1t was not
possible to predict the form that information turned up by this
inquiry might take, and special care had to be exercised {n the effort.
In doing this the "provocation concept"” of the SSC Report was kept in }
mind. In the months that it took to complete this extensive review,
it is significant to observe that three areas of specific operational
activity were found that either might meet some of the requirements
of the provocation theory, or throw some further light on {ssues
already considered. To report this conclusion is not to dismiss the
original questions that faced the Warren Commiscion as to whether

there might have been Cuban or Soviet connections with Oswald. That

oy o vorm o B4 m——s =+

such possibilities remain unresolved in some minds is apparent, but ‘
that the records of CIA, in such a review, do not add significantly *
to evidence on the subject, is the conclusion of the present inquiry.

The areas of operational activity noted above can be described

briefly as follows:

1. Operations directed against the Cuban leadership (AMTRUNK).

2. Operations involving the criminal underworld.

3. Other reports of plans to assassinate Castro.

ans,
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Operation AMTRUNK

There is one other general activit: that was considered in the
course of the present research, which is discussed below, This
activity, AMTRUNK, was to develop a capability for splitting the
leadership of the Cas;ro regime and eventually overthrowing it, It
never reached the point of implementation: however, because 1t suffered
possible security vulnerabilities, it is treated here evap though it
never materialized. In our professional judgment this activity,
because of its failure to ever develop substance, is not really rele- .
vant to the question. It is included simply because it might be viewed, - §
by virtue of its security vulnerabilities, as fitting in part the
hypothesis of the SSC Final Report; it seemed better to fnclude 1t than ' ;
try and explain at some later date why it was omitted, although the ’
reasoning should be apparent. If its inclusion in this report is subject
to question because of its lack of substance, perhaps it serves some
purpose in indicating how little turned up in the course of this
research to meet any of thé.rather loosely formulated provocation thesis
of the SSC Report. '

In early 1963 there were Cuban exiles who wished ¢o change the

direction that events seemed to have teken in Cuba. Two of them, Nestor

Antonfo Moreno Lopez and Enrique Cayardo Robera, developed an oper=
ational concept to overthrow the Castro government, which came to be

known as the Leonardo Plan. Cayardo had been a public fiqure in Cuba,

who had no apparent role in the activity following original {nception

of the plan. Moreno was the son of a Cuban senator and Hinfster of Public

Works; as a lawyer in Cuba he had been involved in only a minor way in

4 i

the anti-Batista movement.

7 B See Folder No. 7 - Opera-

&
4

f
a‘
{
é

tions to Spiit CAs¥RO Re-
gime: (AMTRUNK Operation)

-




§4-00000

G

Jegt e L,
Wiowheily

Porerno defected to tha United States in April 1961, settling
in Hiami where he associated with anti-Castro exiles. Among his
associates was Jorga Ajbuszx Volsky, a Cuban citizen of Polish origin.
Volsky had been in prison in the USSR in the 1940's, and enlisted in
the Polish Air Force during NI under the British Air Command, “After
W{I1 he marriced a Cuban national, and for a period operated his own
business in Havana. Although avidly pro-Castro he reportedly was

imprisoned for a few uesks following the Bay of Pigs invasion. As

he hald a valid U.S. visa, he left Cuba, arriving in Miami in May-1961.

Cayardo and lcreno discussed the Leonardo Plan with Volisky. He,
in turn, discussed it with Tadeus (Tad) Yitold Szulc, a reporter with
the llew York Times. Szulc had reported on Cuban activities for theA
New York Times prior to the fall of Batista, during which time he had
developed a wide acquaintance among Cubans. he was transferred to
the Times Washington Bureau in April 1961, where he claimed to have
an entree to the White ilouse through his uncle, Ambassador John C.
Hitey. He also claimed o have a standing invitation for direct con-
tact with President Kennedy, Attorney General Robert Kenmnedy, and
McGeorge Bundy on watters concerning Cubta. Hhile the actual nature of
this entree is not known to CIA, it is through his intercessien that
the Leonarde Plan gained government—]fvel support and apéroval.

in early 1963 Szulc ar;anged én interview in Washington with
Mr. Richard Goodwin, a White House advisor. Volsky and Szulc then met
with Robert Hurwitch, a senior official in the Department of State,
who presented the concept to the CIA with Dapartment zpproval. CIA
assigned it to its Miami Station, where it became known as AHTRUNK.
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AMTRUNK was concefved as first identifying disaffected key per-
sonnel in the Cuban armed forces with the long range objective of i
uniting them against the Castro regime. On 4 April 1963 CIA cabled
certain stations and bases orders to identify Cubans who might be
used in the activity., Ouring that period the CIA Chief of Station
in Miami questioned CIA control of the operation. Noting uncertain
2 security considerations, he felt it best to fund the operation gen-

erously in order for {t to proceed independently.

On 17 April 1963 Szulc informed Hurwitch that the Miami Station
had given Volsky responsibility for the decision of whether or not

the operation was to proceed; this was not consistent with CIA

intentions.

In August 1963 things still had hot progressed very far. A
Headquarters cable on § August 1963 to certain stations and bases
coqplained about the absence of responses to the 4 April cable. It
emphasized that activity to penetrate the Cuba armed forces was a
high priority objective. In early September 1963 AMTRUNK had three

fntelligence sources in Cuba: Miguel A. Diaz Isalgue, Ramon Guin
Hector Robello, and Modesto Orozco gasulto. One of these sources,
Guin, was repcrtedly close to AMLASH/1, a man with whom CIA was

dealing separately through a Headquarters case officer -- but at
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that time unsuccessfully -- in trying to develop an operational ap-
proach similar in some respects to AMTRUNK. The AMLASH operation is
discussed at Tab D.

It was decided at the end of October 1963 that Moreno should be

separated from the operational details of the AMTRUNK operation be-

" cause of numerous indiscretions and poor security practice. Arrange-

ments were made to involve him in a radio program to be used in con-
nection with the Rebei Army that eventually it was hoped would arise
against Castro. Moreno threatened to appeal this decision through
Volsky and Szulc to the President.

In November 1963 the program was still trying to develop leads
into higher echelons of_the military.and civilian leadership. The
operation moved slowly, with preliminary infiltrations designed to
set up infiltration/exfiltratior routes; Although it had success-
fully recruited some persons during 1963 in Cuba, it had made prac-
tically no progress in establishing an organizat¥ion or any capability
for action. At a much later date as its numbers increased its secur-
ity became less certain. In 1065 its security was believed to have
been seriously compromised and the decision was taken to cut off re-

lations with it. Various figures were arrested, including Guin, Diaz

and AMLASH/1.
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The reason for selecting this operation for discussion here is
just not its denouement in 1965, but possible security weaknesses
from the beginning. Szulc and Volsky are considered to be highly
suspect and they are discussed below, with another person who became
involved in the activity.

a. Tad Szulc. Szulc has been suspect since 1948 when

the FBI recordcod reports that he was a communist. Re-

portedly he was in frequent contact with communist party

leaders and functionaries throughout Latin America. Sus-
picions about his motives or possible connections with
foreign intelligence services, have never been proven.

Niccle Szulc, daughter nf Tad Szulc, is reportedly an avid

communist. Philip Agee’s Inside the Company: A CIA Diary

credits Nicole Szule with having "obtained vital research
materials in New York and Washingtom, D.C.® She is be-
lieved to be an agent of the Cuban DGI. Doubts about Tad
Szulc are unconfirmed but remain alive. Of Polish origin
Szulc became a U.S. citizen in 1954 by a special bill of
Congress.

b. Jorge Ajbuszyc Volsky. Like Szulc, he is of Polish

origin. He and Szulc became acquainted in 1959-1960 in

1
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Cuba. A CI Study of Volsky, dated 24 August 1964, prepared

by a JMWAVE analyst, makes the following statement: "Volsky's
knowledge of clandestine methods of operation, together with
his Russian prison background and his ingenuity as a middleman
in U.S. Government/CIA activities, made him an excellent

Q candidate for a communist penetration agent and that the pos-

é sibility existed that he might be a singleton, sleeper or

[ stringer for the RIS." There has been no confirmation of
these suspicions. Volsky became a naturalized U.5. citizen
on 10 April 1969.

c. Jose Ricardo RABEL Nunez. Born in Cuba, he was the

son of a native born American citizen. He was educated both
in Cuba and in the States and later (1940) enlisted in the ;
U.S. Army. After discharge he returned to Cuba but kept

moving back and forth between the U.S. and Cuba. Viewed in

retrospect, his career presents a pattewof changing alle-

giances. He joined the anti-Batista forces in March 1952
first with the Cuban exiles in the United States and later
¢rom inside Cuba. He joined the Cuban Army under Batista

and was the Cuban liaison officer with the U.S. Army mis- i

sion in Cuba from November 1954 until 1956. During his
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entire period in the Cuban Army, he was involved with

dissident army elements. RABEL was arrested in April 1956 when

he participated in an attempted coup. After a short imprison-

ment he returned to the U.5. and worked with ore cf his brothers. i
In October 1957, he returned to Cuba and became involved with !
i the 26th of July Movement and later with the Cienfuegous Group. \
; Shortly after the Castro victory, Castro called upon RABEL to'

: set up a Cuban Marine Corps, a job he held until 1960, at which :
time he was appointed Chief of Viviendos Campesinas {Rural

Housing). Approached by CIA, he refused to work in place but

was willing to defect, which he did in December 1962, being i
recruited by JMWAVE Station where he was used ‘in AMTRUNK

activities. He returned to Cuba on his own in 1965, reportedly
to attempt the exfiltration of his family. Upon return to Cuba

@
he was arrested and sentenced to 30 years imprisonment but was

set free in July or August 1967. There were accusations that
RABEL was a Cuban agent as early as July 1963. The accusations
were never proven.

In view of the later roll-up of the AMTRUNK operation the

tentative opinion has been offered that the operation could have

[ROPRPIRIYR SA

been an ingenious plan by the Cubans from the beginning, using access f

i ’ at high levels in the U.S. Government to tearn the identities of ' i
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individuals in the Cuban hierarchy who were disloyal to the regime.
whatever the later penetrations by Cuban intelligence, the role of
Szulc and VYolsky, in the early phase of the operation, could have
exposed both {ts members and eventual objectives to Cuban intelli-
gence.

Accepting the possibility of vital security flaws in the
operation, it must be observed that there was very little progress
and no concrete planning during the life of President Kennedy. The
eventual objective was to develop sufficient support and organization
to overthrow the Cuban regime. [t never made much progress,
although it did lay down caches and conducted some infiltrations
and exfiltrations in 1964 and 1965.

An attempt to build support that might eventually have the
capability to attempt a <oup against the Castro regime obviously
would have been irritating to Castro. That it never really prog-
ressed very far during the iife of President Kennedy is a relevant
consideration to whether or not the tentative beginnings would have
provoked Castro to order the assassination of President Kennedy.

New Considerations on the Syndicate Operation

In the course of the present review a by-line story by Paul

Meskil ia the New York Daily News attracted special attention because
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of one statement that it contained. One of a series of stories
printed 20-25 April 1975, it quoted Frank Sturgis as follows:

“The third (assassination) scheme involved

planting a bomb in Castro's office. 'I had

access to the Prime Minister's office,' Sturgis

sald. °'I knew Fidel's private secretary Juan

Orta. I recruited him to work with the embassy

{American Embassy in Havana).'® '

Sturgis has been something of a soldier of fortune over the

years, having served in different branches of the U.S. military
and having been in the anti-Batista movement prior to Castro's
takeover. Sturgis stayed on in Cuba until mid-1959, during which
time he reportedly had some role in the Castro regime's control - : ' i
of the gambling interests. He came to the United States in 1959.
Sturgis gained notoriety when arrested on 17 June 1972 in the Water-

gate break-in. He has claimed on a number of occasions to have been

an employee of CIA, although there is no record of any such relation- i

ship. He was in contact with some of the CIA Cuban employees in the

Hiami area, but had no direct relationships with the Agency.
The particular feature in the above excerpt from the newspaper i ?
story s that it constitutes the first public reference to Juan i !

Orta in the role of an assassin in plans against Castro. Orta was,
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in fact, the first man who reportedly was to have been used in the
operation that CIA had, with the criminal syndicate, to kill Castro.
Orta was the director of the Office of the Prime Minister, which
gave him the access that would make it possible for him to poison
Castro. The plan failed because Orta lost his position, and with

it his access, in late January 1961. This was prior to delivery

of the poison pills to him in late February or early March 1961.
Orta's role in this connection was over when he took refuge in the
Venezuelan Embassy in Havana in April 1961. He was allowed to leave
Cuba in October 1964 and settled in Miami in February 1965. As for
Sturgis® assertion that he recruited Orta to work with the embassy,
CIA files have no record that Orta was recruited for CIA by apyone
during the period there was an embassy in Cuba. While Orta was
repqrted in early 1961 as being used in the CiA-syndicate atte$pt
against Castro, CIA had no direct relationships with him until he 3965

{eft Cuba, at which time he was used as a source of information on .

_the Cuban leadership.

5;Ihé fact remains that Orta did at one time have the role of
intended assassin. Sturgis' identificaticn of Orta in this capacity,
prior to its becoming known to external investigators in 1975, raised

the question of just what Sturgis had known, and whether he could
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have been a source of information on the subject whereby Castro
could have learned of CIA's earlier plan against his life.

Newspaper stories are not necessarily reliable sources of

information. However, because the statement by Sturgis in 1975
indicated a familiarity with Orta's availability to play the role
of assassin in 1960, additional attention was given the statement
in the press to see how it might fit in wjth other things that are
known. What follows is subject to reservations that must attach
to the reliability of newspaper stories.

The New York Daily News stories (20-25 April 1975), and another

story by the same author on 13 June 1976, refer to possible relation-
ships between Sturgis and Trafficante, also mentioning a Horman

Rothman as a gambling partner of Trafficante. The Qffice of Security
wrofe a memcrandum in 1975, in conjunction with the first set of New

York Daily News stories, noting that there was a connaction between

Sturgis and Rothman in 1960, citing FBI reports. It is pertinent

to note here that in addition to the role Sturgis is reported to

have had with the Castro government in relation to the gambling
activities, Juan Orta‘s availability for the assassination assignment
was understood to be due to his having lost payoffs that he had once
received from the gambling interests. One can deduce that Sturgis

and Orta could have known one another because of their connections
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with the gambling activities as well as having contacts with
the men heading the gazbling organizations.
The New York Daily News story of 1976 also reports a claim by a

Marie Lorenz that she acted in 1960 {n behalf of Sturgis, in an
attempt to assassinate Castro. She had also been mentioned in the
1975 stories. Ms. Lorenz reportedly was Castro's mistress at one
point, and her access, so the story indicates, was used as a means
for getting to him. The 1976 news story concludes that “soon after
her murder mission failed the CIA recruited Mafia mobsters . . . to
kill Castro . . ." In the news story she claimed that the plan
involved the use of poison pills which she concealed in a jar of face
cream; they dissolved and could not be used.

On page 79 of the SSC Interim Report on Alleged Assassination
Plots the following is extracted from an 18 October 1960 memorandum
from the Director of the Federal Bureau of Investigation to the CIA
Deputy Director for Plans:

"Buring recent conversations with several
friends, (Sam) Giancana stated that Fidel
Castro was to be done away with very shortly.
When doubt was expressed regarding this state-
ment, Giancana reportedly assured those

. present that Castro's assassination would sccur
fn November. Moreover, he allegedly indicated

that he had already met with the assassin-ta-be
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on three occasions . . . Giancana claimed that
everything has been perfected for the killing

of Castro, and that the 'assassin' had arranged
with a girl, not further described, to dr&p a ‘'pill’
in some drink or food of Castro.® '

This seems to confirm some plot involving a woman to kill Castro
with poison. However, the dating of events does not fit the time
frame known to CIA., While consideration had been given to various

- schemes, there were no CIA pills for delivery unti) February 1961,

It suggests that the syndicate may have been moving ahead on its own.

Following collapse of CIA's access to Castro through Orta,
Johnny Roselli, the man who had served as tﬂe Agency's original inter-
mediary with the syndicate, stated that he knew a Cuban exile leader
who might participate. This man, Tony Varona, headed the Democratic - B :
Revolutionary Front, one of the exile groups that also received . ’
support from CIA as part of the larger Cuban operation. Varona_was
dissatisfied with the nature and extent of that support; Miami Station . . f
suspected that he was not keeping his bargain with the Agency. In ' i
fact, it is possible that Vamna already was imvoived in independent
operations with the criminal syndicate when first approached prior to
the Bay of Pigs in March 1951 to carry out the Castro assassination.
The 1967 IG Report refers to two FBI reports that bear on this.
One of them, on 21 December 1960, indicates support by the criminal
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underworld for some of the Cuban exiles. The other report, on

18 January 1961, suggests that Varona was one of those receiving

that support, although this was not confirmed. As a matter of
interest, as late as 10 June 1964 there was a report that gangster
elements in the Miami area were offering $150,000 for anyone who
would kill Castro (an amount mentioned to the syndicate repre-
sentatives by CIA case officers at an earlier date). These bits

of information, fitted together, could provide the basis for an .
explanation of why Varona was so readily available when approached

by Rosellf. It also may throw 1ight on a question noted in the

1967 16 Report. The operation with the syndicate had been called

off following the Bay of Pigs in April 1961; yet, when it was
reactivated in April 1962 .the case officer felt there was something
alrg;qy ongoing in spite of the fact thet the operation had been
tenminatéd 8 year earlier. It is possible that CIA simply found itself
involved in providing additional resources for independent operations
that the syndicate already had under way. The criminal syndicate

had important interests in Cuba, and to recover them may well have
sought on its own to eliminate Castro. In a sense CIA may have been
piggy-backing on the syndicate and in addition to its material contri-

butions was also supplying an aura of official sanction.
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What do these various considerations suggest? It is obviotus
that many lines of speculation can be develcped, not the least of
which is that the Agency did not know the full extent of syndicate
activities. Clearly, the Agency's case officers felt that they were
initiating a new activity that had the sole purpose of accomplishing
the elimination of Castro. The additional considerations cdm be
Tisted as follows: .

1. The ¢criminal syndicate may well have had some inde-

pendent activities of its own underway prior to CIA involve- .

ment in late 1960. These operations could well have con-

tinued after the CIA standdown following the Bay of Pigs,

being ongoing in some form when CIA reactivated the plan ;

in April 1962, |

H. The syndicate operations could have activities such

as those that are reported in the New York Daily News
storfies in 1975 and 1976.

i 3. Frank Sturgis seems to have had contacts with the
criminal syndicate, although from outward appearances he
was not a member of it. He could well have been used by
the syndicate in its activities.

4. Sturgis has not been a reliable source, so his
statements are treated with considerable reserve. He
probably did know Juan Orta when both of them were in Cuba.

He was outside of Cuba, however, when Orta was given the

SEORET
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role of assassin. Whatever ne knew at that time--and
his knowledge may be of a much later date--could have heen i
in the form reported fifteen years later in the 1975

newspaper stories. If there was such an operation it

was not CIA's; it could have been an earlier operation

of the syndicate. While Sturgis could have known of

or have been involved in earlier activity by the syndicate,

whatever its form, he may also have had no part in any

of it; he may merely have fabricated a story from bits

and pieces learned by him from gossip in the Miami

community after Orta settled there in 1965.

5. If the syndicate was conducting its own operations,

that would tend to reinforce the thought that the detafls

of 1ts operations would have been characterized by discre-

[N U

tion--or security--despite the FBI report in October 1960.
@

The authors of Book Y of the SSC Final Report felt that the

operation seeking to employ the resources of the criminal syndicate

L oA A, v B,

would not have provided Castro the clear provocation that was hypothe-

sized for the AMLASH operation. At page 68 the Report stated: : !

" . . . it is unlikely that Castro could have ; 2
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distinguished the CIA plots with the underworld
from those plots not backed by CIA. In fact,
the methods the CIA used in these attempts were
designed to prevent the Cuban government from
attributing them to the CIA.®
In a sense the SSC made a conscious judgment, in the context of its
provocation theory, that was made Yess copsciously and in a different :
context in 1964 by the few CIA employees who knew of the operations
with the syndicate -- that they bore no relation to the assassination

of President Kennedy.
Possible Ruby--Trafficante Contact

- There are fragments of unevaluated reports that leave one aspect

of the involvement of the criminal syndicate as a question. This can

only be noted here, as the means for resolving it one way or annther

are not uithin,the,Agency's’capabilities.

" As noted earlier (see Tab B. .page 4), a 27 November 1963

report records statements by a British journalist that during his own

fmprisonment in Cuba in 1959 he knew of a gangster type named ®"Santos”

who was in jail where he was visited by another American gangster type
named “Ruby.® Current speculation has considered the possibility that

.'Santos" was Santos Trafficante who may have been in jail there in L i
1959. An FBI report of i4 August 1964 recorded a statement by a person

jailed in Cuba that he shared a cell with Trafficante.
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If the “Santos" in the British report was Trafficante, the
British and FBI reports tend to support one another on the narrow !
point of his imprisonment in Cuba in 1959. This is a2 material
consideration, as there are reservations about both sources,
It my be that the FBI has more information on this point, but
there is no further known relevant information in the Agency :
on the matter. .

The significance of this is that if Trafficante was in
Jafl in Cuba in 1959, he could have been available for a visit
by Jack Ruby if such visits were allowed. Ruby, in fact, did visit
Cuba in 1959. The long time gap between 1959 and November 1963
removes the two incidents from candidacy for consideration as

) evidence of conspiracy against President Kennedy. However, if

Ruby was running an errand for someone in 1959, it would provide
an interesting lead for those inquiring into the possible signi-

ficance of past assocations or contacts.

Both the British report and the confirmation of Ruby's
1959 visit were known to the Warren Commission, and Ruby

reportedly spoke at length about his visit when questioned.
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However, Ruby is dead and Trafficante has declined to testify
at all. A later allegation of a visit by Ruby to Cuba in late
1962 or early 1963 is believed not to be true.

Qtier Reported Assassination Proposals

There werc other references to possible assassination plots
against Castro that seem not to have been addressed in the Interim

Report of the SSC on Alleged Assassination Plots Involving Foreign

Leaders. They are summarized briefly be]o;:

In May 1975 a Cuban exile who came to be a contract employee
stated that i., February 1961 he was given a rifle and the mission
to enter Cuba to assassinate Castro. He claimed to have tried to
enter Cuba three times, but failed each time in gaining entry to
Cuba. Agency files have no further records on this matter.

As a result of a column by Jack Anderson in May 1977, a check

was made of Agency files referring to an Antonio Veciana, cited

by Anderson as a CIA employee. The man was never an employee of the

Agency, but he was connected with ALPHA-66, a Cuban exile movement.
On three separate occasions (December 1960, July 1962, April 1966)
he proposed to CIA employees the assassination of Fidel Castro.

He was rebuffed on each occasion. Again in 1970 there was a report

of his making a similar proposal while an AID employee at an overseas

post. The details of his actual role*aéunknown to the Agency,

although the FBI may have more details on him. This is touched on in

Tab G, which comments on selected newspaper stories published {in the

course of this research effort.
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Agent Messages in 1961 Hentioning Plans to K{il1 Castro

1. During the investigations in 1975 five agent messages were
jdentified that made reference to planms to kill Castro, or proposing
such action. Three of these messages related to the same operation,
the other two relating to separate proposals; there is no indication
that any of these proposals was the resul} of CIA initiative. The
existcace of these mecsages was mentioned during Me. Colby's tastimony
before the Church Committee. In response to a request from the Deputy

Inspector General, LA Division prepared a summary of the messages

and on 8 August 1975 forwarded it to the Review Staff, then charged

with serving as an interface with the congressional committees.
Records of the Review Staff do not show how this paper was handled.

The subject was not covered-in the Churck Committee's interim report

on Alleged Assassination Plots Involving Foreign Leaders and is
summarized again below. ’
1

2. Three of the messages involved the same group of agents,
and seem to relate to the same plan. The first message, dated
27 March 1961 (prior to the Bay of Pigs) was sent by an Agency
asset, AMBRONC/5. The message requested the Agency's opinion on
a proposed sabotage of the electric company in Havana, stating that
this could be coordinated "with attempt against Fidel in public

appearance {[at) Sports Palace." The cable expressed the view that
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an "attempt against Fidel (is) in accordance with general plan.”
There is no record that this message was answered. Two days later,
on 29 March 1961, possibly because of the absence of a reply, the
same agent sent another message. This stated that the plan was
scheduled for 9 April. Castro was to speak at the palace, and an

nassassination attempt at said place (will be) followed by a general

i,

shutting of f of main electric plants in Havana.” General anti-regime
developments to follow this were then outlined. This message was
answered on 30 March agreeing that a "major effort should be launched - §
Havana on date you selected.” It recommended contacting other named :
persons, looking to a more general uprising. The message addressed
;he general issue, making no comment on the proposal to kill Castro.
A third message, on 5 April 1961, presumably from the same agent, é
§ reported that the persons he had been directed to contact had arms

% for only 50 men. While stating that the sabotage of the electric
company and "possibly attempt on Fidel® would be carried out 9 April,

he emphasized that to do so would make it impossible to maintain a
clandestine organization in Cuba; "your military aid is decisive. If it !
does not come that date we are lost.” There is no indication that

this message was answered. No further reference to this plan has

been found. . i

3. We have reviewed the files of the persons jdentified in the j
cables, and have interviewed a case officer who was responsible for
one of them, in an attempt to learn more about the matter. The :

::) four agents in question are commented on briefly below:
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a. AMBROHC/5 is the agent who sent the messiges out-

iining the proposed sabotage effort and attempt against

Castro.

(1) 201 file opened 15 July 1960. A POA was
not issued until 18 December 1961, and an OA on
31 January 1962. A debriefing of him in November
1960, prior to the Kennedy Administration, revealed
that he had been in touch with people who had
plotted the assassination of Fidel Castro, and claimed
to have tried himself to make similar plans. He was
infiltrated on 9 December 1960, exfiltrating 15 February
1961.

-{2) AMBRONC/S was infiltrated again 3 March
1961 and exfiltrated again 19 June 1961. This
covered the perioq of his messages and the Bay of
Pigs. His sole mission was to organize resistance
groups.

(3) AMBRONC/S was infiltrated again on 19 December
1961, exfiltrating 29 March 1962, again with the same
miﬁsion.

(4) AMBRONC/S was infiltrated finally 2 May
1962, was arrested 29 May 1962, and was executed
30 August 1962. He has been reported as never admitting

thai he was a CIA agent. His name is not one of those

28
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~ in the book given Semator McGovern by Castro, listing

those claimed by Castro to have plotted attempts against

his life.

b. AMCOAX/1 was one of those AMBRONC/5 was told to
contact for his general plan for April 1961.

(1) POA on 5 January 1961. His mission was to
organize paramilitary activities in Cuba. He in-
filtrated in February 1961 and exfiltrated in July
1961 following the Bay of Pigs. This period covered
the above messages.

(2) Re-infiltrated 29 July 1961, with the same
organizing mission, he was arrested on 17 August 1961,
and is serving a thirty year term. His name appears
in the book given Senator McGovern.

c. AMPUG/1 was another of those AMBRONC/S Was told to
contact for his generai plan in April 1961.

(1) Recruited in September 1960, he was in-
filtrated that month, receiving airdrops in December
1960. He returned to the U.S. 15 May 1961, following
the Bay of Pigs.

(2) Infiltrated again on 29 June 1961, with the
mission to organize resistance groups and conduct
sabotage operationsl{E&~was arrested in July 1961, and
s serving a thirty year termS His name is among those

<:) in the book given Senator McGovern by Castro.‘h_—jx
29
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d. AMPANIC/7 was another of those that AMBRONC/5 was -

told to contact for his general plan in April 1961.

(1) This man was a "walk-in" 15 April 1960,
a POA being {ssued 30 January 1961 (although there was
a MOC since 12 July 1960). He was to organize resista;ce
groups in the Havana and Pinar del Rio areas. .

(2) Inf{ltrated 3 March 1961, he was arrested
23 April 1961, and is serving a thirty year term. His
name is among those in the book given Senator McGovern
by Castro.

{3) Records relating to this man mention his in- .
filtration into Cuba in August 1960 and exfiltration '
in November 1960 (prior to his being issued a POA).

His "mission” during that period is mentioned tersely
as being "to organize resistance groups . . . for
mounting sabotage operations . . . and assassination

of prominent Cuban Communist members in the Castro
entourage . . ."* The records refer to "his own
personal objectives" during this period and criticizes
how he functioned during his stay in Cuba from August
to November 1960. The record then specifies how he is
to conduct himself and focus his efforts on his return,
which was to develop sabotage operations. We were able

to contact one of his two case officeré. who has retired
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(the other had died), to ascertain his recollections.
Stating that at the time the focus was on developing
organizations for operations, he stated that an
assassination mission, such as attributed to AMPANIC/7
on his earlfer time in Cuba, not only was not authorized,
but would have compromised the effort to organize.

Any such assassination mission, the case officer states,
would have been at AMPARIC/7's &wn initiative.

4. It is clear that AMBRONC/S envisioned a general uprising
in Cuba, to commence with sabotage of the electric plant in Havana
and an attempt on Castro's life. The third of his messages reflected
pe;simism, and the fact is that the operation did not come off.
Hhile the man had no expreﬁs missfon from the Agency to mount an
operation against Castro personally, it is clear that no specific
objection was recorded to his statement &f intentions. The one
recorded reply addresses the concept of general action and makes
no reference to the proposal to make an attempt on Castro.

5. The fact is that the 9 April 1961 operation did not come
off, and AMBRONC/5 has not been identified as an Agency asset.

Nor was his name included in the book given Senator McGovern

by Castro. The other men, none of whom had a mission of assassi-
nation from the Agency, aré{i@w serving thirty year terms, That
their names were included in the list given Senator McGovern by

Castro may be an attempt on Castro's part to enlarge on the facts
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rather than to report what he trrly believes. They were not
executed, a consideration that may support this view.

6. The records are incomplete on the events identified by

the three messages. The time in question predates the Bay of Pigs.

Yhe men mentioned above had more specific missions, other than
that of assassination. They exfiltrated subsequent to the event
described in the messageﬁ, and were arrested during subsequent
infiltrations into Cuba. There is no rgcord that any of them had
a mission from CIA fo kill Castro. The person who proposed the
act in 1961 -- AMBRONC/S5 -- never acknowledged that he was a CIA
agenty and is not listed among those Castro reportedly believes
had the mission of his assassination:;::l
II

7. 'Anotner agent message dated 4 June 1961 asked about a
man who had identified himself as Moratori of the,;talian Embassy,
who claimed to work for U.S. intelligente and to be in touch with
one Martin Elena and others (none identifiable), who "have plans
for an invasion within 30 days, éfter the killing of Fidel.” A
reply, dated 6 June, stated that the information was untrue and
that Horatori was not known and should not be trusted. (Insofar
as CIA records show, there was an Italfan diplomat of that name
in Cuba at that time. Little is known about him.) The originator

of the agent message cannot be identified from present records.
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8. Another agent message dated 3 HMay 1961 from a member of
the Revolutionary Recovery Movement in Cuba said "will try to kill
Fidel today.® A reply to fhfs message dated 4 May told the agent
and his companions to "lay low" for the time being, and *Will
advise when operations can resume.” Tﬁere were no follow-up
messages on this subject in the records. The agent who sent the
message possibly was AMPUG/1, but as noted earlier his mission did
not include instructions to kill Fidel. His companions have not

been identified.
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1. AMASH OPEFATICH

Comment on the AMLASH operation, in %he context of its presenta- . :
tion in Book ¥ of the Final Report of the S50, is complicated by the . .
i treatment given it in the Renort. Rather than being treated in &

unified way, reference and discussion is found throughout the Report.*

The actual nature and the significance of the AMLASH operation

f
e e o mama

differs materially from that presented in the SSC Benort. The Report
..« - ledves the inference that A'LASH/1 was perhaps an agenf of Castro, with ' . o

the mission of provoking a plot against Castro (pages 3, 74 and 79), ‘
; which in turn provided Castro with the justification for launching
Lee Harvey Nswald against President Kennedy in retaliation. Alternatively,
the Report suggests that AMLASH/1 was so insecure in the conduct of his
activities that the details of his plotting could have become known to '
Castro, thereby providing the same basic motivation (pages 74 and 75). ‘

Hhichever of these alternatives, so the reasoning would be, the AHLASR

operation should have been reported to the Warren Commission. Ye believe . ;
that nefther thesis applies. The character of the relationship between . !
CIA and AMLASH/1, prior to Oswald's assassination of President Xennedy, '

was 50 insubstantial and inconclusive that it provided no basis for

*See pages 2, 3, 5, 6, 13, 14, 16, 17, 18, 19, 20, 24, 25, 26, 27, 23
29, 31, 35, 36, 59, 68, 69, 79, 71, 72, 73, 78, 75, 77, 73, 79, and
86 of the 97-nage text, and pages 100, 101, 102, 103, 104, -and 135

of the eight-page chronology following the text.
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AMLASH/1 to fec! that he had any tangible CIA supnort for plotting
against Castro. Whether one is inclined to see AMLASH/1 as either a

double agent or provocateur, or simply as a man who carelessly revealed

what he was doing, there was little for him to report or to leak.
ok wk ke R kR KRR K

In preparing the current comment on the AMLASH operation, as
treated in the SSC Report, it was judged best to approach it in two.
ways. A sequential summary of the AMLASH bperation is intended to
present the Agency's understanding of the true nature of the activity.
Following that, selected points made in the SSC Report are addressed.
It is hoped that this presentation will help establish a clearer per-
spective for judging the actual substance of the operation.

AR kB R A AR R

As early as March 1959, AMLASH/1 was reported as expressing
directly to Castro his dissatisfaction with the situation in Cuba.

At that time he also was renorted as expressing his disillusiomment
and that if he ®...did not get out of the country soon, he would kill
Castro himseif.”

Two years later, in March 1961, EMLASH/1 was met in flexico City
by a CIA case officer stationed there. The occasion was AMLASH/1's
presence at the leftist-soonsored Latin America Confefénce on Yational
Sovereiqnty, Emancipation, and Peace. The meeting was arranged by
AMHIP/T, a Tong-time friend of‘AMLASHll. A dispatch in July 1961,

‘giving a general round-up on operational activity against Cubans in
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Mexico City, described the meeting (along with others) as follows:

H
% . the Station made an unsuccessful ‘aposroach’

to (AMLASH/1)...the 'approach’' consisted of a

‘friendly’ talk between a case officer, a mutual

friend of (AMLASH/1) and (ANMLASH/1) when he last

was visiting in Mexico. HWhile {AMLASH/1) did not

pick up the opportunity at that time, ne apparently

did not report the incident to his superiors and

the ground work may have been laid ‘for & similar action

in the future."
Later in March there was 3 report that AMLASH/1 ard another Cuban wanted
to defect and needed help in escaping. Consideration of their exfil-
tration ended with a report that the Cuban police were aw;re of AMLASH/1's
intention and plans. '

In August 1961 AMWHIP/1 reported plans by AMIASH/1 to attend th

French National Student Union Cultural Festival, and that k-‘ﬂ.Agﬂll

wanted to meet with a "friend" of the Mexico City case officer’s. The

files do not reveal that such a contact actually eccurred.

In June 1962 there was a repcrt that AMLASH/T would be travelling
via Prague to the World Youth Festival in Helsinki. AMLASH/T was
reported as wanting to defect, and also that on His return from Helsinki
he would pass through Paris where he hoped to mesi ARHIP/1. The FBI,
which was aware of CIA's association with AMMHIB/M, met with AMMHIP/1
4n Miami and took steps for him to be referred to CIA if he should
contact the.Paris Legal Attache.
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.
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" In July 1962 CIA contacted AMMHIF/1; whoimade ¥nown his dis-
satisfaction with the way "CIA handled AMLASH/1's “planned defection” in

7 Septembae
Paris 1n Augus* “1961.° U pians ‘were'made for d:CIAtcase officer and

AMHHIP/] to travel to "Helsinki and anywhere else:mecessary in an attempt

I} ag e&nera Q'{;(x

to br'lng about AHLASH/I & defection, of the cate offizers

how 0 Zo40
The first of a series of meetings with AMLASH/Y was held in

Helsinlu on ¥ August 1962. ' Theé ‘origi{ial dbjective of his defection
im {h 'placé’ 'AMEASH/Y was reported as feeling

became one of recruiting h
that if he could "do suneth1n§"reahj'Significant for the creation of a

TRGSLLIFLILT 0T R W PT Py
ew cUba, he wa% interésted iw returnifg o carry-on the fight there.”
AHLASH/I spoke of sabotage of an"oil refinery and the. execution of a

top ranking Castro subo

Muzse'l‘t‘.r 25 Cade bfficer's report statedwve for

sauwc: homm:ir‘éa 284S .mm“g-mmfwmg 'or plans,
Per‘arﬂer anc 151£§gé 6&@r”3CfgﬁL§§Hf1}hﬁﬁftC§chemes Tike
spirator a?'z‘; Savis10hed “dértainfy had tnétraplace, ot that - -
whan ve 72y 180 Co"doardinat1dns pranninaiotiformatisn-

distarle and | 4 Jines " "
coﬂection, Et‘c.. were necessary prerequiststes to

i

C‘i’" n rLers o
i “dinate, oF theSoviet Ambassador and of Castro
|

Ca$39 tren went on te oo v e
sure the va1ue and Suctesy gesucheplans.”

action basedi-on such At
(Enphasis i orfginaT) 28 AHLASH/T may pat

etler,
The security hazard of too frequent meetings in Helsinki led to

Cleariy, 2% t-:7 toice
further meetings 1n Stockho‘!m *3nd 'Copénnagens LAAMEASI/T was next
Fpetant, ke elac .z sgn ar
met on *16 and 17 Auglst *in pariSCGRePe ANRHIP/1 idhd the case officer

jning-caref.l .7 lonr.ranze e e
were joined by aiother Case officer ) LAMEASHPT 6s given SH training

on that mic-i szter o7
and supp‘lies. ‘On 20 August he was taken to the south of France for
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carie ro art S denolition emonstratlon ‘l" refused to be polygraphed The case

) officer reported on \7 August- o
"Have no intm; ion g1ve [AMLASH/I] physical

ooy $Uotts Toodm
i Hmination m'—ion as requirement but recognize
as ‘.Jt‘: ROVREN TS HIVE S 1. fo

G5, plar or ac tthis something il could or might try to carry

out on his o initiative.
This suggests 2 plan of action targeties si-Cificaiiyv aga®r - . .5tro

- The Neadquarters cabled repl y the next day stateﬂ.

Lol

IR

“Stron 1 concur that no ph 1ca'| elimination
Reoort, Lut the 3ctix lancuazi o 9 y R ys Saftorently

o . missions be gwen [AMLASH/I] =
On 29 August 1962 AMLASH/! Teft Prague by air for Havana. This was

chan e o "5 we 7. or oo vt izt

the last tme that he was met Lntﬂ he next left Cukz in September

8 . ."\..‘.\, S

Sty At
FEN S

: copwETE T Im A still awaiting .o US reveal plan of
| . COMMENT:
action. ™ —

— It is noted at this point that AMLASH/1 was not a

Lot
? recruited agent at that ‘*1ne--nor was he ever for that
! At t-i: coant, after a2 o .2 of tourh with 2

matter, as Operationﬂ Approval was never granted for

nan with . -~ (Trere ral pien CIRI unirsiindenn,
con st t,Ms purpose. By the end of August 1962 the CIA rela-
ALASHS Y2a5 weve 0° drue > 2r0 yary Cingra

s might tionshipfwith AMLASH/] had made no real grogress‘

although he was viewcd as an operational contact «ith

UG ——

reference t- :& "insize ico” srzeify lzstra,
potential. Over 2 year passed between August 182 and
23 syggezlad 7 tne §5C h.,,-. . £38 CirecIsl Lovarc,
September 1963 when he was next contacted by CIA.
: the more <-rer.  cussticn 07 . Tetem oZTIgT o lTinge,
i in terms of the relationship that he had with CIf the
i 1t was o~z 23 3lternativs! ¥ - certews of Iine
! critical period, for purposes of this paper, ‘ls there-
s1der\n’ PR a1 ol oF- WIS cholln az%ian, ars eotowit
H fore between § September and 22 Hovember 1963.
H the soez’<lc conmctaticen Tr. tre I37 zreszriatis
i :) AMLASH/1 attended the Collegiate Games in Porto flegre, Brazil
i
|

_from 5 through 8 Septemtaaer 1963, as 2 representative af the Cuban
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Govermment.’ He was met there by AMWHIP/1, and by the CIA case
e officer who was to take over the relationship with him. AMLASH/)
reehi o sald that he had written two SW messages’ (only one had been received).

vers 1ei He expressed his reluctance to use this form of communications because

-

r:- of Cuban postal censorship.
weharacteriza It s ‘pértinent ts what followed to noté'shere the relationship

is dispu between AMLASH/T and CIA stood at that time. At page 13 of Book V

that the of the SSC Final Report the Followirig staténént agpears:

comcluso. toit w2 % .. . the CIA took steps to renew its contact

operatio. »hicn L with a high-level Cuban official name? AMLASH. The

phase"” of tha matier. CIA‘s’:previous contact with him had been sporadic;

fllegad Sesareisrtics he had not been in contact with the CIA since

the first contact witbefore the missile crisis of October BB§Z. The

it was uncertain whetexact' purpose’tha CIA had for renewing cwmtact is -

(Page 5). The ouintmot khown,'but thérells noévidence the A inte;nded :

ftself describes the atrthis-timé £o'usd AMLASH in #A’Essassination

by AMLAS#/1, and the gperation®e U.S. resporse (suara}. “é
Any disrThe reasom-for-there having béer nj contact *$ince Augus: 1962 was

time aristEply that AMLASH/Y. did not Téaveé Cubd after ‘Chat.until September

55C Ren:1663. “df it As narrowly correct to ‘state that ‘the "exa:t purpose"

_expressdfor reliewing contact was not known to’ the' authors of the SSC Report,

$5C FinAt nevertheless is quite clear why he was met. He was @ important

' Thpotentialr asset whosd asefulness’ remained” to- beSexploret. At this
in infcpoint, not-only way thera "nd evidence {that) . . . an rssassination |
with aroperation®: was’ intended;’ it 1" quite clear’that  it°wis not under

D cons{deration. Therproblem at the time was Gow to deal with the man. 1\‘

o

At page 14 of the SSC Report it is stated that the first meeting
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in September 1963:

. * . . . may have been to gain intelligence and to X
cultivate him as an asset for covert operations . . ."

A 7 September cable, cited on another point in the $SC Report,

provides an insight as to how AMLASH/1 was assessed at the time, as

well as emphasizing the uncertainty in the minds of the case officers i
s i of how to deal with him in the future: 0

' “AMLASH cocky totally spoiled brat who will always

: be a control problem . . (he) will not take time or

have patience prepare or receive constant stream S/W

messages,let alone OWVL. AMLASH alsc needs strong

confidant inside who will push and serve as chaplain . . ."®

CIA headquarters replied on 9 September, saying in part: 4
® . . . Based on what little feel we here have for s?
subject however appears he is hopeless as intell *é
performer and {s best approached as a chief con-

spirator allowed to recruit his own cohorts among

sods B ety wan,

whom we may then find persons susceotible to long

erm, bt wdh

distance anﬂ covert disciplines . . . *
The cable then went on to spell oufilong-range requirements prior to
any action based on such internal organization as AMLASH/1 may put
- together.

.
REER < v e

Clearly, at that point, while AMLASHN waﬁ viewed as potentially
important, he also was viewed as a person of uncertain capabilities,
requiring careful but Tong-range development for whatever course ﬁf ,

: ::) action that might latér ensue.
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Page 14 of the SSC Final Report cites the 7 September 1963
cable reporting the first 1963 meeting with AMLASH/1 as follows:
"AMLASH was interested primarily in getting the
United States to invade Cuba, or in attempting an

'inside job*' against Castro, and that he was awaiting

a U.S. plan of action.” (Empahsis added).

This suggests a plan of action targetted specifically against Castro
himself. That may have seemed implicit to*the authors of the SSC
Report, but the actual language of the cable states it somewhat differently:

“AMLASH still feels there only two ways accomplish

change either inside job or invasion he realistic

enough realize latter out of quegiion. According

AMWHIP, AMLASH still awaiting for US reveal plan of é

action.”

COMMENT:

At this point, after a year out of touch with a

man with whom there had been no working understanding,
AMLASH/1's views were of interest, but were very general, )
as might be expected after such a long time. The actual l
" reference t6 an “inside job" did not specify Castro, ]
as suggested in the SSC Report, but was directed towards %'
the more general question of how to bring about change. 3
it was offered alternatively, in the context of con-
sidering both external and internal action, and not -ith‘

the specific connotation provided by the 5SC presentaéion,
.
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The point is, as stated in the $SC Report, that it left

AMLASH/1 “awaiting a U.S. plan of action.® There was

nothing substantive or conclusive. To the contrary, things

[T —

were left very much up in the air.
Footnote 17 on page 14 of the S5C Report states that

ncharacterization of this phase of the AMLASH operation

- pasm o o g

js disputed.® (Emphasis added). The footnote observes : .
that the $SC Interim Report on Alleged Assassination Plots
concluded that the AMLASH operation was an assassination

operation, which begs the question of what it was for "this

e 7k o

phase” of the matter. In fact, the SSC Interim Report on é
Alleged Assassination Pfats notes specifically that "From i
: : ' the first contact with AMLASH until the latter part of 1963,

jt was uncertain whether he would defect or remain in Cuba.”

e e R LR
? 3

.(Page 86). The point is that the $SC Final Report, Book V, i

_ §tself describes the very general nature of the aporoach

- g, e

by AMLASH/1, and the absence of a U.S. response (supra).

Any dispute over how to characterize the operation at that

oo oy s oo

time arises from the presentation of it in Book V of the

SSC Report. Reference to the dispute may reflect views

expressed by CIA representatives on reviewing the draft of e

§$SC Final Report. 4
The next paragraph in the SSC Report, Book V, presents
in inferential sequence, an interview Castro held

with an AP reporter, Daniel Harker, in which Castro 1nve1ghed

-wﬂ_“gk\w)wu;".n-
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against anti-Cuban terrorist plans of U.5. leaders.
The intended inference, as is known from discussions with
SSC staff members, was that AMLASH/1 may have reported (or
leaked) to Castro what the authors of the report elected
to see then as assassination plotting. This characteri-
zation is even more explicit at pageé 3-4 of the Summary
and Findings of the SSC Report, presenting the inter-
pretation as categorically as though it were fact.
The fact remains that whatever views AMLASH/1 may have
expressed, he had no response from his CIA contacts of
any support for his.proposals at that time., WHhatever
may have been the cause for Casfro's remarks at that time
they could not have stemmed from anything said to
AMLASH/1 by CIA officers as they proposed nothing and
undertook nothing. e
AMLASH/1 flew to Paris on 14 September, ostens1bly to attend a

eting of the Alliance Francaise. The trip actually was for an

‘extended vacation, which AMLASH/1 intended to report to Castro

after the fact. On 16 September he wrote AMWHIP/1 that he did not

“intend to see (be interviewed by) your friend again" referring to

the CIA case officer. On 3 Detober 1963 the case officer nevertheiess

arrived in Paris to meet with AMLASH/1. Station officers were already

§n contact with him, two of whom participated in meetings that followed.

On 11 October the case officer cabled Headquarters reporting that
AMLASH/1 claimed to have the “"necessary people and equipment inside
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[Cuba] to accomplish overthrow without [U.S.] assistance.” AMLASH/] ) ‘
was reported as wishing a meeting with a senior U.5. official,
preferably Robert F. Kennedy, for assurance of "moral support® for
; any action AMLASH/1 undertook in Cuba. The cable recommended that
. the request for.a meeting:
"be given highest and profound consideration as
feeling dréwn by all who in contact AMLASH s that
he determined attempt op against®[Castro] with or
without [U.S.] support.®
A 21 October cable to Washington revorted a 17 October meeting with

{2 a
e

P
4

AMLASH/1--"Basically he wants assurance that [U.S.] will support him
if his enternrise is successful.” (Emphasis added).

o
radi's

Desmond Fitzgerald, then Chief of the Special Affairs Staff,
was going to Paris on other business and undertoock to meet with AMLASH/1.

R AR
i

The plan for the meeting, written in advance, was outlined as follows:

®Fitzgerald will reoresent selans personal

e

s .
.,1;?!'. el
i

'

representative of Robert F. Kennedy who traveled

N f,ﬂv.

to Paris for specific purpose of meeting [AMLASH/1]

MY
:

and giving him assurances of full U.S. support if
there is change of the présent government in Cuba.”

{Emphasis added).

On 29 October Fitzgerald met with AMLASH/1 in Paris, representing

L
e ..»:J\&n" £
S FENEATY

himself as a spokesman of Attorney General Kennedy. The third person

at the meeting was the case officer, who served as an interpreter.y
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On 13 November the case officer wrote a memorandum summarizing high- - ;
1ights of the meeting. It reads in part as follows:
"Fitzgerald informed [AMLASH/1] that the United

States is prepared to render all necessary

assistance to any anti-communist Cuban group which
! . succeeds in neutralizing the present Cuban leader-
ship and assumes sufficient control to invite the
United States to render the assistance it is B

prepared to give. It was emphasized that the

above support will be forthcominag only &fter a

real coup has been effected and the group involved !

is in a position to request U.S. (probably under

0AS auspices) recoqnition and support. (Emphasis

-3

added). It was made clear that the U.S. was not

b0 s b
i

prepafed to commit {tself to supporting an isolated
uprising, as such an uprising can be extinguished

in a ﬁatter of hours {f the present government is ; ;

o
)

stfll in control in Havana. As for the post-coup Cof
period, the U.S. does not desire that the political '
clock be turned back but will support the necessary

m
(14
.

economic and political reforms which will benefit

N

the mass of the Cuban people.”

L d
-
55 B eamyes somp t e o

At the time of the CIA Inspector General's report on the subject

§n 1967, additional details were elicited from Fitzgerald, who re-
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called that AMLASH/1 spoke repeatedly of the need for an assassination
weapon. He wanted a  high-power rifle with telescopic sights, or some
other weapon that could be used to kill Castro from a distance. Fitzgerald
stated that he rejected this request. Fitzgerald's Executive Officer, N
although not present at the meecting, was kept posted by Fitzgerald and i
had a recollection the same as the one noted above. The case officer
{s reported as not recalling the exchange on the weapon. His memorandum . : {
stated that: ‘ °

“Hothing of an operational nature was discussed at

the Fitzgerald meeting. After the meeting [AMLASH/1] stated

that he was satisfied with the policy discussion but now

desired fo know what technical support we could provide him.®

On 14 November 1963 AMWHIP/1 was met in New York City. He reported
on AHLASH/l's:reaction to the 29 October meeting in Paris. The cantact
. _ report on what AMLASH/1 understood, as relayed by AMWHIP/Y, is as
follows: C .o
| - “The visit with Fitzgerald, who acted in the
capacity of a representative of high levels of
. the Government concerned with the Cuban problem

satisfied [AMLASH/1] as far as policy was con-

cerned, but he was not at all hapoy with the fact

that he still was not given the technical assistance

for the operational plan as he saw it. [AMWHIP/1]
safid that [AMLASH/1] dwelt constantly on this point.
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He could not unders*and why he was denied certain
small pieces of equipment which promised a final
solution to the problem, while, on the other hand,
the U.5. Government gave much equipment and money
to exile groups for their ineffective excursions
against Cuban coastal targets. According to
[AMWHIP/1], [AMLASH/1] feels strongly on this point,
and if he does not get advice Pnd materials from a
U.S. Government technician, he will probably become
fed up again, and we will lose whatever progress we
have made to date.®
COMMENT:

At this point it is important to note that Agency
documents summarize what AMLASH/1 was to be told,
and what hé was told, which matches a later report
of what he understood. In essence he was told there
would be no U.S. support until after the fact, and then
only if he was successful. Hhile that may not sSeem a
very realistic way in which to bring about the overthrow
of a government, it is directly relevant to the question

of what AMLASH/1 was told and what he understood. It is

contrary to the statement in the SSC Final Report (page 18)

to the effect that it was not clear how AHLASH/I’inter-
preted the put-off by Fitzgerald.
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Interesting confirmation of AMLASH/1's understanding

is provided by a July 1964 FBI report {mentioned variously
at pages 35, 72 and 74 of Book V of the SSC Report). This | |
report was from an FBI informant who stated that AMLASH/1

was unhappy with the CIA response and that Attorney General
Kennedy had refused to support the plan. Given the substance
of this aspect of the report it is apparent that although the
date of the report is June 1964, this particular information
dates back to 29 October 1963 when AMLASH/1 was told by

Do L Fitzgerald represent1ng himself as speaking for Robert F.

T La

Kennedy. that he would not be given support in this opera- < b i 2

Vil

i R S
e tion. uhile this is not the reason the FBI report was cited
RPN I S ‘ Ny

]

4,1n Book v of the SSC Final Report, it provides additional : TR

c]ear confirmation that AMLASH/1 understood that he had

eifuiam Filis R Srue than o :
{ H
&

. B I BT it

P ‘been turned down at the 29 October meeting. ;
S CE N R cor the o N
L , Folloudng the 14 November meeting with AMWHIP/1 CIA reviewed what

ST L Ln Cie R2en s

St e could be done to mainta1n the contact with AMLASH/1. On 19 November 1963
D S s, Tutiin

] Fitzgerald approved telling AMLASH/1 he would be given a cache inside : 1

)
T

e
S

. Cuba. The cache could, if he requested it, include .. .high-power

-astro o

rif1es w/scope...

. .-
- Lats with oo

On 19 November AHLASH/I told a CIA officer that he planned to

e

_ return to Cuba. On 20 N9vgmber Headquarters cabled Paris requesting :

_that AMLASH/1 "delay deparig;e...(to) permit one more meeting which

o

AMLASH/1 requested.” gb;ipé same day (20 November) in response to
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a telephonic request, AMLASH/1 agreed to delay his departure “if it

&

is something interesting.” The case officer told him that “he could not
assure it interesting but that it was to be a meeting which AMLASH
had requested.” The cable reporting this exchange roted that it was
a "rapid conversation® inhibited by the presence of a second person
in the ?qun.

Tgé SSC Final Report (page 19) attempts to expand this brief
and cryptic telephone conversation into the *¢irst indication that he
might receive the specific support he requested.* More factually, ami
quite significantly,. the Report acknowledges that no specific support
had been offered up to then. Beyond that it is at best a piece of
highly speculative analysis, not supported by thé'evidence.

The case officer from Washington arrived in Paris the morning of
22 November and met wiih AMLASH/1 late that afternoon. As they left
the meéting they learned of President Kennedy's assassination. They
probably wefe meeting whén President Kennedy was shot. -

'}
Whatever the relationship with AMLASH/1 following the death of

" President Kehnedy, there is every indication that during President

Kenoedy's 1ife AMLASH/1 had no basis for believiﬁg that he had CIA
support for much of anything. Were he a provocateur reporting to Castro,
or if he wag merely careless and leaked what he knew, he had no

factual basis for leaking or reporting any actual CIA plot directed

against Castro.

16

«rﬁagr
F R

e FrTatin. Wb e hBRR o

R A R il e

it A

o




14-00000

o ety

I1. SPECIFIC SECTIONS OF THE SSC REPORT

Section 1, B

This section of the SSC Final Report, the Summary, states that "it
places particular emphasis on the effect their (the intelligence agencies)
Cuban operations seemed to have on their jnvestigation.® [t states
that the report “"details these operations to {llustrate why they were ;
relevant to the investigation.” It states that presentation of the :
5MLASH operation is to illustrate why that operation should have been
! examined by the Warren Commission.

' The view of the Subcommittee, as to why the ~MLASH operation

{ warranted such review, {s summarized at page 5 of the Report as

follows:
“The AMLASH plot was more relevant to the Harren

o ———
.-

Commissfon's work than the early CIA assassination
pIoté with the underworld. Unlike those earlier
~ plots the AMLASH operation was in progress at the

time of the assassination; unlike the earlier plots,

the AMLASH operation could clearly be traced to CIA;

and unlike the earlier plots, the CIA had endorsed

AMLASH's proposal for a coup, the first step to him

being Castro's assassination, despite Castro's threat

"of retalfation for such plotting.”

As stated in the preceeding discussion the AMLASH operation was

without substance prior to President Kennedy's death; it is particularly
'::) e . . . _

- . Y, | ;
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.
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unsuited to make the Subcommittee's intznded point. It is literally ;
accurate to note a coincidence in time, of the contacts with AMLASH/]
prior to the death of President Kenncd;, but that {s all. It is incorrect f
to say that "CIA had endorsed AMLASH's ;voposal.® There was no agree- ‘
ment with AMLASH/1, or commitment to him, and even had Castro learned i
of the contacts with him there was notiiing to learn beyond the fact %
_of the contact. The relationship was most tenuous and without any
support promised to him for whatever i .lanned. Castro's “"threat”
--a3$ noted above--must be considered irvclevant to the substantive
nature of the AMLASH relationship at il t time. 1

This viewpoint was conveyed to tic Subcommittee prior to publica-

o

tion of the report. At the same time 37 was observed that theoretically

3 there was greater possibility of leaks irom the earlier operations
4nvolving the criminal underworld, although there was no known evidence

. of such leaks. While general rather than specific, this could have ;

provided more reasonable support for the Subcommittee's view that there

were CIA operations that should have bean reported to the Warren Commission.

e -

The $SCSubcommittee saw otherwise, cutlining its position at paée 68
as follows:

=...it is unlikely that Casiro could hayg
§ - distinguished the CIA plots with the underworld
. ' from those plots not backed by CIA. Ia fact, :
% . the methods the CIA used in these attempts were :
' designed to prevent the Cuban govermnment from

attributing them to the CIA."

|
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- . The result this has on the present comment on the SSC Final
Report may seem anomalous. It places CIA in the position of con- :
testing the interpretation given the AMLASH operation in the SSC |
Final Report, and to that extent the thesis that the presentation
was supposed to support. At the same time, however, we are
inclined to acknowledge in principle the possibility--not seriously
considered as a likelihood during the Warren Commission f{nquiry--
that other operations could have suffered the defects attributed
to the AMLASH operation by the SSC Report. In protesting the

: presentatfon in one instance, and the specific conclusions it seeks

T " to support, the effect is to disagree with a substantial portion
of the report as written. On the other hand we tend to not contest

a general thesis that more specific attention could have been given

~ e

by the Warren Commission to the-anti-Castro programs of the u.s. . g
i
!

Government, including CIA activities. : Eh

'ERE X ERXE XN B B/

: ".At page 4 of the SSC Final Report Desmond Fitzgerald, in a
! - meeting with AMLASH/1, is quoted as having:
" . wetated the United States would support a coup.”

i e @ito . BAS e 3 e

Again, at page 19, the report states that Fitzgerald:

®also gave general assurances that the United

States would help in bringing about the coup.® o

wn e @ Srerera 1t

' " The last version is attributed to the case officer who was present at

" the meeting in 1963, in his testimony before the SSC in 1975. This

R

presentation of the case officer's statements in 1975 does not match
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the report of the meeting in 1963, which was written by him at the time.
In considering the processes by which this version came into being, it
is noted that the following statement appears at page 27 of the S5C
Interim Report on Alleged Assassination Plots:

*Fitzgerald met AMLASH/1 in late fall 1963 and

promised him that the United States would support

& coup against Castro,”
citing testimony by the case officer who yas present at the meeting.
An interesting footnote (#3) on that page reads as follows:

*3. The contact plan for the proposed meeting

stated: 'Fitzgerald will represent self as personal

-representative of Robert F. Kennedy who travelled to

{foreign city) for specific purpose meeting AMLASH/1

and giving him assurances of full support with

a change of the present government fn Cuba.'®

. (Emphasis added).
The underscored portfon--the word ®with"--in fact read in the actual
do;ﬁment “if there is.” This substitution of language in a purported
quotation may seem only a matter of nuance, but it treats with what
Fitzgerald planned to say, which takes on special significance when
matched with the expressly limited statements that he actually made
(as discussed at pages 11 and 12 of this annex) and what AMLASH/1

understood (as discussed at pages 13-15).

LAR 2R 2 3E 3R BF R 3K 3R

~,At page 5 the SSC Final Report quotes officers in CIA responsible
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‘\ for the investigation at the time of the Warren Commission as stating
to the SSC that had they known about the AMLASH operation in 1963 it
would have affected the investigation. It is only noted that it is
1ikely that views elicited from CIA employees in 1975 probably were

vesponsive to representations by SSC staff members as to what the

operation involved, as distinguished from what it actually was. i

***t*********

At page 24 the SSC Final Report contains the following l

statement:
saccording to the 1967 Inspector General Report, i

CIA Headgquarters cabled the AMLASH case officer on
the morning of November 23, and ordered him to break
contact with AMLASH due to the President’'s assassi-
nation and to return to Headquarters.”
* This statement is at least a literary extension of the statement of . E
. ““the 16 report, which was in its entirety as follows: i
- “[The case officer] states that he received an
OPIM cable from Fitzgerald that night or early
A the next morning telling him that everything was
o " off."
The SSC was unable to
the reference in the 1967 16 report. His testimony is cited,

get the case officer to support its expansion on ‘

B

apparently despite suggestive prompting, that: o -':”
he recalled receiving such a cable, but ! :

R
BRYY.Y 2RI

® & @

could not recall whether {t made specific meniion
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of the President’s assassination as the reason for

breaking contact . . ."
It is noted that the cable was never found; it may never have been
sent, being a misrecollection of the case officer. In any event,
the two sources cited in the SSC Report do not support its version.

B 25 2R SR BN 2R B AR 2R 4
Footnote 30 on page 17 treats the question of the security of the

AMLASH operation. As noted in the above Yeview of the AMLASH operation,
AMLASH/1 was on the record as expressing his disenchantment with the
Castro regime. He had told colleagues of his meetings with AMWHIP/1.
Through sensitive sources we know that other Cubans were aware of his
fulminations against the Castro regime. We do not know, beyond these

generalized statements, what he actually conveyed at that time to what

persons. We do know how Tittle substance there was to his relationships

with CIA during this period, and how little he had to tell others were

he inclined to do so. ® —

Assuming that AMLASH/1 was to attempt to organize a coup, he

‘obviously had to try and associate himself with people of a like mind.

"To crystallize their support he might have felt constrained to convey

assurances of external support. To the extent that he may have, we
do not know whether he would have claimed to have been promised things
that in fact had been denied him. It was not until much later that the
quest%on of security--always a consideration, especially when more than
one person is involved--became a point of sufficient concern for CIA

to break relations with him.
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TN Some have speculated that AMLASH/1 was, in some way, Castro’s
provocateur. Such a possibility is always a proper subject for
consideration. There are questions that feed the theory, but the

{ssue remains debatable. We do not offer an opinion here, although

we do note that he was rewarded strangely if he was. When finally
arrested he served ten years of a thirty-year term. His public trial t
did not mention his Agency associations for the period March 1961 to }

NHovember 1964.- An interesting consideration {is that when Castro pro-
vided Senator McGovern with a list of persdns the Cubans claimed had the
mission of his assassination, although AMLASH/1 was among those

{ncluded, the reported period for his activity also omitted this

earlier period. ) . , I

L AR SR B BE SR B 2B 3R 2 AR B AN

o~

. At page 26 of the SSC Final Report it is stated that on 24 November ‘ i
, . the Mexico Station responded to a Headquarters request for the names : %
, - .of known contacts of certain Soviet personne1 in Mexico City. The SSC ; ‘ ’ g
Report acknowledges that the purpose of obtaining these names was to :

. .determine the significance of Oswald's contact with Soviets and to

o -

]

§

assess their activities. The SSC Report states that: i
“AMLASH's real name was included in the list i

of names on the Mexico Station cable.”

- . This is used as a basis for a discussion in the SSC Final Report of why

Skt s

the inc!u;ion of that name in the cable did not lead to the identification

REPNLS LN

i ~ of the AMLASH operation. ;
The treatment of this point in the SSC Final Report seems to rest
;:) on a misconception of the context in which the name of AMLASH/1 was
mentioned. The reference had to do with a contact between a member of
- N " 23
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the Soviet embassy and a Cuban cultural attache -- in December 1960 -~ -
about a press conference planned for AMLASH/1 in Hexico City in . - i
February and March 1961. It was not a report of a contact between
AMLASH/1 and the Soviet, which was the subject of the inquiry; the
name of AMLASH/1 could well have been omitted from the cable. In
any event, the Cecember 1960 date preceded the {nauguration of

wovmmercn s

President Kennedy, which further removes the question from any

relevance to the subject. There was no.reason to check the name.

The presentation in the SSC Final Report is confusing and misliead-
- ﬁ ing on this poiat.

'R EEEE R NI

A ‘> page 72 of the SSC Report refers to a July 1964 FBI report con-
‘ ce(ﬁjng a cfA meeting with AMULASH. The SSC Report states “that the i
:—_qupogé of those meetings had been to plan the assassination of
_ Cis;ro.i Tﬁfs fs the same FBI report that helped confirm the
_ . .earlierituén-down of AMLASH/1 at the 29 October 1963 meeting {pages
; 14 and 15, this paper). While it stated that "there is now under
“discussfon some plén to kill Fidel Castro® (July 1964) it badly
.ﬁixes timesAand events.v In any event, this aspect of the report

substantially post-dates the death of President Kennedy, and s

-not difect]y relevant to the Warren Commission inquiry. =
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At page 75, the SSC Final Report quotes the testimony of the Chief,
SAS Counterintelligence. His recollections are very uncertain. He
is quoted specifically as saying that he could not recall the exact
tine fraze, which is central to analysis of the operation, and speaks
of his “vague recollections" that the Fitzgerald neeting was related
to an assassination plot against Castro. The S$SC Report nevertheless
gives this opinion full play despite the extensiva qualification as to
its reliability.

* k d k k k k k % %k % & B

At pages 68-75 of Book V of the SSC Final Report, consideration
is given to what was known of the AMLASH operation by certain CIA
employees, how they understood it, and what conclusions they could or
should have drawn from what they knew. Tha treatment seéms to accept
as a premise that the relationship was an assassination plét.throughout.
and overlooks the basically inchoate quality of the relationship with
AMLASH/T during the peried in question. .

There will always be uncertainties in the developing relatibnship
with political action assets; that such was the case with AMLASH/1 is
noted in the discussion above. In the present instance the uncertainties
were recognized and clearly recorded, as well as the limitg placed on
positions that would be and were taken with AMLASH/1. It is important
to keep this in mind in consi&;ring the testimony of witnesses, as

presented in the SSC Final Report.
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Different witnesses before the $SC would obviously view the AMLASH
affair in different lights, the basis for their understanding relating
to different levels of knowledge at different periods in time. What
did they know in 1963, and what more did they learn under what circum-
stances at a later date? What they testified to in 1975--perhaps
on the basis of representations by SSC staff members as to what it
was--required quite a clear and precise treatment. The $SC Final
Report did not accord the subject that treatment.

t**t**tt‘**

At pages 78, 79 and 105 of the SSC Final Report reference is made
to a Cuban exile designated as “A," who informed the FBI and CIA in
mid-1965 of activities of AMLASH/1 in Cuba to eliminate Castro, and
of his involvement with CIA. A careful reading of the SSC Report made
it clear that "A" was unaware of AMLASH/1's 1963 associations with CIA.

This information, reported in the context of the badly blurred
time frame of the SSC Final Report, was given a significance that it
did not otherwise have. First, the information was a year and a half
after the death of President Kennedy. Further, the informant had no
knowledge of the earlier period of CIA-AMLASH/1 relationships. When
this is placed alongside the clear record of the inconclusive nature
of the relationships in the 1963 period, it becomes something of an
irrelevancy. It is noted that a footnote in the SSC Report, at this
point, records the fact that the book of material given to Senator
HMcGovern by Castro on persons who allegedly had plotted his

26
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N assassination also conta‘ned no reference to that period, although

AMLASH/1's later activities were cited.
L 3K B SR 25 BN 3 L 2L 2L AR b 2R S 4

It is useful to recap the sequence of events. The record shows F

that initially there was uncertainty as to what AMLASH/1 represented

as a potential asset. There was early consideration of his defection, ¢

which changed to his possible use for intelligence purposes. As his

self-discipline was assessed as being inadequatérfor this task 1t was

- determined that it was best for him to go 1t'alone, developing his '
own organization for whatever followed. The reservations that were

held concerning his qualities were reflected in the specifically . &

conditional arms-length position taken with him during the period : f

preceding President Kennedy's death. He had to succeed with his

own program before he could expect support from the U.S.

[

Eventually -- but not until after the death of President
i © - Kennedy -- firmer indications of support were offered. Even then
" the volume of equipment promised was not large, especially to a

“man who claimed to have the "necessary people and equipment inside

5 empen s

. [Cuba] to accomplish (the) overthrow . . .” The nature of the
" relationship never did firm up. As late as the fall of 1964
{(page 77, Book V of the SSC Final Report) CIA was telling AMLASH/1

b Bt

that it could not be assocfated with his concept of the first step
of a coup, which he viewed as requiring the death of Castro. Hhile

one can reason that any association with AMLASH/1 included

£ e o et el hes v g et 7 & 5 Y Gon e Pone o T Bl PSS

association with all his plans, it nevertheless appears that those N i}
- ;:) directly {nvolved structured their thinking differently. ' é i
i
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™ The Inspector Genmeral's report in 1967 treated the AMLASH

operation in its study of assassination, as did the 5SC Interin
Report on Alleged Assassination Plots. At the time of the 1967 IG
report there was no issue of how to characterize the operation at i
different times, and the question was not addressed. Facing that ‘
question now, it is clear that however the operational relaticaship ‘ i

J e developed after the dea;h_of President Kennedy, it was unformed and ) .

without substance duriné his 1ife. During that time it was not an ‘ : }

assassinatibn plot. The treatment of this qﬁestion in the SSC |

Report is both imprecise and misleading,
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Volume ¥V of the SSC Final Report conveys an impression of '
1imited effort by CIA in the course of the Harren Commission

fnquiry. As is noted in other annexes to the present report,

CIA did seek and collect 1nformation in support of the efforts

of the Warren Commiss1on Additionally, it conducted studtes and

submitted special analyses and reports.

The following pages 1°st reports and other papers submitted
to the FBI (which had primary responsibility for the investigation) ‘
: énd to the Warren Commission. It is felt that this compilation . f
is appropriate to consideration of the extent of the CIA effort,

to the extent that it reveals something of the results of that

o g porER T
P

effort. - o - %

ey

The 1ists fall into the following sections:
, ﬁ.l bisseminatibn to the Intelligence Community .
S S E.Z. Disseminaticn of Information to the Warren Commission f}
£.3 Disseminations to the FBI on Rumors and Allegations ¢

£.4 Hemoranda to Warren Commission
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AGENCY SUPPORT TO THE FHI AND THE WARREN COMMISSION

Information received from the Agency's field stations was dis-
seminated to appropriate agencies and departments as soon as
possible after receipt. The following list of some 100 cabled
disseminations, CSCI's, and memoranda were forwarded to the Federal
Bureau of Investigation, et al, The 1isting covers the period from
10 October 16583 through September 1964.

AGENCY DISSEMINATION OF IMFORMATION TQ THE INTELLIGENCE
COMMUNTTY (FORMAL ARD INFORMAL DISSEMINATIONS

1 . 11 il
{¥H/3/Mexico)

#10 October 1963 DIR 74673

. %gn 1 October 1963, a reliable and sensitive source
in Mexico City reported that an American male, who
{dentified himself as Lee OSWALD, cuntacted the
Soviet Embassy in Mexico City ...”

¢+~ « - Recipients:- F8I, I&NS, Navy, State. ([Warren Com-

) mission]
*24 October 1963

Request for two coples of most recent photograph of

Lee Harvey OSWALD.
Recipients: Navy. ([Warven Cormission]

23 November 1963 DIR 34915 {sm/3)

Informatibn relating to telephone call on 28 Sep-
tember 1963 to Soviet Embassy in Mexico City.
Recipient: FBI

DIR 77978 (48/3/Mexico)

I = Qocument Date
1f - Document Number
111 - Originating Office

Lre T S

' - An asterisk indicates that the document was also made available

to the Warren Commission.
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. 26 November 1963

26 November 1963

SECRET

24 November 1963 TDCS-3/565,829
Subject: Cuban Precautions following Assassination of
President Kennedy.
Recipients: State/INR, State/DIR, DIA, Army/ACSI, Navy,
Air, JCS, SECDEF, NSA, NIC, AID, USIA, OCI, ONE, OCR,
ORR, 00, EXO.
25 November 1963 . DIR 84950 (WH/3/Mexico)
Subject: Silvia 7. DURAN, Mexican Employee of the
Cuban Embassy [sic - Consulate] in Mexico City;
Contact with Lee Harvey OSWALD. °
Recipient: FBI.

25 November 1963 DIR 84951 (c1/s16)
Agency requests information relating to OSWALD's

Activities in Mexico City.
Recipient: FBI

26 November 1963 cscl- (WE/BC)

Subject: Reported Anonymous Telephone Message.
Recipient: FBI.:

7 €sC1-3/778,826 (WH/3)

Subject: Lee Harvey OSWALD, Suspected Assassin of
- President Kennedy. Encloses transcripts of tele-

phone calls made on 27 and 28 September and 1 and

3 October 1963.

Recipient: FBI.

CsC1-3/778,829 {wt/3)

Subject: Lee Harvey QSWALD, Suspected Assassin of
President Kennedy. (Encloses transcripts of tele-
phone calls made by OSWALD or concerning OSWALD
between 27 September and 3 October 1963).
NB: This dissemination may be identical with
CSCI-3/778,826. The above CSCI number appears to
be the correct one, according to a copy 9rf_ the

- document in CI/SIG file No. 568. v

" Recipient: FBI. L
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26 November 1963 DIR 85069 (WH/3)

Subject: Travel of Pro-Communist Costa Rican Congress-
man to Texas on 26 November 1963.
Recipient: FBI

*26 November 1963 DIR 85089 (C/uH/3) '

stated to U.S. Embassy in Mexico City on 26 November

1963 that “on 18 September 1963 he saw Lee Harvey

OSWALD receive six thousand five hundred dollars in

a meeting inside the Cuban Embassy in Mexico City". ]
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service :
received copy. [Warren Commission]

Gilberto ALYARADO, a professed Castrofte Hicaraguan, l

26 November 1963 DIR 85176 (WH/3) _ E

Subject: Marina Nikolaeva OSWALD (information volun-

teered on Marina OSWALD by Moroccan student Mohamed

REGGAB studying in West Germany).
: Recigients: FBI, State, White House; Secret Service )
y received copy. o

'26 November 1963 ~ ~ - DIR 85177 {(WH/3/Mexico) s !

! ) Subject: Telephone communication between Cuban President

: C DORTICOS and Joaquin HERMANDEZ Armas, Cuban Ambassadro to
; B Hexico. o
. .. Recipients: FBI, State, White House; Secret Service re-
i ’ o ceived copy.

b

© 26 November 1963 ° Unnumbered (c1/516) o

- Subject: HUNTER Report He. 10815.
Recipient: FBI.

26 November 1963 Unnunbered (c1/s16)

" Subject: HUNTER Report No. 10816. -
Recipient: FBI. |
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SECRET

27 November 1963 €s5C1-3/778,881 (WH/3/Mexico) i

) Subject: Lee Harvey QSWALD, Soviet Activities in
! Mexico City, 18 - 24 November 1963.
Recipient: FBI.

*27 Hovember 1963 DIR 85182 (WH/3/Mexico)

Subject: lLee Harvey OSWALD. On 23 November, Richard

. Thomas GIBSON, an American living in Switzerland, who - ©d
was acquainted with QSWALD, made statements regarding ’
latter to a close friend in Bern. |
Recipiants: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission] . i

27 Hovenber 1963 DIR 85195 (C/unH/3)

United States Ambassador to Mexico requests passage : :

of message to Secretary of State RUSK, Mr. McCONE, : ! ;
and Mr. HOOVER.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. -

27 November 1963 DIR 85196 (C/wn/3)

- . According to information from Nicaraguan Security
_ Service, Gilberto ALVARADD Ugarte was a Nicaraguan
inteliigence source from 1962 to August 1963.
R - Recipients: FB8I, State, White House; Secret Service
! received copy.

*27 November 1963 DIR 85199 (H/3/Mexico)

) RS " Information solicited from Gilberto ALVARADO Ugarte. .
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]

27 November 1963 DIR 85222 (WH/3/Mexico)

Subject: Silvia T. DURAN, Mexican Employee of the
Cuban Embassy [sic - Consulate] in Mexico City,
contact of Lee Harvey OSWALD.

Recipient: FBI.
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27 Hovember 1963 £sC1-3/778,881 {WH/3/Mexico)
Subject: Lee Harvey OSWALD, Soviet Activities in
Mexico City, 18 - 24 November 1963.
Recipient: FBI. )
#27 Hovember 1963 DIR 85182 (WH/3/Mexico)
Subject: Lee Harvey OSWALD. On 23 November, Richard
Thomas GIBSON, an American living in Switzerland, who
was acquainted with OSWALD, made statements regarding
latter to a close friend in Bern,
Recipisnts: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Harren Commission])

DIR 85195 (C/wH/3)

United States Ambassador to Mexico requests passage
- . of message to Secretary of State RUSK, Mr. McCONE,
. and Mr. HOQVER.
Recipients: FBI, State, White House, Secret Service
. received copy.
27 Novenber 1963 DIR 85196 {C/wH/3)
. According to information from iicaraguan Security
"Service, Gilberto ALVARADD Ugarte was a Nicaraguan
" intelligence source from 1962 to August 1963.
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
recelved copy

DIR 85199 (WH/3/Mexico)

Information solicited from Gilberto ALVARADDO Ugarte. .
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Harren Commission]

DIR 85222

Subject: Silvia T. DURAN, Mexican Employee of the
" Cuban Embassy [sic - Consulate] in Mexico City,
contact of Lee Harvey OSWALD.
’ Recipient: FBI.

{wWH/3/Mexico)
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27 November 1963 DIR 35246 (WH/3)

Dr. Jose GUILLERMO Agquirre of Mexico reports information

regarding Lee Harvey OSWALD.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
_received copy. (Also relayed to S. PAPICH of the FBI

by CI Staff on 27 November 1963.)

27 November 1963 . DIR 8% (CruH/3)

Subject: Rearrest of Silvia DURAN.
Recipients: FBI, State, White House.

" 27 November 1963 DIR 85573 * (WH/3/Mexico)

information from U.S. Ambassador MANN for Secretary

of State RUSK regarding Ambassador HERNANDEZ, Cuban

Ambassador to Mexice, and Gilberto ALVARADO.
~Recipients: FBl, State, White House.

"' - 27 November 1963 .- ~ .. Unnumbered (c1/516)

Inférmation on grnesto RODRIGUEZ relayed by tele-
ohone to -S. PAPICH. .
Recipient: FBI. :

*.:'27 November 1963 - - Unnumbered”. - . . (CI/SIG)

Information regarding photographic coverage of
Cuban and Soviet Embassies in Mexico City passed
to'S. PAPICH of the FBI. -

Recipient: FBI.

. 27 tiovember 1963 - .° . Unnumbered = (C1/516)

Telephone contact with S. PAPICH with regard to
OSWALD's presencz in New Orleans in September 1963.
Recipient: FBI. - .

" 28 November 1963  DIR 35657 (C/wH/3)

On 26 November 1963 a British journalist named John
WILSON-HUDSON gave information to the American Em- R
bassy in London indicating that an "American gargster-
type named RUBY" visited Cuba around 1959. ’
Recipfents: FBI, State, White House.

SECRET
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*28 November 1963 DIR 85662 (C/HH/S)
Further interrogation of Gilberto ALVARAD0 Ugarte, |
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Lo
Commission]
; *28 November 1963 DIR 85665 (C/wH/3)

The Hague Station reports that on 23 November 1943,
a local Castroite named Maria SNETHLAGE talked tg
Third Secretary Ricardo SANTOS of the Cuban Embassgy.
SNETHLAGE claimed she knew the Mr. LEE [sic] who
murdered President Kennady. ° - i
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service

received copy. [Warren Commission]

29 November 1963 €sC1-3/778,893 (WH/3/Mex ico)

Subject: Interrogation of Silvia Tirado de DURAN
. . and Horacio DURAN Navarro.
: . Recipient: FBI.

%29 November 1963 ~ DIR 85666

- ---- _ Acting upon FBI request, the Agency requests ALVARADD -
2" -- _: be turned over to Mexican authorities for additional
cy interrogation and investigation.

se-:© --. Recipients: FBI, State, White House. [Warren Com.
e+ mission] .

oK o 2

{n.... .29 November 1963 - - - DIR 85668 . : = (WH/3/Mexico)

. Highlights from interrogation of Horacio DURAN Havarro
A and his wife, Silvia Tirado de DURAN.
r..~ . Recipients: FBI, State, White House-

.,*29‘November 1963 DIR 85670 (C/wn/3)

) : Sensitive sources ... have reported that when the
~o ., - - 23 November arrest of Silvia DURAN became known tg
’ the personnel of the Cuban Embassy there was a
0 -7 great deal of discussion.
is. 4~ -+ Recipients: .FBI, State, White House. [Warren

- Commission] :
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f
29 Hovember 1963 DIR 85676 {WH/3/Mexico) 4
Subject: Travel of Soviet diplomatic couriers. i
Recipient: FBI.
*29 November 1963 DIR 85691 (C/WH/3) !
Series of anonymous telephone calls to the office of :
the Naval Attache in Canberra, Australia, by a man :
claiming to have knowledge about a Soviet plot to i
assassinate Kennedy. i
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. * i
29 November 1963 DIR 85714 {C/wH/3)
Release of Silvia DURAN for second time on
28 November.
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. :
#29 November 1963 - DIR 85715 (WH/3/Mexico)
Subject: Travel of Lee Harvey OSWALD (October 1959 L
, - to May 1962). vt
: . Recipients: FBI, State, White House; Secret Service Top
i - received copy. . '
29 November 1963 DIR 85744 ~~ (C/W/3)
f Interrogation of Gilbert ALVARADO Ugrate.
: Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
i received copy.
f *29 November 1963 DIR 35758 (WH/3/Mexico)
Translation of interrogation of Silvia DURAN and .
Horacio DURAN Havarro. ‘
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service b
received copy. [Warren Commission] s
~ !
-’ 7
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SECRET

*29 November 1963 DIR 85770 (C/WH/3) ]

Series of incidents which have produced a report alleging {
advance information on assassination, . ;
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service re-
ceived copy. [Warren Commission]

29 November 1963 Unnumbered Memorandum  {CI/SIG) {

Telephone contact with S. PAPICH concerning rumor that :
Oswald had made & bank deposit. 2 o

29 November 1963 Unnumbered Memorandum  (CI/SIG)
Telephone contact with S. PAPICH relaying the Director's ' f
suggestion that FBI check all bank accounts and safe ;
deposit records in New Orleans, Fort Worth, and Dallas. , |

30 November 1963 CSCI-3/778/894 ' : g
Subject: Article in 29 November 1963 issue of Washington '
Post suggesting two men involved in assassination.

) Recipient: FBI. ’
. *30 November 1963 DIR 86063 {C/wn/3)

6ilberto ALVARADO Ugarte admits his story a fabrication. f
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Commission]

3 December 1963 " DIR 86496 (C/wH/3)

v, ot

Information relating to OSHALD‘§ preéence in Mexico.
Recipient: FBI. - .

*4 December 1963 DIR 86702 (C/WH/3) f

g p e

Travel information regarding OSWALD and his wife,
: June 1962.
i : Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
~ received copy. [Warren Commission]

rg cotbpa e s |
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,SECRET

5 December 1963 DIR 87189 {C/WH/3)}

Known Soviet intelligence officer in New Delhi
demanding full probe into assassination.
Recipients: FBI, State, White House.

*6 December 1963 DIR 87520 {C/WH/3)

Correction of DIR 87502.
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service

received copy. [Warren cOmmisgion]
*7 December 1963 DIR 37667 . {C/WH/3/)

Reinterrogation of Gilberto ALVARADO concluded.
Recipient: FBI. [Warren Commission)

§ December 1963 DIR 87731 {WH/3/Mexico)

Richard BEYMER, American movie actor, in touch with
Cuban Embassy, Mexico City.
Recipient: FBI.

*9 December 1963 DIR 87796 (wH/3)

Letter mailed in Stockholm on 25 November 1963
alleging assassination arranged by Communist

 Chinese. .
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]

9 December 1963 Unnumbered Memorandum  (CI/SIG)

Telephone contact with 5. PAPICH regarding identity
of a source who claims plot to assassinate Kennedy
prepared and executed jointly by the Communist
Chinese and Cubans through intermediaries. (See
JMHAVE 8658 IN 75902). )

Recipient: FBI.

11 December 1963 TOCSDB 3/658,408

Subject: Comments of Soviet official regarding
{a) Moscow views on international situation
following death of President Kennedy, and (b)
resumption of disarmament talks.

Recipients: General distribution.
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_SECRET

12 December 1963 €sC1-3/779,048 (C/uH/3)

Subject: WILSON, Carlos John {(also: HILSON-HUDSOM,
John; WILSON, John Hudson.)
Recipient: FBI.

*12 December 1963 DIR 88643

“or of

ned.

Subject: Letter Relative to Assassination of Presi-
dent Kennedy Sent %o United States Embassy in Costa

Rica.
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Com-
mision]

12 December 1963 DIR 88682 {C/uH/3)

Cuban Ambassador to France received instructions not
to comment upon the assassination.
_ Recipients: FBI, State, White House.
12 December 1963 DIR 88747 {Crn/3)

Subject: Second Interrogation of Silvia DURAN.
Recipients: FBI, State, White House.

*13 December 1963 ", €SCI-3/779,136 ' (C/wH/3)

. Subject: Mexican Interrogation of Gilberto ALVARADO.

Recipient: FBI. [Warren Cumission]

16 December 1963 €SCI-3/779,135 (C/w/3)
Subject: Peter DERYABIN's Comments on Kennedy
Assassination.

- Recipient: FBI.
*18 December 1963 . DIR 89970 : {C/uH/3)

Further information on Richard Thomas GIBSON.
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
recelved copy. [Warren Commission]

10
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SECRET

*18 December 1963 DIR 89980

Subject: Actions of Siivia DURAN after her first
{nterrogation.

Recipfents: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]

19 December 1963 CsC1-3/779,225

Subject: Nomenclature of Weapon Possibly Owned by
Lee Harvey OSHALD.
Recipient: FBI.

19 December 1963 £s0B-3/658,870 {WH/Reports)

Subject: a. Disagreements between Fidel CASTRO and
- Rauo ROA y Garcia.

b. Probable Future Plan of ‘Action. for
Carlos RAFAEL Rodriguez.
Recipients: State (Miami) and others {not identified.

27 December 1963  (CSCI1-3/779,297 .

Subject: Assassination of President Kennedy {arranged
by the Cuban Government and the Communist Chinese).
Recipient: FBI. ’

3 January 1964 Unnumbered Memorandum  (CI/SIG)
‘Telephone contact with S. PAPICH on 3 January 1964
regarding newspaper article appearing in El Caribe
on 27 November 1963 and possible connection with
ALVARADO's interview in the U.S. Embassy on 26 November.
Recipient: FBI. )

*10 January 1964 €sSC1-3/779,482 {WH/3/Mexico)

Subject: Second Mexican Interrogation of Silvia DURAN.
Recipient: FBI. [Warren Commission]

1
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14 January 1964 €SC1-3/779,510 (C1/516) -

Subject: Assassination of President John F. Kennedy. {
(Regarding liaison with FBI and latter's handling of N

information from CIA.) ‘

Recipient: FBI. }

i

27 January 1964 £5C1-3/779,729 {c1/516G) . ;

Subject: Possible Relatives of Marina Hikolayevna :

{SWALD. : _— ) i

Recipient: FBI. !

30 January 1964 CSC1-3/779,814 (C1/516)

Subject: Jack L. RUBY, Lee Harvey OSWALD.
Recipient: FBI.

4 February 1964 CSC1-3/779,817 {SR/CI/R)

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Information on names,
addresses, and telephone numbers relating to the
Soviet Union.)

Recipient: FBI.

18 February 1964 pop 4-0860

Memorandum for the Director, Federal Bureau of
Investigation. Subject: Assassination of John F.

e g

Kennedy.
Recipient: FBI. [Copy to Warren Commission]
18 February 1964 pDP 4-0861

; Memorandum for the Director, Federal Bureau of
: Investigation. Subject: Assassination of
President John F. Kennedy.

Recipient: FBI. [Copy to Warren Commission]

18 February 1964 DDP 4-0862

Memorandum for the Chief, United States Secret
Service. Subject: Assassination of President
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John F. Kennedy. (Verification of entry in "Historic
Diary" relating to OSWALD's attempted suicide.)
Recipient: Secret Service. [Copy to Warren Commission]
18 February 1964 DDP 4-0864 o i
Memorandum for Mr. Thomas L. Hughes, The Director of
Intelligence and Research, Department of State.
Subject: Assassination of President John F. Kennedy -
Verification of Entry in "Historic Diary".
Recipient: State. {Copy to Warren Commission]
, 20 February 1964 €sCI-3/779,988 (SR/CI/R)
; Subject: Lee Harvey OSWALD. (Information regarding
{ SETYAEVA and RAHM.) .
; Recipient: FBI. i
22 February 1964 DIR 03101 (C/WH/3)
i Subject: Further Information Provided by Moroccan
{ Student Mohamed REGGAB. ;o
g Recipient: White House (attention Secret Service). g R
i 11 March 1964 © £SCI-3/780,344 . ¥
I PR
. Subject: Summary of Findings in Regard to Allegations 1 {
1 by Mohamed REGGAB Relative to Marina JSWALD. !
g . Recipient: FBI. ;
I8 20 March 1964 CSC1-3/780,612 (SR/CI/R) | %
: Subject: Assassination of President John F. Kennedy. : .
: e (Photograph of an individual closely resembling .
i OSWALD) .
: Recipient: FBI.
}' tegm -
i “T 16 April 1964 €SC1-3/780,996 (SR/CI/R) P
! . E
| subject: Yuriy Ivanovich NOSENKO. Lo
% Recipient: FBI. ‘ g g ?
] . .
x 20 April 1964 ¢SDB-3/660,704 ’ s
§
! Subject: Plans by British and French to Publish
i BUCHANAN Articles on Assassination. : -3l
i Recipient: FBI (?) Coe gé'
c : Lk
! b
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22 April 1964 €sCI1-3/780,881 (SR/CI/R) . ;

Subject: Assassination of President John F. Kennedy.
(Information regarding Lydia DYMITRUK.)
Recipient: FBI.

30 April 1964 Unnumbered Memorandum (Ci/SIG)

Telephone Contact with S. PAPICH on 29 November
advising PAPICH to contact SOLIE of the Office
of Security for information.

i H
* 8 May 1964 DDP 4-2351 |
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Marina OSWALD's Notebook.

Recipient: Copy of attachment forwarded to F3I.

11 May 1964 (sc. CSCI-3/781,172

S —
f

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Traces on Soviet names,
addresses, and telephone numbers from an address book

4

belonging to Marina OSWALD.) !
Recipient: FBI. : S

[

13 May 1964 €SCI-3/781,282 (SR/CI/R) | ﬁ 1i§%;
3 B ; .t .\: X

- e 1

s b

Subject: Lee Harvey OSWALD. {(Identification
of photographs sent to CIA by FBI.) - )
Recipient: FBI. : -

® 15 May 1964

Memorandum from Richard HELYS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Role of Cuban Intelligence Service in -
Processing Visa Applicants; Reaction of that Service
.to the Assassination of President Kennedy.

-
.
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SECRET

\\
13 HMay 1964 €sC1-3/781,351 ?
Subject: Lee Harvey OSWALD's Access to Classified i
Information about the U-2. !
Recipient: FBI. [Warren Commission - DOP 4-2444]
19 May 1964 CSC1-3/781,386 o }
Subject: Paul DIMITRIK (aka Pavel DIMITRUK). §
Recipient: Navy. ) i
5 June 1964 €SCI-3/781,543 (CI/R8A) :
Subject: Lee Harvey OSWALD. (Use of Machine Colla- 3
tion Program to Check Out Cubans Mentioned in Letter :
of 27 November 1963 from Mario del ROASRIA Milina. ,
10 June 1964 CSCI-3/781,841 (C1/R8A) :
- Subject: Informaticn Concerning Jack Ruby.
Recipient: FBI.
:
29 June 1964 €sC1-3/782,058 f
© Hemorandum from Richard HELMS, DDP, %o J. Lee RANKIK. g i
Subject: Investigation of Allegation that QSWALD was :
{n Tangler, Morocce. :
Recipient: FBI. [Warren Commission]
2 July 1964 DDP 4-3401 5
: Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. 5
: Subject: Lee Harvey OSWALD. '
, Recipient: Copy to FBI.
6 July 1964 DOP 4-3470
| . , {
i Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. b
Subject: Statements Reportediy Made by George and | ?
Jeanne de MOHRENSCHILDT Concerning Lee Harvey OSWALD 1
and the Assassination of John F. Kennedy. t
Recipient: Copy to FBI. )
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27 August 1964

Subject:

Recipient: FBI.

3 September 1964

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.

Subject: OSWALD Documents Supplied by the Cuban

Government.

Recipient:

1 Gctober 1964

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Joachim JOESTEN.
Copy to FBI.

Subject:
Recipient:

6 October 1964

<t

~

Subject:

Recipient: FBI.
23 October 1964

Subject:

Recipient: FBI.

Subject:

2 .November 1964

Recipient: FBI.

23 December 1964

Subject:

~SEBRET™

CSCI-316/00856-6%

DOP 4-4600

Copy to FBI.

DpP 4-5110

€SCI-316/01446-64

VIADUCT Interview on 9 September 1964; His
Comments on Seven Photographs Forwarded by the FBI.

€SCI-316/01709-64
Raymond F. FRIESECKE.

CSCI-316/01779-64

€SCI-316/02545-64
Allegation of Unidentified Scientist of

No Indication of Subject's Defection Having
Been Used for Propaganda by the Soviet Union.

Testimony in the Warren Commission Report in
the Assassination of President Kennedy.

Cuban Involvement in Assassination.
Recipfent: FBI.
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2 March 1965 CSCI-316/00925-65 :
Subject: Marvin KANTOR, Possible Connection with Investi-
gation of Lee Harvy and Marina OSWALD.
Recipient: FBI. ‘
& April 1968 CSCI1-316/01398-65 §
Subject: Correspondence to the Soviet Embassy in Mexico %
City. NENEE g
Recipfent: FBI. ([Copy to Secret Service] T
30 June 1965 €SCI-316/02654-65

Subject: Silvia DURAN.
Recipient: FR2I.

2 September 1966 CSCI-316/04482-66

Subject: Rima Z4I11R00K, Lee Harvey OSWALD's Intourist
Guide in Moscow.
Recipient: FBI.

! 9 May 1967 CSC1-316/02153-67

' C Subject: BEAUBOVEFF apparently to be used as a pawn by
i . ’ Jim GARRISOM to show that OSWALD was a CIA agent and

: was to be used to assassinate Fidel CASTRO. GARRISON
alleges he has letters signed by CIA representatives or
by Senator Robert KENNEDY authorizing certain Americans
to®work with Cubans for the assassination of CASTRO.
This memroandum is intended to record that such letters
never existed and therefore could not be in GARRISON's
possession.

Recipient: FBI.

14 June 1967 CSCI-316/02669-67
Subject: Allegations of Unidentified Woman Regarding

Mario GARCIAS et al.
Recipient: FBI
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24 July 1967 £8C1-316/03243-67

Subject: Allegatfon of Oscar COUNTRERAS, Mexican newsman,
that OSWALD visited UNAM Campus shortly after the Cuban
Embassy refused him a visa o visit Cuba. CONTRERAS®
statement of dubious credibfiity; information passed to
Mexican authorities.

Recipient:, FBI.

7 May 1568 £SCI-316/01678-68

Subject: Promotional Literature Concerning the Alleged

Assassination Conspiracy of JFK Written and Mailed by

Joachim JOESTEN in Support of District Attorney Jim

GARRISON's Allegations.

Recipient: FBI.
16 September 1969 €SC1-316/03323-69
Subject: Charles ¥William THOMAS.
Recipient: FBI.

DISSEMINATION OF REPORTS TO CI STAFF

Since CI Staff held the Agency's official file on QSWALD,
all cable traffic (theoretically) including disseminations by
cable was sent to the Staff for filing in the official file. Ad-
ditionally, cables disseminations were released by CI/Liaison.
Copfes were, therefore, avaiiable to the Staff.

Since CI Staff released 211 long-form CSCI's, coordinated
on short-form CSCI's, and maintained the CSCI log, the CI Staff
received copies of all CSCI's.

. DISSEMINATION OF MATERIAL TO THE WARREN COMMISSION

[Comission Document No. 100]

13 December 1963

Hemorandum

Subject: Analysis of World Reaction to President
Kennedy's Assassination.

{Supplied by A. W. DULLES.)
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21 January 1964 [Commission Document No. 300]

Note from Richard HELMS, DOP, to J. Lee RANKIN.
Attachments: a. Recent Soviet Statements on
Lee Harvey OSWALD.
b. FBIS-28 on QSHALD case.

21 January 1964

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Draft Questions for Submission to the
Government of the Soviet Union.

22 January 1964 [Commission Document No. 691]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Suggested Questions for Marina QSWALD.

25 January 1964 [Commission Document No. 2]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Chronology of Lee Harvey OSWALD's Stay in
the Soviet Union.
Alphabetical List of Persons in the Soviet
Union Who Were Known to or Mentioned by
Lee Harvey OSWALD or His Wife.

31 January 1964 [Commission Document No. 347]
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Information Developed by CIA on the Activity
of Lee Harvey OSWALD in Mexico City, 28 September - 3
October 1963.

5 February 1964
Note from Thomas H. KARAMESSINES to J. Lee RANKIN.
Fourteen attachments including recent Soviet State-
ments on Lee Harvey OSWALD (as of 5 February 1964).

5 February 1964 [Commission Document No. 361]
Memorandum from Thomas H. KARAMESSINES, ADDP, to

J. Lee RANKIN forwarding three copies of Appendix B,
a summary biography of Mrs. OSWALD and her relatives.

19
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ary 1964 [Commission Docjment No. 1182]

letter from Thomas H. KARAMESSINES, ADDP, to J. Lee -~
RANKIN regarding Soviet weapon mentioned in one of

Lee Harvey OSWALD's documents.

[Information passed to FBI.]

18 February 1964

Memorandum for the Director, Federal Bureau of Investi-
gation, attention Mr. S. J. PAPICH. Subject: Assassi-
nation of President John F. Kennedy. (Request for
i{nformation which might be helpful in interpreting
available materials relating to OSWALD's activities
abroad. )

{Copy to Warren Commission.]

18 February 1964 DOP 4-0860

Memorandum for the Director, Federal Bureau of Investi-
gation, attention Mr. S. J. PAPICH. Subject: Assassi-
natfon of John F. Kennedy. (Request for information
relating to OSWALD's attempted suicide.)

{Copy to Warren Commission.]

18 February 1964 DDP 4-0861

Memorandum for the Director, Federal Bureau of Investi-
gation, attention Mr. S. J. PAPICH. Subject: Assassi-
nation of President John F. Kennedy. (Request for copies
of 47 photographs found among the effects of Lee Harvey
OSWALD.) :

{Copy to Warren Commission.]

18 February 1964 DOP 4-0862

EORS Ra

Memorandum for the Chief, United States Secret Service;
signed by Richard HELMS, DDP. Subject: Assassination
of President John F. Kennedy. (Verification of entry
in "Historic Diary” ralating to OSWALD's attempted
suicide. )

[Copies to Harren Commission and the FBI.]

|
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18 February 1964 DDP 4-0864

Memorandum for Mr. Thomas L. HUGHES, The Director of
Intelligence and Research, Department of State.
Subject: Assassination of President John F. Kennedy.
(verification of Entry in "Historic Diary".)

[Copies to Warren Commission and the FBI.]

19 February 1964 [Commission Document No. 384]

Mesorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
(TS Mo. 187908.) Subject: Information Developed by
CIA on the Activity of Lee Harvey OSWALD in Mexico
City, September 28 to October 3, 1963.

19 February 1964 DDP 4-4581

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIH.
Subject: Cuban Consulate and Embassy in Mexico City.

%21 February 1964 pDP 4-0940 [Comission Document No. 426]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.

Subject: Translations of Interrogations Reports of

Silvia DURAN.

Attachments: OUT Telegram No. 35758, 29 November 1963.
Translation of Interrogation of Silvia
DIRAN and Horacio DURAN Navarro.

CSCI-3/779,482 of 10 January 1664. Trans-

lation of Official Mexican Polic Report
on the Second Interrogation of Silvia
DURAN.

5 March 1964 poP 4-1171 [Commission Document No. 448}
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Summary of Findings in Regard to Allegations
by Mohammed REGGAB Relative to Marina OSWALD.

*§ March 1964 poP 4-1224 [Comission Document No. 692}
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.

Subject: Information in CIA's Possession Regarding
Lee Harvey 0SWALD Prior to November 22, 1963.
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18 March 1564 DDP 4-1423 [Commission Document No. 528)

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Article Alleging that OSWALD was Interviewed
by CIA in Moscow.

24 March 1964 DDP 4-1555 [Comission Document No. 674]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RAHKIN.
Subject: Information Disseminated to the Secret
Service but not yet made available to the President’s
Commission,

*24 March 1964 DDP 4-1554 [Commission Document No. 631]

Memorandum from Richard HELMS, DOP, to J. Lee RANKIN.
Subject: CIA Dissemination of Information on Lee
Harvey QOSWALD, Dated 10 October 1963.
Attachments: OUT Message No. 74673, dated 10 October
1963.
OUTlMessage Ho. 77978, dated 23 (ctober
963. :

25 March 1964 DDP 4-1576

Note from Richard HELMS to J. Lee RANKIN.
Attachment: Five copies of "Rumors about Lee Harvey
{SWALD", dated 23 March 1964.

27 March 1964 DDP 4-1606

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to Thomas L. HUGHES,
Director of Intelligence and Research, Department of
State. Subject: Verification of Entry in "Historic
Diary®.

[Copies to Warren Commission and the FBI.]

*31 March 1964 DDP 4-1655 [Commission Document No. 698]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.

Subject: Reports on Activities and Travel of Lee

Harvey OSWALD and Marina Hikolevna QSWALD.

Attachments: OUT Message No. 86702, 4 December 1963, ‘ ‘
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to the White House, the Department of State, and the
Federal Bureau of Investigation, with copy to the
Secret Service.

QUT Message No. 97520, dated 6 December
1963, to the White House, the Department of State,
and the Federal Bureau of Investigation, with copy to
the Secret Service. - -

OUT Message No. 85715, dated 29 November
1963, to the White House, the Department of State, and
the Federal Bureau of Investigation, with copy to the
Secret Service.

QUT Message No. 85182, dated 22 November
1963, to the White House, the Department of State, and
the Federal Bureau of Investigation, with copy to the
Secret Service.

OUT Message No. 85665, dated 28 November
1963, to the White House, the Department of State, and
the Federal Bureau of Investigation, with copy to the
Secret Service.

*3 April 1964 DDP 4-1699 [Coumission'nocument No. 710]

Hemorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.

Subject: Richard Thomas GI$SON

Attachment: OUT Message No. 89970, dated 18 Decembey

1963, to White House, Department of State, and the

Federal Bureau of Investigation, w1th a copy to the .
Secret Service. '

6 April 1964 DOP 4-1739 [Commission Document No. 708]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Reply to Questions Contained in Your Memo-
randum dated 12 March 1964. ("Certain Questions Posed
by the State Department Files")

i 7 April 1964 bDP 4-1787 [Commission Document No. 726]
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.

Subject: Actions of Silvia DURAN After Her First
Interrogation.
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7 April 1964 DDP 4-1786

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Mohammed REGGAB.

20 April 1964 DDP 4-1997 [Commission Document No. 817]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, J. Lee RANKIN.
Subject: . BND Report Pertaining to Allegations‘'Con-
cerning Anton ERDINGER.

21 April 1964

Letter from Raymond G. ROCCA to Mr. Samuel A. STERN.
Attachment: CSDB 3/660,704 {(Planz of British and
French Publishing Firms to Publish the Thomas
BUCHANAN Articles on Assassination of President
Kennedy. )

24 April 1964 DDP 4-2099 [Commission Document No. 844)

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Lydia DIMYTRUK; Acquaintance of Marina OSWALD.
29 April 1964 pDP 4-2160 [Commission Docrment No. 871]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
SUBJECT: Photograph of Lee Harvey OSWALD.

4 May 1964 DDP 4-2256

Memorandum fwvom Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Additional Information on Lee Harvey OSWALD.

6 May 1964

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Criteria for Dissemination of Information to
the Secret Service; Recommendations of the Central
intelligence Agency Relative to Presidential Protaction.

8 May 1964

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Marina OSWALD's Notebook.

phpP 4-2296 [Commission Document No. 902]

DOP 4-2351 [Commission Document No. 911]

. 24

T, wr T s SRy Wt St afn I B R BT Webead s v e s b e - - D amEC v ks S o d um e w me e S T

et Sswms st e

[



14-00000

&)

SECRET

13 May 1964 DDP 4-2444 {Comission Document No. 931]

Memorandum for the Director, Federal Bureau of Investigation.
Subject: Lee Harvey OSWALD's Access to Classified Informa~
tion about the U-2.

[€sC1-3/781,351 - copy to Warren Commission]

15 May 1964 [Commission Document No. 935]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Role of the Cuban Intelligence Service in
Processing Visa Applicants; Reaction of that Service
to the Assassination of President Kennedy.

[Copy to FBI]

19 May 1954 DDP 4-2533 [Commission Document No. 944]

Memcrandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Hours of Work at Cuban and Soviet Consulates:
Procedures and Regulations for Issuance of Cuban Visas;
Mexican Control of U.S. Citizens' Travel to and from
Cuba.

*19 May 1964 DOP 4-2534 [Commission Document No. 943]

Memorandum from Rixhard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Allegations of Pfc. Eugene B. DINKIN, U.S.
Army, Relative to Assassination Plot Against Presi-
dent Kennedy.

Attachment: OUT Message No. 85770, dated 29 November
1963, to the White House, State Department, and the
Federal Bureau of Investigation, with a copy to the
Secret Service.

®*22 May 1964 DDP 4-2624 [Commission Document No. 971]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Anonymous Telephone Calls to United States
Embassy in Canberra, Australia, Relative to Planned
Assassination of President Kennedy.

Attachment: OUT Message No. 85691, dated 29 November
1963, to the White House, Department of State, and
the Federal Bureau of Investigation, with a copy to
the Secret Service.

25
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27 May 1564 DDpP 4-2688 [Commission Document No. 985]

Memorandum from Richard HELMS, DOP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Letter Accusing the Chinese Communists of
Plotting the Assassination of President Kennedy.
Attachment: OUT Message No. 87796, dated 9 December
1963, to the White House, Department of State, and
the Federal Bureau of Investigation, with a copy to
the Secret Service.

27 May 1964 DOP 4-2692 [Commission Document No. 990)

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Discussion between Chairman KHRUSHCHEY and
Mr. Drew PEARSON Regarding Lee Harvey OSWALD,

1 June 1964 poP 4-2741 [Commission Document No. 1000]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Gilberto ALVARADO Ugarte.
Attachments: OUT Message No. 85089, dated 26 November
1963, relative to Gilberto ALVARADO.
QUT Message No. 85199, dated 27 November
1963; subject: Lee Harvey OSWALD. .
QUT Message No. 85662, dated 28 November
1963, relative to Gilberto ALVARADO. .
QUT Message No. 86063, dated 30 November
1963, relative to Gilberto ALVARADO.
OUT Message Mo. 85666, dated 28 November
1963, relative to Gilberto ALVARADO.
OUT Message No. 87667, dated 7 December
1963; subject: Lee Harvey OSWALD. d
HMemorandum, dated 12 December 1963;
subject: Mexican Interrogation of Gilberto ALVARADO.

3 June 1964 DOP 4-2764 [Commission Document No. 1001]
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. ;
Subject: Documents on Lee Harvey OSWALD Furnished by :
the Soviet Government.

3 June 1964 DDP 4-2770 [Commission Document No. 1012]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. : )
Subject. George and Jeanne de MOHRENSCHILDT. .
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4 June 1964

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Information Developed on the Activity of Lee
Harvey OSWALD in Mexico City.

§ June 1964 DDP 4-2844 [Commission Document No. 1041]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Allegations Regarding Intelligence Training
School in Minsk, USSR.

10 June 1964 DDP 4-2922 [Commission Document HNo. 1054]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Information Concerning Jack RUBY (azka Jack
RUBENSTEIN) and His Associates.

*12 June 1964 DDP 4-2988 [Commission Document No. 1089]

f Memorandum from Richard HELMS, DOP, to J. Lee RANKIN.

i Subject: Letter Relative to Assassination of President

! Kennedy Sent to United States Embassy in Costa Rica.

i Attachment: OUT Message No. 88643, dated 12 December

1963, to the ¥hite House, Department of State, and the .

Federal Bureau of Investigation.
Vs

7T 7 19 June 1964 pOP 4-3169  [Commissicn Document No. 1131]

Memorandum from Richard HELMS, DOP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Soviet Brainwashing Techniques.

26 June 1964 DOP 4-3366

Memorandum from Richard HELMS, DOP, to J. Lee RANKIN:
Subject: Soviet Brainwashing Techniques

29 June 1964 DDP 4-3347 [Commission Document No. 1188]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.

Subject: Investigation of Allegation that OSWALD was

{n Tangier, Morocco.

[Copy to the FBI.] .
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1 July 1964 DDP 4-3389 [Commission Document No.

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Lee Harvey OSWALD's Arrival Time in Helsinki ~
on 10 October 1959.

2 July 1964 DoP 4-3401 [Commission Document No.

HMemorandum from Richard HELMS, DOP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Lee Harvey OSWALD (Remarks by Soviet Consul
Pavel Antonovich YATSKOV).

{Copy to the FBI.]

6 July 1964 poP 4-3470 [Commission Document Mo,

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Statements Reportedly Made by George and
Jeanne de MOHRENSCHILDT Concerning Lee Harvey OSWALD
and the Assassination of President Kennedy.

[Copy to the FBI.]

22 July 1964 poP 4-3712 [Commission Document No.

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN,
Subject: Apparent Inconsistencies in Material Fur-
gished the Commission by CIA and the Department of
tate.

23 July 1964 DDP 4-3769 [Commission Document No.

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Lee Harvey OSHALD.

Attachment: Affidavit respecting origin and circum-
stances of a photograph of an unknown individual
{urnished by this Agency to the FBI on 22 November
963.

23 July 1964 DDP 4-3770

Memorandum from Richard HELMS, 0DP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Lee Harvey OSWALD.
Attachments: Translation (original documents included.)

1201]

1216]

1222]

1273]

1287]
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31 July 1964 DDP 4-3916 [Commission Document No. 1358]
Memorandum from Richard HELMS, DOP, to J. Lee RANKIN. ,
Subject: Length of Time Required for Obtaining Soviet
Tourist Visas in Helsinki and Stockholm, 1964.

! 7 August 1964 DOP 4-4037 {Commission Document No. 1356]

\ Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
i Subject: Soviet Hunting Societies.

. 28 August 1964 DDP 4-4479 [Commission Document Mo. 1443]
f Memorandum from Thomas H. KARAMESSINES, ADDP, to J.
; Lee RANKIN.

Subject: Konstantin Petrovich SERGIEVSKY.
31 August 1964 DDP 4-4581

Memorandum from Richard HELMS, ODP, to J. Lee RANKIN.
i Subject: Cuban Consulate and Embassy in Mexico City.

3 September 1964 ODP 4-4600 [Document No. 50, List 2]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. .. :
Subject: OSWALD Documents Supplies by the Cuban Government. i
[Copy to the FBI]

14 September 1964 DDP 4-4775 [Comnission Document No. 1483)

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Length of Time Required for Obtaining Soviet
Tourist Visas in Wester Europe in 1964.

11 September 1964 DDP 4-4793

Memorandum from Richard HELMS, DOP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Publication of Documents Furnished to the
Commission by the Central Intelligence Agency.

11 September 1964 DDP 4-4794 {Commission Document No. 1479]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Certain Questions Posed by the State Depart-
ment Files. (Revised) (Attachment to CD No. 1479)
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11 September 1964 pOP 4-4795 [Commission Document No. 1479)
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Soviet Hunting Societies. (Revised)
‘ (Attachment to CD No. 1479.)
11 September 1964 DOP 4-4796 [Commission Document No. 1479]
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN,
Subject: Length of Time Required for Obtaining Soviet
Tourist Visas in Helsinki and Stockholm, 1964.
15 September 1964 pOP 4-4801 [Commission Document No. 1493]
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Information Concerning Jack RUBY {aka Jack
RUBENSTEIN) and His Associates.
_ 17 September 1964 DDP 4-4823
- ' Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
. Subject: Hours of Work at Cuban and Soviet Consulates;
Procedure and Regulations for Issuance of Cuban Visas;
Mexican Control of U.S. Citizens' Travel to and from
f Cuba. .
17 September 1964 , DOP 4-4838

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: State Department Files.

17 September 1964 pOP 4-4893

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Valeriy Viadimirovich KOSTIKOY.

! 17 September 1964 DOP 4-484)
Memorandum from Richard HELMS, DDOP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Lee Harvey OSWALD. (Regarding Agency approval

for the publication of memorandum, dated 2 July 1964,
| concerning Lee Harvey OSWALD. Not authorized.)
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18 September 1964 DDP 4-4847

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: (Ommunications from the Department of State.

18 September 1964 DDP 4-4848

Memorandun from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Departure from the USSR of Soviet Citizens
Married to Foreigners.

18 September 1964 DDP 4-4850

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Passport and Visa Office.

18 September 1964 DDP 4-4873

Hemorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Intourist Hotels in Moscow.

18 September 1964 DDP 4-4882
Memorandum from Richard HELMS, DOP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Technical Examination of Photographs of Lee
Harvey OSWALD's Application for a Cuban Visa.

18 September 1964 DDP 4-4886

Hemorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Resettlement of U.S. Defectors in the USSR.

22 September 1964 DOP 4-4521
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN. - :
Subject: Silvia Tirado Bazan de DURAN. é
17 September 1964 pOP 4-4922

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Eusebio AZQUE [sic - AZCUE] - Former Cuban
Consul, Mexico City.
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18 September 1964 DDP £-4952

lemorandua frox Richard HELMS, DDP, to J. Lea RANKIN.
Subject: Lee Harvey 0SWLAD. {Information regarding
QSHALD's stay in Helsinki.)

18 September 1964 DD? 4-4953 S

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN,
Subject: Identification of Persons Appearing in FBI
Photograph fio. D 33-46 (Commission Exhibit Ho. 2625).

1 October 1964 po? 4-5110 [Commission Document No. 1532]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lea RANKIN.
Subject: Joachim JOZSTEN.
[Copies to FBI, I&NS, State]

13 October 1964 DDP 4-5275

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Publication of Documents Furnishad to the
Commission by the Central Intelligence Agency.

16 October 1964 DD? 4-5334/1

Memorandum for The President’s Committee on the Harren
Commission Report.

Subject: CIA's Role in the Support of Presidential
Foreign Travel.

20 October 1964 DD? 4-5341 [Commission Docuﬁent lo. 1545]

Memorandum from Richard HZLMS, DDP, to J. Lee RANKIH.
Subject: Informaticn Developed on the Activity of Lee
Harvey 0SWALD in Mexico City.

29 Gctober 1964 DDP 4-5558

Hemorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Transmittal of OCR Publication: “Foreign
Press Reaction to tha Warren Report“, and Follow-Up
Report, dated 22 October 1964.
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AGENCY DISSEMINATICNS TO THE F8I ET AL REGARDING RUMORS AND

LEGAILUNS REDGMPLL1G PRESILENT NEUNEDY ASGASSINAT LT,
10 October 1963 DIR 74673
Lee Harvey QSWALD, Contact with Soviet Embassy, Maxico )
' City, 1 October 1563.
Recipients: F8I, I&NS, State, White House.
© 23 Hovember 1953 DIR 84915
Information relating to telephone call on 28 September : ?‘f
1963 to Soviet Ezbassy im Mexico City. b ow'
. Recipient: FBI. EP
25 November 1963 DIR 84950

‘Subject: Silvia T. DURAN, Mexican Employee of the
Cuban Embassy [sic ~ Consulate] in Mexico City;
Contact with Lee Harvey 0S«ALD.

Recipient: FBI.

25 November 1963 DIR . 84951 '

CIA requests informatibn relating to OSWALD's ac-
tivities in Mexico City (from FBI interrvogation
of 0SHALD).

Recipient: FBI.

26 November 1563

Subject: Reported Anonymous Telephone Message.
Recipient: FBI.

26 Hovember 1963 ) €5Ci-3/778,826

Subject: Lee Harvey 0SWALD, Suspected Assassin of

President Kennedy. Encloses transcripts of tele-

phone calls macde on 27 and 28 September and 1 and

3 Dctober 1963. )
Recipient: FBI. .
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26 Novezber 1963 €sCI1-3/778,829

O

£ AT, SN R b S B O - ¢

Subject: Same as above.

(Comment: This dissemination may be identical with
CSC1-3/778,826. The above CSCI number appears to

be the correct one, according to a copy of the docu-
ment in CI/SIG file no. 568.)

Recipient: FBI.

26 November 1963 DIR 85069

Subject: Travel of Pro-Communist Costa Rican Congress-
man to Texas on 26 November 1963.

Representatives of this Agency in Costa Rica suspect
that Julio SUNOL Leal, pro-Communist, pro-Castro deputy
to the Costa Rican National Assembly; will try to
gather data in Texas to use in pro-communist-pro-Castro
propaganda in connection with the assassination of
President Kennedy.

Recipient: FBI.

26 November 1963 DIR 85089

Gilberto ALVARADD, a professed Castroite Nicaraguan,
stated to U.$. Embassy in Mexice City on 26 November
1963 [sic - 25 November 1963] that “on 18 September
1963 he saw Lee Harvey OSWALD receive six thousand
five hundred dollars in a meeting inside the Cuban
Embassy in Mexico City.”

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received a copy. [Warren Commission]

26 November 1963. DIR 85176

Subject: Marina Nikolaevna OSWALD (information volun-
teered on Marina OSWALD by Moroccan student Mohamed
REGGAB studying in West Germany).

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy.

26 November 1963 DIR 85177

Subject: Telephone Communication between Duban Presi-
dent DORTICOS and Joaquin HERNANDEZ Armas, Cuban Am-
bassador to Mexico.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy.
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26 November 1963 Unnumbered

Subject: HUNTER Report No. 10815.
Recipient: FBI.

26 November 1963 Unnumbered

Subject: HUNTER Report No. 10815.
Recipient: FBI.

26 November 1963 Unnumbered

eV

Subject: Passage of IN 68291 from Mexico City to the  w¢*’
Whit~ House. (OSWALD's reported presence in Mexico

City on 18 September 1963.)

Recipient: FBI.

27 November 1963
Subject: Lee Harvey OSWALD, Soviet Activities in
Mexico City, 18 - 24 November 1963.
Recipient: FBI.

27 November 1963 DIR 85182

€sCI-3/778,881

Subject: Lee Harvey OSWALD. On 23 November, Richard
Thomas GIBSON, an American living in Switzerland, who
was acquainted with OSWALD, made statements regarding
latter to a close friend in Bern.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]

27 November 1963 DIR 85196

According to information from Nicaraguan Security
Service, Gilberto ALVARADD Ugarte was a Nicaraguan
intelligence source from 1962 to August 1963.
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy.

27 November 1963 DIR 85199
-1 Information solicited from Gilberto ALVARADO Ugarte.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]
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<, 27 November 1963 DIR 85222

Subject: Silvia T. DURAN, Mexican Employee of the Cuban
Embassy [sic - Consulate] in Mexico City, contact with
Lee Harvey OSWALD.

Recipient: FBI.

26 November 1963 DIR 85246

Dr. Jose GUILLERMO Aguirre of Mexico reports information
regarding Lee Harvey OSWALD.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service re-
ceived copy. (Also relayed to S. PAPICH of the FBI by
CI Staff on 27 November 1963.)

27 Hovember 1963 DIR 85471

Subject: Rearrest of Silvia DURAN.
Recipients: FBI, State, White House.

27 November 1963 DIR 85573

Information from U.S. Ambassador MANN for Secretary of
State RUSK regarding Ambassador HERNANDEZ, Cuban Am-
bassador to Mexico, and Gilberto ALVARADQ.

Recipients: FBI, State, White House.

27 November 1963 Unnumbered

information on Arnesto RODRIGUEZ relayed by telephone
to S. PAPICH. )
Recipient: FBI.

27 Movember 1963 Unnumbered

Information regarding photographic coverage of Cuban
and Soviet Embassies in Mexico City passed to S. PAPICH
of the FBI.

Recipient: FBI.

28 November 1963 DIR 85657

on 26 November a British journalist named John WILSON-
HUDSON gave information to the American Embassy in

oo
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London indicating that an "American gangster type named
RUBY" visited Cuba around 1959.
Recipients: FBI, State, White House.

28 November 1963 DIR 85662

Further interrogation of Gilberto ALVARADO Ugarte.
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Commission)
28 November 1963 DIR 85665
The Hague Station reports that on 23 November 1963,
a local Castroite named Maria SNETHLAGE talked to
Third Secretary Ricardo SANTOS of the Cuban Embassy.
SNETHLAGE claimed she knew the Mr. Lee [sic] who
murdered President Kennedy.
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]
29 November 1963 €SCI-3/778,893
Subject: Interrogation of Silvia Tirado de DURAN and
Horacio DURAN Navarro.
Recipient: FBI.
29 Hovember 1963 DIR 85666
Acting upon an FBI request, the Agency requests ALYARADQ
be turned over to Mexican authorities for additional
interrogation.
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Commission]

29 Kovember 1963 DIR 85668
Highlights from the interrogation of Horacio DURAN Navarro
and his wife, Silvia Tirado de DURAN.
Recipients: FBI, State, White House.

29 November 1963 DIR 85670

Sensitive sources . . . have reported that when the
23 November arrest of Silvia DURAN became known to
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the personnel of the Cuban Embassy there was a great deal
of discussion.
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Commission]

29 November 1963 DIR 85691

Series of anonymous telephone calls to the office of the
Naval Attache in Canberra, Australia, by a man claiming
to have knowledge about a Soviet plot to assassinate
President Kennedy. .

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service re-
ceived copy.

29 November 1963 IR 85714

Release of Silvia DURAN for second time on 28 November.
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy.

29 November 1963 DIR 85744

Interrogation of Gilberto ALVARADO Ugarte.
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy.

29 November 1963 DIR 85758

Translation of interrogation of Silvia DURAN and
Horacio DURAN Navarro.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]

29 Rovember 1963 DIR 85770

Series of incidents which have produced a report
alleging advance information on assassination.
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]

29 November 1963 Unnunbered memorandum
Telephone contact with S. PAPICH concerning rumor

that OSWALD had made a bank deposit.
Recipient: FBI.
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30 November 1963 CSCI1-3/778,894
Subject: Article in 29 November 1963 issue of Washington
Post suggesting two men involved in assassination.
Recipient: FBI.

30 NHovember 1963 DIR 86063

Gilberto ALVARADO Ugarte Admits his story a fabrication.
Recipients: FBI, State, Wkhite House. [Warren Commission]

3 December 1963 DIR 86496

Information relating to OSWALD's presence in Mexico.
Recipient: FBI.

7 December 1963 DIR 87667

Re-interrogation of Gilberto ALVARADO concluded.
Recipient: FBI. [Warren Commission]

9 December 1963 DIR 87731
Richard BEYMER, American movie actor, in touch with
Cuban Embassy, Mexico City.
Recipient: FBI.

9 December 1963 DIR 87796

4

Letter mailed in Stockholm on 25 November 1963 alleging
assassination arranged by Communist Chinese.
Recipients: FBI, State, Khite House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]

9 December 1963 Unnumbered Memorandum

Telephone contact with S. PAPICH regarding identity of
& source who claims plot to assassinate Kennedy prepared
and executed jointly by the Communist Chinese and Cubans
through intermediaries. (See JMWAVE 8658, IN 75502.)
Recipient: FBI.

12 December 1963 €SC1-3/779,048
Subject: WILSOM, Carlos John (also: WILSON-HUDSON,
John; WILSON, John Hudson.) .

Recipfent: FBI.
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12 December 1963 DIR 88643
Subject: Letter Relative to Assassination of President
Kennedy Sent to United States Embassy in Costa Rica.
Recipients: FBI, State, White House. [Marren Commission]

12 December 1963 DIR 88682
Cuban Ambassador to France received instructions not
to comient upon the assassination.
Recipients: FBI, State, White House.

12 December 1963 DIR 88747

Subject: Second Interrogation of Silvia DURAN.
Recipients: FBI, State, White House.

13 December 1963 €sC1-3/779,136

Subject: Mexican Interrogation of Gilberto ALVARADG.
Recipient: FBI. [Warren Cormission]

16 December 1963 €SCI-3/779,135

Subject: Peter DERYABIN's Comments on Yennedy Assassination.
Recipient: FBI.

— 18 December 1963 DIR 89970

Further Information on Richard Thomas 6IBSON.
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. LWarren Commission]

18 December 1963 DIR 89980~
Subject: Actions of Silvia DURAH after her first
interrogation.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]

27 December 1963 €SC1-3/779,297

Subject: Assassination of President Kennedy {arranged
by the Cuban Government and the Communist Chinese).
Recipient: FBI.

40

SECAET.




14-00000

SECRET

3 January 1964 Unnumbered ¥emorandum

Telephone contact with S. PAPICH on 3 January 1964
regarding newspaper article ajpearing in El Caribe
on 27 November 1963 and possible connection with
ALVARADO's interview in the U.S. Embassy on 26 No-
vember.

Recipient: FBI.

10 January 1964 £sC1-3/779,482
Subject: Second Mexican Interrogation of Silvia
DURAN. .
Recipient: FBI. [Warren Comission]

27 January 1964 €SCI1-3/774,729

Subject: Possible Relatives of Marina Nikolayevna
OSWALD.
Recipient: FBI.

30 January 1964 €sC1-3/778,814

Subject: Jack L. RUBY, Lee Harvey OSWALD.
Recipient: FBI.

: § February 1964 CsCI-3/779,817

Subject: Lee Harvey OSWALD. (fhformation on names,
addresses, and telephone numbers relating to the
Soviet Union.)

Recipient: FBI. .

18 February 1964 DDP 4-0860

Hemorandum for the Director, Federal Bureay of
Investigation.

Subject: Assassination of John F. Kennedy.

("In connection with our efforts to assist the
President's Commission on the Assassination of
President Kennedy by providing information which
might be helpful in interpreting available ma-
terials relating to OSWALD's activities abroad,
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we have considered the entry with regard to attempted
suicide. We consider this entry as being.of consider-
able importance and one which might be subject to
verification.”)

Recipient: FBI. [Copy to Warren Commission]

18 February 1964 popP 4-0861

Memorandum for the Director, Federal Bureau of
Investigation.

Subject: Assassination of President John F. Kennedy.
(*. . . 47 photcgraphs which were among the effects of
Lee Harvey OSHALD, . . . . It appears that most of
the photographs were taken in the USSR and depict
Soviet gontacts of OSWALD or scenes in the Soviet
Union.*

Recipient: FBI. [Copy to Warren Commission]

18 February 1964 DOP 4-0862

‘ Memorandum for the Chief, United States Secret Service.
: Subject: Assassination of President John F. Kennedy.

: {Verification of entry in "Historic Diary” relating to

; OSWALD's attempted suicide.)

Recipient: Secret Service. [Copy to Warren Commission]

18 February 1964 DOP 4-0864

Memorandum for Mr. Thomas L. Hughes, The Director of
Intelligence and Research, Department of State.
Subject: Assassination of President John F. Kennedy -
Verification of Entry in "Historic Diary”.

Recipient: State. [Copy to Warren Commission]

20 February 1964 €sC1-3/779,988
Subject: Lee Harvey OSWALD. ({Information regarding
Annette SETYAEVNA and Lillie May RAHM.)
Recipient: FBI.
22 February 1964 DIR 03101
Subject: Further Information Provided by Moroccan

Student Mohamed REGGAB.
Recipient: White House (attention Secret Service.)
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11 March 1964 £sC1-3/780,344

Subject: Summary of Findings in Regard to Allegations
by Mohamed RECGAB Relative to Marina OSWALD.
Recipient: FBI.

20 March 1964 €s5CI-3/780,612

Subject: Assassination of President John F. Kennedy.
{Photograph of an individual closely resembling
0SWALD.)

Recipient: FBI.

16 April 1964 €sC1-3/780,881

Subject: Assassination of President John F. Kennedy.
(Information regarding Lydia DYMITRUK.)
Recipient: FBI.

8 May 1964 DDP 4-2351

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Marina OSWALD's Notebook.

Recipient: Copy of attachment forwarded to FEI.
[Harren Commission]

11 May 1964 CsC1-3/781,172

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Traces on Soviet names,
addresses, and telephone numbers from an address book
belonging to Marina OSWALD.)

Recipient: FBI.

13 May 1964 CsC1-3/781,282

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Identification of :
photographs sent to CIA by FBI.) :
Recipient: FBI. )

15 May 1964

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Role of Cuban Intelligence Service in Processing
Visa Applicants; Reaction of the Service to the Assassi-
nation of President Kennedy.

Recipient: FBI. [Warren Commission]
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5 June 1964 C5C1-3/781,543

Subject: Lee Harvey OSWALD. {Use of Machine Colla-
tion Program to Check Qut Cubans Mentioned in Letter
of 27 November 1963 from Mario del ROSARIA Milina.)
Recipient: FBI.
10 June 1964 €SCI-3/781,841
Subject: Information Concerning Jack RUBY.
Recipient: FBI.
$
29 June 1964 €sC1-3/782,085
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Investigation of Allegation that OSWALD was
in Tangier, Morocco.
Recipient: FBI. [Warren Commission]

2 July 1964 DOP 4-3401

Menorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
{Remarks made by Soviet Consul Pavel Antonovich YATSKOV.)
Recipient: FBI. [Warren Cormission]

27 August 1964 £SCI-316/00856-64
Subject: No Indication of Subject's Defection Having
Been Used for Propaganda by the Cuban Government.
Recipient: FBI. [Warren Commission]

3 September 1964 DDP 4-4600

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: OSWALD Documents Supplied by the Cuban

Government.
Recipient: FBI. [Warren Commission]
€ October 1964 CSCI-316/01446-64

Subject: VIADUCT Interview on 9 September 1964; His
Comments on Seven Photographs Forwarded by the FBI.
Recipient: FBI.
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23 December 1964 CSCI-316/02545-64

Subject: Allegation of Unidentified Scientist of
Cuban Involvement in Assassination.
Recipient: FBI.

2 March 1965 CSCI-316/00925-65

Subject: Marvin KANTOR, Possible Connection with
Investigation of Lee Harvey and Marina 0OSKALD.
Recipient: FBI.

30 June 1968 €SCI-316/02654-65

Subject: Silvia DURAN.
Recipient: FBI.

2 September 1966 CSCI-316/04482-66

Subject: Rima ZMITROOK, Lee Harvey OSHALD's In-
N tourist Guide in Moscow.
Recipient: FBI.

14 June 1967 CSCI-316/03243-67

Subject: Allegation of Oscar COUNTRERAS, HMexican
Newsman, That OSWALD Visited UNAM Campus Shortly
é After the Cuban Embassy Refused Him a Visa to
Visit Cuba. CONTRERAS' Statement of Dubious
! . Credibility; Information Passed to Mexican au-

thorities.

MEMORANDUM SUBMITTED BY CIA TO THE WARREN
COMMISSI0W 0N RUMORS AND ALLEGATICNS RE-

LATING 10 THE PRESIDENT'S ASSASSINATION

31 January 1964
Subject: Information Developed by CIA on the

Activity of Lee Harvey OSWALD in Mexico City,
28 September - 3 October 1963.
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§ March 1964

Subject: Summary of Findings in Regard to Allegations
by Mokammed -REGGAD Relative to Marina OSWALD.

18 March 1964

Subject: Article Alleging that OSWALD was interviewed
by CIA in Moscow.

. 31 March 1564 DDP 4-1655

Subject: Reports on Activities and Travel of Lee Harvey
QSWALD and Marina Nikolevna OS®WALD.
Enclosures include the foliowing:
Teletype Message No. 87515, 29 November 1963 ~
paragraph g - Marina SNETHLAGE.
Teletype Message No. 85182, 22 Kovember 1963 -
Remarks made by Richard Thomas GIBSON.
Teletype Message No. 85685, 28 Rovember 1963 -
Remarks Made by Maria SNETHLAGE and Third
Secretary Ricardo SANTOS of the Cuban Em-
bassy in The Hague.

3 April 1964 DDP 4-1699
Subject: Richard Thomas GIBSON.

7 Rpril 1964 bop 4-1783
Subject: Moharmed REGRAB.

4 May 1964 DDP 4-2256

Subject: Additional Information on Lee Harvey (OSWALD.
"A survey of Agency files indicates that all . . .
information known to the Agency on QSHALD's association
{with communists or criminals, either in United States
or abroad) has been made available to the Commission.®

8 May 1564 DOP 4-2351

Subject: Marina OSWALD's Notebook.

{Compilation of traces on what appear to be Soviet
names, addresses, and telephone numbers from an ad-
dress bgok identified by Marina QSWALD as belonging
to her.
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15 May 1964

Subject: Role of the Cuban Intelligence Service in
Processing Visa Applicants; Reaction of that Service
to the Assassination of President Kennedy.

19 May 1964 DDP 4-2534

Subject: Allegations of PFC Eugene B. DINKIN, U.S.
Army, Relative to Assassination Plot Against Presi-
dent Kennedy.

22 May 1964 oDP 4-2624

Subject: Anonymous Telephone Calls to United States
Embassy in Canberra, Australia; Relative to Planned
Assassination of President Kennedy.

27 May 1964 DDP 4-2588

; Subject: Letter Accusing the Chinese Communists of
Plotting the Assassination of President Kennedy.
{Comment: Letter received at U.S. Embassy, Stockholm.)

1 June 1964 popP 4-2741

Subject: Gilberto ALVARADO Ugarte. ®
Enclosures: Out Teletype No. 85089, 26 November 1963.
Qut Teletype No. 85199, 27 November 1953.
Qut Teletype No. 85662, 28 November 1963.
Qut Teletype No. 85666, Z8 November 1963. .
Out Teletype No. 86063, 30 November 1963. :
OQut Teletype No. 87667, 7 December 1963.
Memorandum, 12 December 1963, Interroga-
tion of Gilberto ALVARADOD.

3 June 1964 DDP 4-2769

Subject: Documents on Lee Harvey OSWALD Furnished by
the Soviet Government.

4 June 1964 pop

Subject: Information Developed on the Activity of
Lee Harvey OSWALD in Mexico City.
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10 June 1964

Subject: Information Concerning Jack RUBY {(aka Jack
RUBENSTEIN) and His Associates.

12 June 1964
Subject: Letter Relative to Assassination of
President Kennedy sent to United States Embassy
in Costa Rica.

29 June 1964 poP 4-3347

Subject: Investigation of Allegation that OSWALD
was in Tangier, Morucco.

2 July 1964 DOP 4-3401
Subject: Lee Harvey OSWALD.
28 August 1964 DOP 4-4479
© Subject: Konstantin Petrovich SERGIEVSKY.
15 September 1964 DOP 4-4808

Subject: Information Concerning Jack RUBY (aka Jack
RUBENSTEIN) and His Associates.

17 September 1968 DOP 4-4839

Subject: Valeriy Viadimirovich KOSTIKOV.
17 September 1964 DDP 4-4922

Subject: Eusebio AZQUE - Former Cuban Consul, Mexico City.
18 September 1964 DOP 4-4953

Subject: Identification of Persons Appearing in FBI
Photograph No. D 33-46 (Commission Exhibit No. 2625).
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Intelligence Sources on Oswald's Visit
to Mexico City in 1963

1.

From the time the Mexico Staticn was opened ii:::::::]

until the arrival of Mr. Win Scott as Chief of Station in

[:::::]the Station had developed a support apparatus to exploit
leads from the Soviet Embassy in Mexico City. This umbrella

type project (LIPSTICK) consisted of multi-line phone taps, three
photographic sites, a mobile surveillance team and a mail inter-

cept operation.

Telephone taps {LIFEAT) were placed by

the local telephone company who was handled by a Station case
officer. The number of lines tapped was limited only by the avail-
ability of a listening post nearby and the availability of language
(English, Spanish, Soviet, Polish, Czech, etc.) transcribers.
Generally, these were Mexican or Mexican-American recruited agents.

Three photographic sites were handled by a Station case
officer assisted by technicians on TDY from Headquarters who
advised the Station on the best types of cameras, films, and con-
cealment devices. These operations had sub-crypts under project
LIPSTICK (namely: LIMITED, LILYRIC and LICALLA). LIMITED was a
fixed site directly opposite the Soviet Embassy (across the

street) which had both a vehicle and a pedestrian entrance. The
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gate to the Soviet Embassy was on the northwest corner of the
Soviet compound and the LIMITED site was diagonally across a
double laned street on the southeast corner of that block (See
attached diagram). LIMITED was the first photo base and opera-
ted strictly on an experimental basis in the early stages. This
base, however, was closed when the Station received word that the
photograph of the "unidentified man" was being released by the
Warren Cormission. LILYRIC was an alternate photographic base.

It was located in an upper story of an apartment building on the
same side of the street as the LIMITED site but in the middle of
the block south. It had a planted view of the front gate of the
Soviet Embassy. LICALLA, the third photographic site, was located
in one of a row of four houses on the south side of the Soviet
Embassy compound. This site overlooked the back garden of the
Soviet Embassy compound. The purpose of this operation was to get
good identification Photographs of Soviet personnel. The three
photographic sites were managed by a recruited agent who was a
Mexican citizen, the son of an American mother and Mexican father
(deceased). This agent collected the film from the LIMITED and
LILYRIC sites three times a week. The film was then devleoped and

printed into 8 x 10 contact print strips. LICALLA film was ori-

ginally processed in the Station but in early due to the

resignation of a technician, this film like that of LIMITED and

LILYRIC was processed on the cutside by a recruited agent.
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Mobile surveillance was conducted by two American
staff officers. These two officers orqanized a surveillance
team of six recruited agents which used late model cars and a
panel truck for surveillance. The team could be activated by
radio from the LIMITED site whenever someone of interest left
the gate of the Soviet Embassy. These agents were aware of
the LIMITED site since they had been issued LIMITED photographs
for identification purposes.

The Station also conducted a[::::::::::}ail intercept

operation, LIBIGHT, which was handled by an American case officer.

obtained

selected letters from a sub-agent

2. Coverage:

coverage was unreliable and insecure as charac-

terized by the nature of the

at that time. The

Mexican Direction of Federal Security (DFS),

was a hip-pocket group run out of the Mexican

Ministry of Government. This Ministry was principally occupied

with political investigations and control of foreigners. Their

agents were cruel and corrupt.
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The listening post had 30 lines connected at one time. The

transcription room was staffed by in

1961, because of mismanagement by the Mexican principals,

the Station Chief, himself, became the project case officer.

A Station officer assisted him in the daily supervision of the
listening post and in picking up the transcripts and the tapes.
There was also an American technician inside the listening post.

3. Oswald Coverage:

in mid-1962,

\post for the telephone numbers of the Soviet,

Cuban and Satellite Embassies ink
age. The Station immediately(

soon thereafter connected five Cuban lines, five Soviet lines,
three Czech lines, two Polish~}iﬁes, and one Yugoslav line. At
the listening post, a live monitor made short sumaries of con-
versations of interest which were then included in a daily re-
suﬁe for the Chief of Station. Later, when a reel was completely
recorded, full transcripts were typed and passed to the Station;
however, there was usually a time lag of a day or two. Reels

which contained Russian or a language other than Spanish or
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English were taken to another location for translation and
typing. Mr. Boris Tarasoff did the Russian translations but
because of the volume of Russian conversations, the trans-
lations usually ran about a week behind the date of the con-
versation. All transcripts were made in either Spanish or
English since the Chief of Station could read only these two
languages and because he personally screened the transcripts
for operational leads.

As soon as the Station learned that an American iden-
tifying himself as Lee Oswald phoned the Soviet Embassy, Miss
Ann Goodpasture of the Station started screening all photographs.
However, here again, there was a backlog because the photographs
were picked up three times a week, but those picked up were usually
for dates a few days befofe since the technician who was proces-
sing the film did so on 2 night-time basis. Further, photographs
were not made initially until a cemplete roll of film was used.
Later this was changed and the operator cleared the camera at the
end of each day regardless of amount of unused film remaining.
The instructions were to covér the entire work day (office hours)
and to photograph all Soviets, their families, all foreigners,
and cars with foreign license plates. Human ervor did occur but
generally the agents were conscientious. The Cuban Embassy cover-

age had more sophisticated equipment using a pulse camera which

frequent!y'devetoped mechanical difficulties.
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Oswald came to the attention of the listening post
operators from a tap of the Soviet line. [t wa; picked up and
taken to Mr. Boris Tarasoff for translation because the caller
was trying to speak in Russian. There was some delay because
Station personnel waited to review the photographs coincidentally
with the typed transcript.

4. Airport Coverage:

This i3 discussed at Tab B.
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SELECTED NEWSPAPER STORIES WITH COMMENTS
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In the course of the re;earch effort Jeading to this general
report, there were newspaper stories relating to the assassination
of President Kennedy and to CIA. Some of these appear to have been
based on specially designed stories emanating from the House Select
Committee on Assassinations. At the time of their appearance they
were the subject of comments prepared in CIA. These newspaper
stories and the comments are attached.
The following newspaper stories and comments are listed below:
Tab G.1 Jack Anderson column on 6 May 1977 alleging
CIA activity in Dallas, Texas in 1963.
Tab 6.2 Jack Anderson column on 20 January 1977 '
: alleging that CIA is tied to a false Oswald
’ story.

Tab G.3 Norman Kempster story on 1 January 1977
alleging that CIA withheld data on Oswald.

Tab 6.4 Clare Booth Luce involvement with Cuban exiles.

Tab G.5 Ronald Kessler story on 26 November 1976
alleging CIA withheld details of Oswald tele-
phone calls, with report on handling of documents.

Tab 6.6 John Goshko story on 13 November 1976 alleging
that Oswald told the Cubans of his plan to kill
Kennedy.

Tab G.7 Tabloid Midnight story on 2 August 1976
regarding CIA and Castra.

Tab G.8 Hashington Post story on 1 October 1976 concerning
CIA consideration of possibly interviewing _
Lee Harvey Oswald in 1960. '
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16 Dy 1977

p o
HEMORASIUM FOR: Dirzctor of Centrel latelligzall ! i
VIA :  Daputy Director of Cestral irtalligonce T e
FROM : John H. Maller

Inspactor General

SUBJECT . Jack Anderson 6 Nay 1977 Coluza Entitled
“0dd CIA Activity in Dallas in 1953"
REFERENCE : OLC Famorandem for Director of Contral

Intelligance - CLC 77-1815 (2ttached)

1. Action Requested: HNone, for inforcaticn only.

2. Dackground: The attachad Jeck Anderson colusn is a
mixture of scme fact and error. Al least portions of it seen
to have baen leaked by somzone connected with the House Salect
Committee on Assessinations.

3.” Factual information on matters ccverad in the article
follows:

a. Alphc 65 was an anti-Castro Cuban Exile
Organization. Antonio Veciana wi2s cne of its
founders. Veciana contacted the Agency on three )
occasions for assistance in an assassination plot
against Castro (December 1963; July 1252 and ppril
1566). On each occasicn he wes turr2d Cown. The
Agency hed no responsibility for or spansorship of
Alpha 64.

b. Veciana was reaisterad in the Inter-Service
2egistry by the U.S. Armmy for the pariod Dovanbars
1982 to July 1685 at which time h2 wis terminatad

witnout prejudice. ;
c. Veciana vepyr~tzdly collaboreted witi a Cuban

Gorvzrnmaat latalligence OfFficer, Guillermd Ruiz, in

conarction with Alpha 56 activitivs. Puiz is riopri ol

to a cousin or Veciana,
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d. Anderseos otteonts to conrzct end Marels )
Bishop with CIA in DJ]!as; nevsaauees ip Dotizs
have tr od to identify Bishop wvitn our DED repro-
sentative in Dallas, Mr. J. Walton loove. Ffo-
cording to cur records, ro Ajency uificovs ever
psed the naee of Foreis Bishop a5 z2n alias., i
one namad Morris Bishop vas ever enploysd by tha
Agency.
e. The FBI identified the three men wio
visited rs. Cdio. Lea Harvey 0s.2ld was not
one of them. The Varren Cormission was satis-
fied that Oswald could not have bz2en in Dalias
at the time of the visit.
"' :':'- ".‘..
‘ i JC')hn H. nu]]er
1 Attachmeat - 1
f Distribution:
: Original - Director of Central Intelligence w/att.
. 1 - Doputy Dirsctor of Central Intelligance w/att.
- 1 - Assistant to the Directer (Public Affairs)e:/att.
’ 1 - 0ffice of Legislative Counsal w/att.
; 1 - Office of General Counsel w/att.
i 1 - Executive Registry w/att
! 1 -~ IG Subject w/att: 1 ‘
1 - 16 Crrono w/att. - ‘
1 - J.L.Leader Chrono wfatt...~"
0I&/Jd.L.Leader: zal . .
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r\ 1 L CIA f\ﬁmr! (v In niss i 1vDn
vl-b e e ey 7 L LJ A RHIV RS e I R TR ‘_) .
Tie secret fies of tha House Aesap . selved from %is Clicontazt altor Kone Beof boem 2 micvp But never Clmawel !
£iaat.ons Commitiew soniain rerorts ol ne«.. j was miied, tozmaites 22

sianze CIA setivitiss i Dildas on t02 T3¢ CLA man, Morr's Bshon, 2s5ad A CLALn3xs S el cuomiite .

e7e ol the Joan z.:.emu-dy Saaseidde  Veciand to £LBIct his cousn, SN AsUalling, rmeanteile, Tl e‘...u

Lan- . . <o-
Credible witaessss' bzva con!.r:xed
ourpast recorts 1138 3 addused 288a8-"
5.3, Lee Harvey Cswald, was in touch
withs antCastro Cutans L Daslas Qoe
conl:dentiad -N:or! slates thal “ia LA
Cswiid was seen leaving tas Datias ole |
fice of &pm &1 This was a Cubaa
commaano 27oup Urained by the CLA
A Cubra CIA ooerative, Aniaio Ve
c.:n 2353 10id 1aveshiyatnes (3at he .
lu:l b2en summoned to Duilas ia Awe

2 2363, by Bis CLA conlact—a mystes
r.ous man who el by lna anz of
Liorris Sishco. Suates 3 conlidesdad
summary: “Velea (Vecianw) artived,
Eisacp wis 2ecemnini=d by uuder
man, Loe Harvey Cowalls™

Arother witnzas why impressed i
lazestizators, Syivia Oulio, tox tﬁem
teat swo soli<astro Cuhane had iatoo-
ducad her 10 aa American Ly thr name
of Leon Oswaid, She was tobd that Os
wid was Lrying ‘i coasines anlk
Castro Cudan gevurs . 30 2l Presi
Cent Kmnedy." Aller the 2aassa
ton, she pacosmirad this Anierican a3
L2e r;r-ey Oswaid, .

2 Fiouse javestizutors Joa't renily
beii:we t3at the Cih bad any pact la
the muler 6 Provident Koanedy,
More lkaly, they suspect 10e CiA may
Sa7s wind o over up sone €0bor.
g2siing conacs with Osrvaid in Dallas,

13 237 ¢z, the CIA ook i3 12
:2':' e t.'apNv"l iat fewsll vasia
Siaxton Cltv ag the 1512 Ll “sifn23ie8
claizmed ke vas dealiay with the Cide
emliad Cubens 12 Dallas Veuiing, Jor
exa=zie, tald of 3 sitange o B2 2o

" Thls 2ot aaly svouid 2ave placed Cs-':

1amo Rwes, w‘:o woeked Jortze Cuban
embassy i3 Mexico City. Delates 2 cone
{identlal rancen “Veciana wis to Solay
Bushop's olfer t0 pay Fuiez 22d kis |
wife 20 sap t3al 'hev bad L.et Wil U3
wald 'n Siexico Cutw™ - s

wald out of Daiias Sat woeld Lave
thrown Suspicion o ixe Casien Jove
eonment. The U Was juler c3l=i ol
Inatead, the CLa o1%ed semrstiingss oo
photodrapas 23 esidence 1332 Cyaald
hogd been (o touch with ol the Cuban
and Soviet 20bassres 13 M2uso Gy

The CLY 208 tapes of 2l phenz 2ails
reing lascdoutof 22159 e:-.ba»?a.
DROWIFIZLS w2l Wi 1aKed Ul BT
ene 2nteread acd (2aving i sse "'*". 3
sies. Gn Cct. 1, 1003, 02 CI.\ soldiad
other US. cmbassi-s 2338 "23 Asmerde
can roale, wWha Llaall: -1 bimsed 23
Lea Cswala, coals c.e-i the Sovidt Eme
bazsy in Liaxico .oy,

Cswald mas Ursorideiin i cadizls

“Ipoentimaing LS yrars od, with 73
aibletie buld, J‘\"..L n3 et raps, with
2 pecwdieg Balcliaa” Lo
Jieq note {2ab 128 "1 RO W27 Invik
c."v reembles the Le2 larvey Os

waid acousad c' 2asassinating ?:.-si-

c'»m Keansdy.”™

Tu2 CIA sonzat phuioer s l
tite AIVY W £ITDaATE WA I v..a-
togragns of Tseaud 0t 122 Soviz 2
hasgy, Daalages 3 esozutiae seZirh
“Tiosz plv:uir‘l“c:. ~o~.54 (B3
pot of 132 corveet Ley fover ‘,;-.n.*
becams (32 Warrea -,u.:x._.\~.-ms >3
B2 TRe Uin 2d -.E'l WYt Ih:l?

.\
e

meniiring camary hippeneG 13 herali
dowmtnts: A3y ll*.r Cswaid ..li»g—‘;iy
vivied i Joviet Embassy. Dul iz
Clyn g a2 Sov‘et _mo.»v's naone

Cuted 33 3esnd t2levhune ood
o soTieUaR oo lisaiifind Dumsal
_.L: ArorrComald™ -

Tor: Ol enness caumed that ths ae

'-‘ vouwe recaein? of the 12t c-u.ov:-
co‘.v-.‘t"..n.u.) “m.; destenysd 2 7%
tine doyuclon ~vvadures ;pyrox.‘-
maicly Che Te-t e b wAS T
eotvea Yot Ehce 023 Levan Yead'ls
fr.er, the T3 Jlasiad 9 nave Laasd
[h1) ‘.e‘w;’mﬂe ciaversation 2at ire
[ £ .aid 2l C2n dast oy—d. T
Fiis e .:eﬂt 313 trat tn2 voice A4
IRASEN Y S VLTS WO
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Tleover €3 Now. 24, 1253 “Tn2 Ce $H
Lcenitence Sz2acy advisad 23 o
G2 §, 1533, aa 2liremely easaiva
sruree Nad reertel Datan indsvieual
Jalzpuliad m:mseil 23 Les Caxald,
v eonlacled (22 Sevisl Imdassy ia
Zia:&:a ity izguring o3
s

"ol 2geats cf this hurean, =22
=t it Csowald in Deilas,
:.x ..n‘ chseopveet plologoacns tt
Taz fnielouai palarral 13 ateve a3d
tave watened 19 2 recording of Ris
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MEMORANDUY FCR:  Deputy Dircctor for Cperations

FROM : Raymond ). iarren
_Chief, Latin America Division
I'4
b
SUBJECTS ot AL Jack snderson 20 January 1977 Colunn
Titled "CIA Tied to False Oswald Story”

9.

B. ldentification of the Mr. ¥ in the
Andcrson Colunn

|

1. The attached colunp, citing the testimony of a Mr. X, :
alleges th2t a ClA agent tried to link Oswald to Cuban intelli-
. gence officers in ‘loxico. There is, of course, no substance %
- the colunn's allegations. The colunn identifies the source as
sir. X hecause of attempts on his 1ife, but subsequently gives
enough inforamation on \lr. X to estahlish his identity. ’

2. According to the Aaderson column, Mr. X was first ret
by his CIA contact in Havana before relations with U.S5./Cuba uere
severed. Mr. X had helped %o organize bank accountants to ci-
bezzle Cuban government funls to finance anti-{astro causes.
Yr. X was rcportedly recruized by a Morris Bishop (CIA contact],
to plan an attceapt on Castro’s life. The plan was to fire =
bazooka from a unearby apartment building while Castro was deliver-
ing onc of his narathon speeches. According to the Andersor
colunn, the plot was discovered by Castro's police and Mp, X
escaped to Miami. Mr. X alse reportedly tried to assassinare
Castro in Chile in 1971 in league with the Venc:ueclan Luis tesala
Carriles, who is now heing Jetaincd in Caracas for the 6 Oc¢=obey
Cubana airline hoabing. The Anderson column ends with the report
that Hr. X worked for CIA until 1973 for expeascs, but wis raid
§253,000 in cash by Morris Bishop when he was terainated.
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M 3. Frouw the above description of Mr. X, it is reasonabty

tear that v, X is Antonio Carlos VECIANA Blanch (208)-312060).
VECLANY, an assistant bank manager and past president of a public .
accountants dassociation in ltavana, fivsi contacted CIA in Havana

in Becember 1960 when he asked the COS, at that tine | !
to help in an assassination plot against Castro. ViCIANA asked
for visas for ten rclatives of the four nen assigned to kKill {ast
and also requested {our M1 rifles with adapters for grenades plus
eight grenades. The COS did not encourage VECIAXA and subscqueatly
checked with an Embassy officer who reported thar VECIANA had made
similar "wild-eyed" proposals to hin. On 23 Novexber 1961 the

Mianmi News published a report of an unsuccessful attempt by Antonio
VECTAUA to kill Castro. VECIANA reportedly had arranged to
assassinate Castro and Cuban President Osvaldo Dorticos on 5 Octeber
in Havana, but the bazooka he was using failed to firec.

ro,

4. There has been no Agency relationship with VECIANA. A
POA, which was granted for his use in para-military affairs in
January 1962, expired in Movember 1962. VECIANA was born on
4 October 1935 in Havana. He was a menber of the People's Revo-
lutionary Movement, an anti-Castro group in Cuba during 1960-61, and
was one of the founders of Alpha-66. A certified public acceuntant
by trade, VECIANA was with A.I.D. in La Paz in 13%u8-72. VECTARA
was registered in ISR to the U.5. Aray in November 1962 and he
was torminated without prejudice im July 1966. Ca 23 July 1962
VECIANA was interviewed, at his request, by Mr. iiarry Real from
the DCD New York office. VECIANA asked Real to arrange a meeling
with a senior CIA officer to discuss Alpha-66's plans to assassinate
Castro and to request CIA's assistance (U.S.$100,000; 10,000 Cuban
pesos; 48 hand grenades). There is no jpdication that this request
was ever acted upon by CIA. ‘

]

°s. In April 1966 a LA Division officer,

the alias John Livingston, met VECIANA in New YOrx City. —Th
meeting was arranged by a retired naval officer, Janes Cogswelld
who had informed Chief, Wl Division that he had iaformation of valuc
concerning Cuba. When arrived in New York City for the meeting,
he was introduced by Cogswell to VECIANA. He imueadiately launched
a discussion of the Cuban political situation and noted his strong
fecling that the only solution was the assassination of Castro.

advised VECIANA that he was in no positioa to provide hin with
FESTstance or cacuurage him in an assassination attempt and sas only
interested in gathering information which he thought was the purpose
of the mceting. VECIANA subscquently said that his roommate Felix
ZABALA, a Cuban refugee, had excellent contacts ia lavana. 1t was
clear to however, VECIANA was attempting tc use ZABALA poten-
tially to get Ageacy financial support for his crganization.
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VEUTARA suggested that 350,000 vould be needed to get his
cactivitices off the ground. [::::]indicatcd to VECIANA that he
.sould loek into the ZARALA watter and would probubly arranze for

ZABALN to be tontacted in Puerto Rico.

6. There is no indicuation in the file that any Agency officer
in contact witlh ¥YECIANA ever used an alias Morris Bishop. There is
no Morris Bishep listed in true nane in the DDO rolls. There was
never any coutractual relationship with VECIANA and he was not
paid CIA funds.

7. On 11 January 1977 a sanitized copy of VECIANA's 201 file
was made availuble to staffers fron the Scnate Sclect Committee on
Intelligence.

e B

Ramcend L. TLPrea

Raymond A. Warren
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- Distribution:
Orig &§ 1 - Addressee
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- Jack Anderson and

M}/S'}:ery Yyitness in JWK Inquiry

i A mysiery wi'ness has swors 00 cone
gressional investizuiors (vt & Coneral
Intellizence Agenoy 2zent introduced
bim 10 Lee Harvey Os»2ld in Dal'as
three montks pefcre Cywald gunsed
down Presicent Joza F. Kenpedy. .

© “The wimmess, whem we have azeed -

{0 identlly cniv 23 Mr. X because of ate
" lempts of his Lifa is the fonncer of a
Cuban terrorist zrsup 183 worsed

- elesaly with ine CLA. :
* - The group heid vecret =petings at
<. - 3125 Eodandale in Dallas belors *ne 23.
" sassipaton. Not lorg alter Kensedy

was siot, 3 Dallzs deputy sherif? was

.. told by a3 izformant 1hat Oswaid Bad

* . bean assechating with seme Cubars at
T 1*3129 Harlerndale™ - Cel
T Mr, X's dramatic tesimony exsts

T pew Nzt on tae siory Svima Cdin,

. - daughter of a wealtnny crposeat of Cae
= baa Premier Fids] Casro, 10id to the

©8L Two mmeaths helfors the [eznedy -
killing, she related, she was vinted 3 -

ber Dalias avartment by toree meen
who iCeanfied themselves 2s frneads
. -efberfatyer. : -
" _Osne was inoduced 1o ber 23 “Leon
T Oswald” When she saw tte pictuse Gy
. th2 zewstapers of the man whe 2ad
" .- shot Kenredy, she famnted from s=ock,
- I was ihe same Ogwald, she was cur-
" -tain, whko Zad visited her zparient.
" Congressional investizators bave
-Bow Jaursed that the D2te J. E-zap
+Eocover ceiberately misled the % ar-
. ten Comxmissicn about Odio's mystars-
" ors visitors. She was such 2 nersuanve

- - “witDess that the cormmission staff was -

©. prepaiing o invesfigate her sory

theropghly. L. named Willle Somarea® who turned
Stalf embers even speculated, 2 the t2p2 over 16 the £31 the next day.
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10 January 1977

MEMDRANDUM FOR: Chief, Counterintelligence Staff

FROM : Russell 3. Holwes
CI Cperations Crow

SURJECT : Article by Yorman Xewpster Appearing in
the Los Angeles Times of 1 January 1977
and Entitled "CIA aithheld Data on Oswald’ '
(copy attached) P

bes.

In light of the inaccurate and misleading statements
attributed by Xerpster to Sprague, the following comments are
offered in rebuttal.

-a, "The CIA withheld froz the FBRI for almost
two months in 1965 1AIoraticn that Lee ratvey Uswald
had talked with Cudan and Sov.et OIficiais about nis
desire to Visit those counlries . . .

Comment: Oswald's nane did not surface in Mexico City until

1 October 1963 when a hitherto unknown male telerhoned the

Soviet Ezbassy. During this teleghone call, the caller identi-

fied himself as “Lee Oswald.” Or 8 Octcber 1963, the Mexico

City Station cabled to headquarters the highlights of the

transcript of the conversation. ®

{1) On 1 October 1963, an Arerican male who
spoke broken Russian and said his name was Lee
Oswald (phonetic), stated he was at the Soviet
Erbassy on 28 Septerber wien he spoke with a consul
whom he believed to be Valeriy Viadinirovich
Kostikov. Oswald asked the Soviet guard Ivan
Cbyedkov, who answered, if there was anything new
regarding a telegran to washington. OCbvedkov upon
checking said nothing had been received yet, but
the request had been sent.

(2) Mexico Station said it had photographs of
a male who appeared to be an Aperican entering the
Soviet Erbassy at 1216 heurs, leaving at 1222 on :
1 October. His apparent age was 35, athletic J
build, about six feet, receding hairline, balding
top. Wore khakis and sport shirt.
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(3) No local dissemination was being made by
the Station. [MEXI 6433 (IN 36017), 8 October.]

(Note: Cablese has been rendered here into readable English,
without substantive changes or omissions. Cryptonyms and
pseudonyms have been omitted or put into clear text.)

The above information was received in Headquarters on
9 October; the following day Headquarters incorporated this
information in an electrical dissemination to the Federal Bureau
of Investigation, the Departzent of State, the Department of
the Navy, and the Imrigration and Naturalization Service.

(1) On 1 October 1963 a reliable and sensitive
source in Mexico reported that an American male
who identified himself as Lee Oswald, contacted the
Soviet Embassy in Mexico City inauiring whether the
Embassy had received any news concerning a telegram
which had been sent to Washington. The American
was described as approximately 35 years old, with an
athletic build, about six feet tall, with a "receding"
hairline.

{2) It is believed that Oswald may be identical
.. _  to Leé Henry [sic] Oswald, born on 18 October 1939
’ in New Orleans, Louisiana, a former U.S. Marine who
defected to the Soviet Union in October 1959 and later .
made arrangements through the United States Embassy ' i
in Moscow to return to the United States with his
Russian-born wife, Marina Nikolaevna Pusakova [sic]
and their child.

(3) The information in paragraph (1) is being
disseminated to your representatives in Mexico City.
Any further information received on this subject
will be furnished you. This information is being
made available to the Irmigration and Naturalization
Service. [DIRECTOR 73673, 10 October 1963.)

{Note: It should be pointed out that for some unknown reason . :
the Headauarters desk responsible for making the dissemination
neglected to include the information that Oswald had visited the
Soviet Embassy on 28 September 1963.)

It was not until 22 Novermber 1963, when the Station initiated
a review of all transcripts of telephone calls to the Soviet Embassy

!
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that the Station leamned that Oswald's call to the Soviet Embassy
on 1 October 1963 was in connection with his request for a visa
to the USSR. Because he wanted to travel to the USSR by way of
Cuba, Oswald had also visited the Cuban Embassy in an attempt to
cbtain a visa allowing him to transit Cuba.

Inasmuch as Oswald was not an investigative responsibility
of the CIA and because the Agency had not received an official
request from those agencies having investigative responsibility
requesting the Agency to obtain further information, the Station
did nothing other than ask Headquarters on 15 Octcber 1963 for
a photograph of Oswald. [MEXI 6534 (IN 30357), 15 October 1963.]
On 25 October 1963, Headquarters sent a request to the Department
of the Navy for a photograph of Oswald. [DIRECTOR 77978,

24 October 1963.] It was not until 26 November 1963, however,
that the Navy Department apparently responded to this request by
sending directly to the Mexico City Station a photograph of Oswald.

In response to a question from the Warren Commission, the
Federal Bureau of Investigation, on 6 April 1963 stated that:

"The investigation of Oswald in 1963 prior to receipt
of the Central Intelligence Agoncy comamication
dated 10 October 1963 was directed toward the primary
objective of ascertaining the nature of Oswald's
sympathies for, and connection with, the FPCC (Fair
Play for Cuba Cormittee) or subversive elements. The
Central Intelligence Agency cotmamication which
reported that a man, tentatively identified as Oswald,
had inquired at the Soviet Embassy concerning a
telegram which had been sent to Washington did not
specify the nature of the telegran. This contact
with the Soviet Embassy interjected a new aspect into
the investigation and raised the obvious questions of
why he was in Mexico and exactly what were his
relations with the Soviets. However, the information
available was not such that any additional conclusions
could be drawn as to Oswald's svmpathies, intentions
or activities at that time. Thus, one of the objectives
of the continuing investigaticn was to ascertain the
nature of his relations with the Soviets considering

. the possibility that he could have been recruited by

; the Soviet Intelligence Services. The Central

; Intelligence Agency corsmmication, dated 10 October 1963

stated that any further information received concerning

Oswald would be fumished and that our liaison repre-

J sentatives in Mexico City were being advised. On
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18 October 1963, one of our FBI liaison repre-
sentatives in Mexico City was furnished this infor-
mation by Central Intelligence Agency and he arranged
follow-up with Central Intelligence Agency in Mexico
City for further information and started a check to
establish Oswald's entry into Mexico. Subsequent to
the agsassination, Central Intelligence Agency also
advised us of Oswald's contact with the Cuban Embassy
in Mexico City at the time of his visit there.”

[Commission Exhibit No. 833 (FBI Letter to J. Lee Rankin,
dated 6 April 1964}.)

b. "Chief Counsel Richard A, Sprague said that the
committee statf had learned that a CL\ message des-
cribing Oswald's activities in ‘lexico to tederal
agencies such as the F3I had been rewritten to elimi-
nate any mention of his request for Cuban and soviet
visas., The message was sent 1n LUctober, more than a month
betore the November 22,1963 assassination.”

Comment: It is not CIA practice to disseminate raw information in
e torm it is received from the field. Field reports are received

in Headquarters where they are first reviewed by the action desk.

The informaticn is then written in a form suitable for dissemination

to the intelligence commmity, including additional information,

-4f available, from the Agency's central counterintelligence files

to make the report more meaningful to the recipient(s).

Upon learning that on 1 October 1963 an American identifying
himself as Lee Oswald had telephoned the Soviet Embassy, the Mexico
City Station cabled to Headquarters on 8 October 1963 the highlights of
Oswald's conversation with the Embassy. Because the Station at that
time did not know that Oswald was Lee Harvey Oswald and that he had
come to Mexico to apply for visas to the Soviet Union and Cuba, the
Station reported only that information obtained through telephone
tap operation against the Soviet Embassy. :

On 10 October 1963, the dav after it received the informdtion
relating to Lee Oswald and his contact with the Soviet Embassy,
Headquarters incorporated this information in an electrical dissemi-
nation to the commmity and included a brief summary of biographic
information obtained from central cownterintelligence files on the
possible identity of Lee Oswald. Since Headquarters had no indi-
cation before 22 November that Oswald had gone to Mexico to apply
for Cuban and Soviet visas, there was no question of eliminating any
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mention of Oswald's request for such visas.

Within its limitations and capabilities, Mexico Station had
complied with the Agency regulations pertaining to reporting on
Americans abroad. The Station had informed Headquarters which in
turn had alerted those agencies with an investigative or policy
interest in Oswald as an American in the United States. Headquarters
also instructed the field station to inform the local representatives
of those agencies.

As mentioned above, the action desk in Headguarters neglected,
for unknown reasons, to include the fact that Oswald had visited
the Soviet Embassy on 28 September 1963. Had this information been
included it would have indicated to recipients of the report that
Oswald had more than a fleeting reason to be in contact with the
Embassy; however, as already stated, the reason for the 28 September
contact and the subject of the telegram to Washington were, at that
time, unknown.

¢. 'The CIA's decision to withhold information
was reversed shortly after Kennedv was kilied."

Comment: This statement is patently false and misleading. It is
totally incompatible with Sprague's remarks to Agency representatives
in Headquarters on 24 November 1976, i.e., "he will not prejudge the
Agency for any sins of 'omission or commission'."

4 “d. "Sprague told a press conference that it was
impossible without more information to know why the CIA
had censored its own message.”

Comment: If Sprague needed more information, why did he not ask
e Agency for an explanation, instead of making it appear to the
public that the Agency has been dishonest in its dealings with the

intelligence commmity?

e. "But he said the incident raised two interesting
gquestions: what might the other agencies have done
differentlv if they had been more fullv intormed, and
why did the CIA decide to remove 'information That was
considered pertinent enougn to be DUt in an initial
dratt of the message:' ¥

Comment: As already mentioned, the Agency did not know initially
why Oswald was in contact with the Soviet Embassy in October 1963.
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It was only after the news of the assassination had reached the
Station that the Station initiated a review of its heldings. As
a2 result of this review, the Station learned that Oswald had also
visited the Cuban Embassy and that Oswald's contacts with the two
embassies were in connection with his desire to travel to the
Soviet Union by way of Cuba.

As to what "'other agencies" might have done had they had more
information, attention is drawn to the FBI's comment in response
to the Warren Cormission's question. According to the FBI's
response, some investigation had been initiated on or about
18 October in Mexico. By the 25th of October, FBI headquarters had
informed its field office in New Orleans ''that another Agency had
determined that Lee Oswald was in contact with the Soviet Embassy
in Mexico City in the early part of October 1963." The New Orleans
field office in turn informed the Dallas office which had juris-
diction over Oswald's place of residence. (For further detail, see
IV H 447 and 459.) There was, however, no request, oificial or
otherwise, from any of the responsible departments and agencies in
Washington for further details as to Oswald's presence in Mexico
and his reasons for contacting the Soviet Embassy.

f. "The committee said its staff investigaters
had recently questioned a former CIA agent who hea
_personal knowledge” of Oswald's visits to the Scviet
and Cuban erbassies in MexicO. AS & Tesult Of c=ac
interview, the report said, statf members were sent to
Mexico, where thev found and questioned additionas
witnesses,'

Comment: Sprague's characterization “a former CIA agent” is probably
in reference to David Phillips. The latter's "revelaticns” to staff
investigators (and also to Ronald Kessler) were unfortinate to say
the least, in that they were inaccurate, so far as we iknow. There

is no indication in the Oswald files that Oswald wanted to make a
deal with the Soviets in return for a free trip to the USSR. The
“additional witnesses" in Mexico, it is believed, are 3aris Tarasov
and his wife, both of whom had been under contract with the Agency

in 1963. We have not been informed, officially or otherwise, by
Sprague what Phillips and the Tarasovs told the staff investigators.

g- " 'These witnesses had never been sought cut
before by any investigative bodv, notwithstanding <n
fact that thev had important informaticn concerning
statesents bv Lee Harvev Oswald 1n YBXicO WiTHin oo

%

days ot the assassination of President hennedy,' tae

report said.”
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Corment: If "these witnesses" include people other than the Tarasovs

' 1t would be impossible, at this time, to make an appropriate comment.

The fact remains, however, that if Sprague had obtained additional
details, he should hold such information and not make it public
until the Agency has had a chance to review it and comment. There
are many examples in the Oswald files of statements made by people
claiming to have knowledge of Lee Harvey Oswald which have been
proven to be fabrications. One such person was Gilberto Nolasco
Alvarado Ugarte who, on 16 November 1963, came to the U.S.
Embassy in Mexico City. He clained he had been in the Cuban
Consulate in Mexico City on 18 September 1963 when a man he later
recognized to be Lee Harvey Oswald received $6,500 in cash to kill
an important person in the United States. After thorough investi-
gation by Mexican authorities, the Mexico City Station, and the FBI,
it was concluded that Alvarado had completely fabricated his story

about Cswald.
Russell B. Holmes
Attachment
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MEMORANDUM FOR: Director of Central Intelligence
VIA : Deputy Director of Central Intelligence

FROM : John H. Waller
inspector General

SUBJECT president Kennedy Assassination - Wrs. Luce Story

1. Action Reguired: None; for information only.

2. Background: In 1975, Mrs. Clare Boothe Luce telechonically
informed Director William Colby of suprort she had rendered to certain
Cubans who were conducting their own jndependent operations against
tha Castro Government in 1961 and 1352. Hrs. Luce stated. that she and
Mr. William Pawley, an American financier long associated with the B
Dominican Republic, haiped finance a cotorboat for three Cubans. The
three Cubans, concurrently, were members of a CIA supported Cuban
exile organization. After the 1962 missile crisis, all resistance
groups against Castro were ordered to cease operations. At this time,
¥rs. Luce and Mr. Pawley also ceased treir financial support. In
1963, very shortly after she assassin2tion of Presicent Kennedy, the
Cuban captain of the rotorboat, which ¥rs. Luce helped to sutsidize,
phoned Mrs. Luce to inform her that =ncwald was a hired gun®. She, in
turn, informed him to tell all to the FBI. At the behest of Director
Colby, Mrs. Luce passed the story on 0 Senator Richerd gchwaiker, .
chairman of the subcommittee iavestigating the Warren Cozmission Resort.

@y - - -
.

A version of the information was given to columnist Betly
Beale and was published in the Yashington Star on 16 hovenbar 1575
(attached). A staff member of the Senate Salect Ccrmittee, on 10
December 1975, jnquired es to what the Agency thought of the story.
The Agency oral response was that it had nothing to add to the news-
paper story and that since this query involved U.S. resident Cuban .
refugees, the FBI would be the proper agency to contact. i
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- The transcripts were réceived by CIA's Inspector General
- on 22 Dacember 1976 from Mr. Colby's secretary. At the sugcestion
of the Inspector General, the Office of Security sant copies of the -
transcripts and a background note to the Federal BSureau oF Investi-
gation in January 1977. 4e do not knCw whether the FBI passed this
information to the House Select Cormittee on Assassinations.

This story is surmarized here for your backgrourd in the
event that it should be replayed by the press as a result of releases
which may be made by the House Assassination Subcommittee. Yhile it is
not a new story, the actual CIA transcript of Mrs. Luce's convarsation
with tr. Colby could be considered newsworthy and could be presented
in a manner detrimental to CIA.

i . '/7 : '//
¢ . .. '/,' n - '1"/
‘Hn?§<;/’/’~ £z,
John HD Waller .
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Attachment: a/fs

cc: Asst. for Public Affairs w/att
Mr. H. Hetu

Distribution:
Original - Addressee w/att.
1 - DDCI w/att.

1 - Asst. for PA/Mr. Het
1 - ER wiate, A/ u w/att.

-T - 16 Subject {Task Force
1 - 16 Chrono w/o att. ) wiatt.
1 - J.L.Leader Chrono w/o att.
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~ivad a call from Sen, Pichacrd Schweiser, R.-Pa,,

v g
Tom
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One day in the latter past of October, Clare Luce re-

zirman of the subcommiltea iavestizating thz War-
4 Commission Report, He wanted ker to perseace
me Cusaas she had known — Cudaas who had keown
2 Harvey Cswald — to testily teiore his commities,
s, Luee's efiorss to loeata the Cubans led to a some-
12t Blocecurdling warning. But let her tell the story |
sm the baginning. :

*The year is 1351, a year of great Amersican
auma.”’ shz began har narration fo receat dizazr:
12513 ia her agqua-colored Watergat® a artment. 1 '\

\d o friend narmed Bill Pawley who was broughtup in
153 2nd who was Truman’s ambassacor to Peruand
~azil. I got 1o know Biil ve well ia India a2nd Chira |
hers L= had built up a voluntary owiiit cailed ine .
lying Tigars, Bill was also callzd inby the ClA tore-
it Cusans o7 the Bay of Pigs oparation. Afiervarcs
» Was 3 Wary uriiapoy man. . . .

“Qna cay he called m2 un and said, ‘How wouid you
e to g2t in on the Cuban Fiying Tiger cperation?” Hz
14 in raind a flest of motor=o2:s subsidized by Ameri-
sns and manned by Cubans who had been in the Bay
t Pizs oparation — 2l these young kids who had bzen
rardad aftar the Bay of Pizs. . .

] said. ‘Finz.” 50 1 heipad to finaste 2 motorboat.
fie three 1ads who mannad mine came up to se2 e
syeral times. They weuld lzave the coast of Fiorida
e land ia Cuba 2ad coma out with information. The
dorreation they came out with was remarkadiy 2¢6C-:
ate — trat the Russians ware building missile sites ia:
wuba. I was i2ld that th2 infcrmatica was eventually |
»d to Sen. Ken Kealing znd was passed on t0 e
/nitz Heuse, You rememier what 2a imprassion it
1ade 22¢ how accurale it was.

D o 54,6 T D 0 o ¢ @

*THEN CAME THE MISSILE showdown. Soon attar
he showdown 1 got a telepnore c2ll from Alien Dulles
aying the Neutrality Act had bezen invoked and all|
umorieans rust ceas2 and desist in any further elionis |
%'.:.;z's:ds th2 liberation of Cuta. Of ccusse, we desis:—'i

8

70 yazrs fater sheand her husbacd Harry (Hanry)

sce were ditting in thair New York cpariment lisiea-

ag to the televised repoTis of President Keanedv's:

+s¢2ssinatisn whan arcund midaight she received 3
H ®

i
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. when oo mada contact with them bt Oswald

. taken phatozraphs of him cisiriduting fandbills forthe

.wald, ke s2i3, kad 124 2a report Cie Comm

.- BettyBeale | -

my m_oto:t:oal." said Clars, A young m2a not mose
than 25, a yourg studaent loarpes, He sa1d, Mrs, Lucs, I
want 1o tell you about Oswald.’ . -

“‘He s2id that immediately a%tar the 1381 mi;si’.el
showdown, F3I men had came i 1iami and told the '

Cubans to break up all resiziance croups and dispar‘::a':
He and the other (w0 membars of his crow had moved
to h:z:.v Crleans where they stariad arolier “Free
Cuba™ grous. They had baea there a yzar 2nd a hal

]

i

phorecall from Naw Oclzans. “It was th2 captain of l
:

§

“The Cubaas all thouzit ke was a kook. Oswald
bragaed about having b2ea in Russia aad said ke was
an ex-Marine, He said ke conld shoct 2aySady and he
would b2 hazoy o sheot Casizo. He hod no monay, he

#as living with his wife in I2w Crizans and it Jooked
like he wia3 presenting hirsseli as a hired gua. They
dida't ixe the cut of k33 ji5 sa they turned him cll. Bt
they followzd him and found heviasina Fair Play Jor
Cuba Communist c2!l to whos2 membars he was giv-
ing the sama line, .

. “'And I rerzamber this frem the talzphon2 convarsa-
tion = Oswald was teliing the cell that fe could shool
anyone, incloding the secsetary of the Navy. Toe Frez
Cubans contizusd 1o 1ail him and found that suldany
e had money, and ke siared going o Mexico City. He
mads sevaral wrizs, Thay eontinusd heir penztretion
of the Cuban Commuaist ceil. He said thay maca tape
recordings of some of Qswald’s me2tings and they had

Fair Play uait. The next thing they xoew President
Kennedy was shol. . .

«THE YOUNG CUZAN WHO calizd me,” continued
formaer Ambassadar Luce, “said that there was 2
Cuban Communist assassination tzam working some-
where — in Dallas, New.Orleans or wharever = I don'y’
pomember, and tsat Crwald was their hived gua. Os-.':
uzist plans
to the FBI some time befere tha cssassination. Buibe-;
cavss he was out for the douzh thay ¢idn'i belisve him.,
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I . . Fd ., ® - .
1 seazose that the FBI must Rear from a thousand
- crackpols” a week. . e .
ir 2ny cvent, on Lhz te! azhone my youn3 friandtoid
e that ihey had thess 1202 recereinss of Uswaid und
phoingrashs and what should thay €22 [ szid, 'Go o
the FLI and tell tham evary13ing you Lpow, That kave
fng b2z said | put the whole thing out of ™Y mind.
Comes inz Warrea Commission and says Cswaid zigne
was resconsibie acd T forgot ihe whola matiec. .
_#Then, in 1487, 2 [ziiow ramad Jim Gatrison, dis-
grict aniscney in New Orleass. his the heachals charg-
ing tazt the assassinalion wis 3 conspiracy. At that
mome=t [ was remindxd of the informalion i had r2-
ceived and 1 bezgan 10 wonder wheiher oF ros the
Warren Commission had got all the fasts. I coulcat
pemembar the narmas of the Cubans but L finaliy locate
ed on2 ¢rewman who was living in Liiamiagainand b
psiced nim what happenzd alfter he went to the Fol.
© wpesaid, ‘We turnad over copies of evew‘.hir.g.' We
wera then told.to kesp our Lraps shet and et w2
would b2 degoctad if we said anyihing publicty.” Fe
gaid on= of the crew was deporied t0 Guazemala, an
one was murdered —statbed in front of a sicra. .

o= TR INFORMATION, HE SAID, nevar appeal
ed in the Warrea Commission report. H2 said, *f am
mzrsiad rovw, 1 live in Jdi2mi ang 1 con't want to 32t -
fnvolvad inizevzragain’ ™ - . . -
" Wren Sen. Schweiker mace his request of Clar?
“Luce 1238 than three weeks ago, sha teizpihonad ancll-
gr Cuhan friend to sez if he cold jocate and persulce
the ysung raan {0 testify behind clesed dcors. Repiiad
the pidar Cudan, if the t2slimony was behind 13 closed i :
. " e - . .7 eebndewatd Proies .
& -]
ng games.” he told ) s .-+ . (lare Boctke Luce \ =

: .. “A year of great American trauma.”

doors it would still become public.

s Americans thick thay are playi
her. “They don't know lhey are iavolved in a life or
geath business. No, I won't teli you where he can be
{found. ‘The people working for a free Cubda would 1dse .
gheir lives. A 1ot of them have already. They ars net e T : - -
fnteresiad in rmaking poiitical headlinzs for poiiticians. - The very day efter that conversation, ohserved; |

_You thinx the Bay of Pigs, the rucleae rissites, tie - Clare zzavely, bamss went off at the Siulz Depaste

assassination of the presicent was tha end af the story? rent hare, at the U.5.-U.N. missicn and 3ur baaks ia:

. I tell you itis just the bagin ing. What you Americans New York and ot tare2 placss iz Chicaza. And close i3 :
_don't undersiznd is, thave are trained Comemunist te- the sam2 hous she was recounting the whoiz fascinald :
-.mris:s. assassination, kidrapping. bombing and sabo- . ing sz to her gu2sis, 3 Culans z:_z‘.:-C;:mr;.ur.kL'

R tagz: teams 2l pver ihe country and the world.” .  Jeager was explcaes int0 bits ia his car ia >-lamt. i-
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[ UNGLASSIFIED [ iniaeae (] CONFIDENTIAL (] Secrer
[ UTING AND RECORD Sh. .T

SUBJECT: (Qprenst)

. FROM; EXTENSION | »0 -
Inspector General 6565
2 £ 28 Has, R-1252 | ™™ 6 January 1977
TO: (Officer demgnotion, room boe, ord DATE
building) OFFICERS | COMMENTS (Number amch comment 1o show from whom
7[:',‘? SECEVED | FOTWALDED INITEALS o whom. Deroyw 0 line owass columa ofter soch comment.)
i. OLC / / ) SUBJELT:  Attacned Transcripts
o |e |17
ATTN: Lyle Miller [ [f£—! - The OLC and the 1G concur that
Y the attached transcripts should

be provided to the FBI. A blind
memo 15 also attached.

ey It 1s requested that the 0/S
‘ pass the package to the FBI.

Director of Security : h ]

ol .
John H. Waller
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6 January 1977

MEMORANDUM

SUBJECT: Transcripts of October 1975 Telephone Conversations
Between Director Colby, Mrs. Clare Boothe Luce and
Me. Justin McCarthy .

1. Attached herewith are transcripts of two telephone conversations
between Director William Colby and Mrs. Clare Boothe Luce, and one between
BDirector William Colby and Mr. Justin McCarthy. The conversations took
place in October 1975 and discuss Mrs. Luce's concern that certain infor-
mation, from a former boat captain, a Cuban refugee, regarding the Presi-
dent Kennedy assassination, reached the proper authorities. While the
information in these transcripts have been provided to investigating
authorities, they may be of some assistance to the House Select Committee
on Assassinations as it investigates various allegations. -

2. The transcripts were received by the Agency Inspector General on
22 December 1976. The transcript of the 25 October 1975 conversation was
typed by Ms. Barbara Pindar on the same day. The other two transcripts
were typed by Ms. Pindar on 21 December 1976 from her stenographic records
while clearing out the remainder of Director Colby's files. Ms. Pindar
was Mr. Colby's secretary during his Directorship.

3. A version of the telephone conversation transcript was published
in the Washington Star on 16 Hovember 1975 (attached). A staff member of
the Senate Select Committee on Intelligence, on 10 December 1975, inquired
as to what the Agency thought of the story. The Agency oral response was
that it had nothing to add to the newspaper story and that since this
query involved U.S. resident Cuban refugees, the FBI would be the proper
agency to contact.
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: 4. The attached transcripts indicate that the matter was brought to

) . the attention of Senator Schweiker and The Federal Bureau of Investigation.
(Telephone conversation between Director Colby and Mrs. Clare Boothe Luce

B on 25 October 1975, pages 2 and 3).

Attachments: a/s
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